
ابراهیم رئیسی یکشنبه شب در سومین گفت وگوی تلویزیونی با مردم، در پاسخ به 
این سوال که چه نمره ای به ۱۰۰ روز فعالیت دولت خود می دهید، گفت: نمره را باید 
مردم بدهند؛ داوری و قضاوت مردم در این رابطه منصفانه و عادلانه اســت. واقعیت 
آن است که اعطای نمره به عملکرد صد روزه از برخی جهات کاملا غیر واقعی است؛ 
چرا که همه می دانیم نه موضوعات کشــور آنقدر ساده هستند که با تغییر یک فرد 
)آن هم شخصی که خود در راس تصمیمات اصلی حاکمیت بده است( اتفاق عجیبی 
بیفتد و نه فردی همچون ابراهیم رئیسی آنقدر در میانه بوروکراسی قوه مجریه بوده 

است که بتواند در ۱۰۰ روز ساختار اداره کشور را عوض کند.
از طرفی تمایل عجیبی وجود دارد که ۱۰۰ روزه اول ریاســت جمهوری ابراهیم 
رئیســی را با ۱۰۰ روز اول دوره های پیش پیشین ریاست جمهوری مقایسه کنند و 
به عنوان مثال تورم، بیکاری، نرخ دلار و... را در صد روز اول مبنای مقایسه دولت ها 

قرار دهند. 
اما واقعیت این اســت که چنین برخوردی با ارقام از اســاس اشتباه است، نه به 
این جهت که نباید ۱۰۰ روز اول هر مســولی را مورد بررسی و سوال قرار داد؛ بلکه 
از آن جهت که متغیرهای کلان اقتصادی اساسا باید در بستر خود مورد سوال قرار 
گیرند و استفاده خام و سبک دستانه از کنار هم نهادن چند عدد و رقم راه به جایی 
نمی برد و اطلاعات جدیــدی اضافه نمی کند. به عنوان مثال متغیری همچون تورم 
کاملا به دوره های پیشــن خود )ماه، فصل( حســاس است و تقریبا مهم ترین عاملی 
که می توان تورم دوره آتی را پیش بینی کرد میزان تورم در ســال های گذشته است 
زیرا جنس متغیر آن لختی زیادی دارد. در نتیجه دلیل عملکرد هر دولت را اولا در 
راستای وعده های آن بررسی کرد و ثانیا جهت گیری برخورد با مسائل را در اولویت 
قرار داد نه مقایسه ارقامی که عمیقا به عملکرد ماه های قبل و انتظارات و چیزهایی 

از این دست وابسته هستند.
اما فارغ از این مساله اساسی، همچنان می توان در مورد عملکرد دولت سیزدهم 
حرف زد و خطوطی را تعیین کرد که بتوان موضعی نســبتا انتقادی و مســولانه از 
عملکرد ابراهیم رئیسی اتخاذ کرد. که در ادامه به مهم ترین محورهای تصمیم گیری 

در مورد عملکرد دولت رئیسی می پردازیم.
واکسیناسیون نتیجه مشترک دو دولت

مساله کرونا چه از جهت واکسیناسیون عمومی و چه از جهت قرنطینه از موضوعاتی 
بود که تصمیم گیری دولت جدید تاثیر زیادی داشت. عملکرد رئیسی در موضوع کرونا 
دو جهت عمده داشــت. جهت اول تاکید بر واکسیناسیون گسترده و جهت دوم نیز 
ادامه موضوع قرنطینه بود. در موضوع دوم طبیعتا اقتدار دولت جدید به رئیسی این 
امکان را می داد که با قاطعیت بیشتری موضوع قرنطینه را پیگیری کند؛ اما در مساله 
واکسیناسیون موضوع تا حدی قابل بحث است. اول اینکه دولت رئیسی از یک طرف 
مرزبندی خود را با طیفی از افراد که مخالف واکسیناســیون عمومی بودند مشخص 
کرد و از طرف دیگر با دسترسی به واکسن های گسترده که توانست عملکرد مناسبی 
از خود بر جای بگذارد. نکته قابل ذکر در این میان آن است که شواهد نشان می داد 
دسترسی دولت رئیسی به واکسن های گسترده مدیون تلاش های دولت پیشین نیز 
بوده است؛ اما گرایش نسبی رئیسی به شرق نیز در دسترسی به واکسن های روسی 

و چینی نیز تاثیر خود را داشته است.
مقابله کسری بودجه نقطه مثبت دولت رئیسی

هنوز برای قضاوت زود است؛ اما شواهد نشان می دهد ابراهیم رئیسی در شرایطی 
روی کار آمد که ســلطه کامل مالی دولت حســن روحانی روی بانک مرکزی وجود 
داشــت و دولت جدید به هر دلیلی جلوی این مســاله را تاکنون گرفته است. طبعا 
ترس از دســتبرد غیر مســتقیم به پایه پولی وجود دارد )چنان که در مهر مشاهده 
کردیم(؛ اما وضعیت بودجه ۱4۰۰ در ترکیب ناکارآمدی سال آخر دولت و تازه کاری 
مجلس به قدری آشفته بود که عملا بودجه عمومی از محل پایه پولی تامین می شد 
و حتی بخشی از سقف دوم بودجه ۱4۰۰ نیز از ابتدای سال اجرا شده بود حال آنکه 
طبق قانون باید بعد از معلوم شــدن منابع در شش ماهه دوم چنین مصارفی تحقق 
می یافت. این ایده البته مختص به ابراهیم رئیســی نبود و سایر نامزدهای انتخاباتی 
نیــز به آن وعده می دادند؛ اما نفس اینکه دولتی در مطلع کار خود مســاله بودجه 

انقباضی را مطرح کند مثبت است.

قـــراردادی کـــه
 محرمـانه شـد

صعــود بــورس
 ناگزیر است

برای مسابقات لباس از 
هم قرض می کنیم

توسعه شبکه ملی اطلاعات، 
اولویت وزارت ارتباطات است
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معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی درباره جزئیات اخذ مالیات از خرید 
و فروش ارز گفت: فعالان حوزه خرید و فروش ارز اعم اشخاص حقیقی و حقوقی 
چون صرافی ها، مکلف به ثبت نام و پرداخت مالیات تعیین شده هستند و مردم 
عادی و کسانی که برای نیاز شخصی و با کارت ملی ارز می خرند، مشمول مالیات 

نیستند. 
امروز سازمان امور مالیاتی اعلام کرد که کلیه خریداران و فروشندگان ارز طبق 
قانون مالیات های مستقیم مشمول مالیات بوده و کلیه اشخاص فعال در این بخش 

مکلف به ثبت نام و پرداخت مالیات تعیین شده هستند.
طبق این اطلاعیه، سازمان امور مالیاتی با اعلام بانک مرکزی نسبت به برقراری 

مالیات علی الحساب به میزان ۱۰ درصد از فروش ارز آنها اقدام می کند.
در این زمینه، محمد مسیحی معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی درباره 
جزئیات این اطلاعیه گفت: فعالان حوزه خرید و فروش ارز اعم اشخاص حقیقی 
و حقوقی چون صرافی ها، مکلف به ثبت نام و پرداخت مالیات تعیین شده هستند 
و مردم عادی و کسانی که برای نیاز شخصی و با کارت ملی ارز می خرند، مشمول 
مالیات نیستند. وی افزود: این افراد در فاز اول توسط بانک مرکزی شناسایی و 
اسامی آن ها به سازمان امور مالیاتی اعلام می شود که هماهنگی های لازم با بانک 

مرکزی در راستای اجرای این قانون فراهم شده است. 
این مقام مسئول با بیان اینکه از امروز مشمولان مالیات خرید و فروش ارز باید 
نسبت به ثبت نام و پرداخت مالیات اقدام کنند، گفت: ضمانت های اجرای این 
قانون اینگونه است که هم از طریق قوه قهریه نسبت به مطالبه این مالیات اقدام 
می شود و در پایان سال نیز اختیار ورود حسابرسی به سازمان امور مالیاتی به این 

موضوع داده شده  است. 
وی درباره شناسایی فعالان غیررســمی و دلالان معاملات ارز برای اخذ مالیات 
مربوطه توضیح داد: شناسایی اولیه این افراد بر عهده بانک مرکزی خواهد بود و 
سازمان امور مالیاتی نیز از طریق راه هایی که به دلیل محرمانه بودن اعلام نمی شود، 

این افراد را شناسایی می کند.
مسیحی افزود: در قانون مالیات های مستقیم اصلاحیه سال ۱۳۹۶، انجام ندادن 
برخی از تکالیف قانونی جرم محسوب و افرادی که از این قانون تخلف کنند، به 
عنوان محرم به مراجع قضایی معرفی می شوند. در کل کتمان و پنهان کردن درآمد 
از محل خرید و فروش ارز جرم محسوب می شــود. معاون سازمان امور مالیاتی 
ادامه داد: در فاز اول اخذ مالیات از خرید و فروش ارز هدف سازمان امور مالیاتی 

تنظیم گری و مدیریت بازار ارز است.

آکادمی اسکار بالاخره از فهرســت فیلم های واجد شرایط 
برای رقابت در شــاخه فیلم بین المللی، انیمیشــن بلند و 

مستند بلند رونمایی کرد.
بر طبق این فهرســت، فیلم های ارسالی از ۹۳ کشور برای 
رقابت در شــاخه بهترین فیلم بین المللی نودوچهارمین 
دوره جوایز اســکار واجد شرایط شناخته شــدند و فیلم 
قهرمان ساخته اصغر فرهادی نماینده رسمی ایران در این 

رقابت خواهد بود.
قهرمان که در هفتادوچهارمین جشــنواره فیلم کن برای 
اولین بار به نمایش درآمد و موفق به دریافت جایزه بزرگ 
هیات داوران این جشنواره شد، داستان مردی به نام رحیم 
را روایت می کند که از همسر اولش جدا شده و یک پسربچه 
مبتلا به لکنت زبان دارد. رحیم که سه سال به دلیل بدهی 
در زندان بوده، در یــک مرخصی دوروزه ســعی می کند 
سرنوشــت خود را تغییر دهد اما به زودی در تاری تنیده 

شده از دروغ های مصلحتی گرفتار می شود.
قهرمان با بازی امیر جدیدی، محسن تنابنده، فرشته صدر 
عرفایی، سارینا فرهادی و جمعی از بازیگران بومی شیراز 
تصویری پرجنب و جوش از شهر شیراز به نمایش می گذارد 
و آن را با نقد اجتماعی همراه می کند. فرهادی در این فیلم 
ســاده، یک حکایت اخلاقی پیچیده را با تعلیقی ملموس 

تلفیق می کند.
در فهرستی که توسط آکادمی اسکار منتشر شده، ۲۶ فیلم 
برای رقابت در شاخه انیمیشــن بلند چراغ سبز گرفتند و 
در بخش مســتند بلند نیز ۱۳۸ فیلم واجد شرایط رقابت 

شناخته شدند. فهرست کامل این فیلم ها را اینجا ببینید.
فهرســت نامزدهای کوتاه شــاخه های فیلم بین المللی و 

مستند، ۲۱ دسامبر )۳۰ آذر ۱4۰۰( اعلام خواهد شد.
نودوچهارمین دوره از مراسم اسکار برای تجلیل از فیلم های 
ممتازی که از ۱ مارس تا ۳۱ دســامبر ۲۰۲۱ اکران شده 
باشــند در تاریخ ۲۷ مارس ۲۰۲۲ )۷ فروردین ۱4۰۱( به 
همت آکادمی علوم و هنرهای سینما در دالبی تئاتر هالیوود 

برگزار خواهد شد.

چه کسانی مشمول مالیات خرید و 
فروش ارزی می شوند؟

»قهرمان« در اسکار

فریال مستوفی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

ماینرها با سقوط آزاد بیت کوین
 مقابله کردند؟

ماینرهای بیت کوین با توجه به اتفاقات چند ماه اخیر ســال بسیار سختی را 
پشت سر گذاشــته اند. با این حال بهبود یافتند و توانستند ثبات پیدا کنند 
اما در ماه نوامبر حتی ماینرها هم نتوانستند با اثرات افت بازار مبارزه کنند.

 همانطــور که همه ما می دانیــم، بازار در ۳۰ روز گذشــته ضربه بزرگی را 
متحمل شــد و بیت کوین ۲۵ درصد سقوط کرد و ســرمایه گذاران با ضرر 
مواجه شــدند اما آنها در این ضرر تنها نبودند زیــرا ماینرها در وضعیتی به 

همان اندازه بد قرار گرفتند.
چندین مجموعه اســتخراج بیت کوین علیرغم افزایــش قابلیت های تولید 
خود در این ماه شــاهد کاهــش نرخ اســتخراج خود بودنــد؛ بیت فارمز 
)Bitfarms( یکی از این شرکت ها بود که با وجود افزایش ۱۶ درصدی نرخ 
هش و افزودن ۳۹۸۸ دســتگاه ماینینگ دیگر، در ماه گذشــته بیت کوین 

نسبتا کمتری استخراج کرد.
حتی ماراتن هولدینگز )Marathon Holdings( فقط ۱۹۶ بیت کوین را 
در ماه نوامبر اســتخراج کرد که ۵۳ درصد کاهش نسبت به 4۱۷ بیت کوین 
اکتبر را نشان می دهد. اگرچه تعمیر، نگهداری و ارتقاء قدرت نیز به کاهش 

پتانسیل استخراج آنها منجر شد.
اما ضررهای مداوم بســیاری از ماینرها را وادار کرد تا ماشین های استخراج 
خود را خاموش کنند و این منجر بــه بزرگترین افت در نرخ هش کلی پس 

از ژوئن شد.
این ضررها ناشــی از کاهش صدور مجــوز )فرایند تولید رمــزارز جدید(  
اســت زیرا بیشــترین درآمد ماینرها از این طریق حاصل می شود و فقدان 
بیت کوین هــای جدید بیــش از ۱۰ میلیون دلار ضرر بــرای آنها به همراه 

داشت.
در نتیجه، برای اولین بار در 4 ماه گذشــته، دشــواری بــرای تثبیت نرخ 
کاهشــی صدور مجوز مشــاهده شــد زیرا این نرخ در ماه گذشــته ۱4.۵ 
درصــد کاهش یافت و به کمترین حد خود در ۵ مــاه اخیر یعنی تنها ۸۵۵ 

بیت کوین استخراج شده رسید.
صرف نظر از این مــورد ماینرهــا همچنان بیت کوین های خــود را هودل 
می کنند زیرا همانطور که MPI )شــاخص موقعیت ماینرها( بیان می کند، 

در حال حاضر هیچ فشار فروش وجود ندارد.
علیرغم اتفاقاتی که در طول هفته رخ داد، نرخ هش به ســرعت بهبود یافته 
است و در حال حاضر تنها 4.۵ درصد با بالاترین رکورد خود فاصله دارد )به 
تصویر نرخ هــش بیت کوین مراجعه کنید(. با افزایش پتانســیل ماینرها و 
ملحق شدن ماینرهای بیشتری به شبکه می توان از سطح بالایی عبور کرد.

شناسه آگهی : ۳۰۹۷۱۲۳۶۳۳۵ /۹  - الف

عملکرد دولت سیزدهم در عملکرد دولت سیزدهم در ۱۰۰۱۰۰ روز روز
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ســعیده محمد  -   ایده روز | ای تی آر 
مناسب جغرافیای ایران نیست

درحالی که در فرصت دوســاله، از طریق 
روش های مختلف تأمیــن مالی این امکان 
فراهم بود تا ناوگان فرســوده هوایی با خرید 
هواپیماهای دســت دوم نوسازی شود اما از 
فرصت نوسازی استفاده نشد و هزینه زیادی 
برای خرید هواپیمای ای تی آر پرداخت شــد 
که از نظر فنی برای شرایط جغرافیایی ایران 
متناسب نیست. این هواپیما ظرفیت محدود 
۷۰ مسافر آن هم در مسیرهای کوتاه و با ارتفاع 
کم را دارد درحالی که اگر هواپیماهای دست 
دوم با عمر پایین به جای ای تی آر خریداری 

می شد کارایی آن برای کشور ما بیشتر بود.

خرید هواپیماهای دســت دوم با سال 
ســاخت پایین، بعــد از برجام، نوســازی 
ناوگان و کاهش تعداد هواپیماهای زمینگیر 
را افزایش مــی داد، اما در اقدامی عجولانه 
قرارداد خرید ۲۰۰ هواپیمای نو با ۳ شرکت 
ایرباس، بوئینگ و ای تی آر بســته شد که 
فقط ۱۶هواپیما به ایران تحویل داده شده 
است. از این تعداد هم نیمی از آنها به خاطر 
عدم تأمین قطعه از ســوی شرکت سازنده 

زمینگیر شده اند.
خریــد هواپیمای نــو تقریباً جزو اولین 
قراردادهــای مالــی پس از برجام اســت. 
نوسازی ناوگان هوایی با توجه به فرسودگی 
بالای هواپیماهای کشور، از ضروریات رونق 
صنعت هوایی است و هیچ کس آن را انکار 
نمی کند؛ اما موضوع مهم چگونگی نوسازی 
است. ســؤالی که مطرح می شود این است 
که نوسازی تعداد بیشتری هواپیما ضروری 
بود یا اینکه قرارداد خرید ۲۰۰ هواپیمای 
نو را ببندیم درحالی که شرکت ها تعهدی 
برای تحویل آن نداشــته باشــند؟ بعد از 
خــروج امریکا از برجام ۳ شــرکت طرف 
قرارداد براحتی از تعهدات خود چشم پوشی 
کردند و تنهــا ۱۳ هواپیمای ای تی آر و ۳ 
هواپیمای ایرباس در زمان ۲ سال به ایران 
تحویل داده شــد که درباره نوع خرید هم 

انتقادهای زیادی مطرح است.

ای تی آر مناســب جغرافیای ایران 
نیست

درحالی که در فرصت دوساله، از طریق 
روش های مختلــف تأمین مالی این امکان 
فراهم بود تا ناوگان فرسوده هوایی با خرید 
هواپیماهای دست دوم نوسازی شود اما از 
فرصت نوسازی استفاده نشد و هزینه زیادی 
برای خرید هواپیمای ای تی آر پرداخت شد 
کــه از نظر فنی برای شــرایط جغرافیایی 

ایران متناسب نیست. این هواپیما ظرفیت 
محدود ۷۰ مســافر آن هم در مســیرهای 
کوتــاه و با ارتفاع کــم را دارد درحالی که 
اگر هواپیماهای دســت دوم با عمر پایین 
به جای ای تی آر خریداری می شــد کارایی 

آن برای کشور ما بیشتر بود.
 علیرضا منظری، معاون اسبق هوانوردی 
سازمان هواپیمایی در گفت و گو با »ایده روز« 
می گوید: با توجه به تعداد زیاد فرودگاه های 
کشــور، برای عملیاتی شدن فرودگاه ها نیاز 
به هواپیمای کوچک داریم اما هواپیماهای 
ای تی آر هواپیمایی ملخی با ســرعت پایین 
اســت در حالی که کشور ما وسعت زیادی 
دارد و نیاز به هواپیمایی با سرعت بالا داریم؛ 
بهتر بود به جای خرید ای تی آر هواپیماهای 
دوست دوم جت خریداری می شد تا انتقال 

مسافران را با سرعت بالایی انجام می داد.
منظری با اشاره به اینکه خرید هواپیمای 
دست دوم به جای نو برای کشور مناسب تر 
بود، می گوید: ما می توانیم قطعات هواپیمای 
دست دوم را در بازارهای مختلف با وجود 
تحریم ها، خریداری کنیم اما خرید قطعات 
هواپیماهــای نو فقط از کارخانه ســازنده 
امکانپذیر است و اکنون با بازگشت تحریم ها 
شــرکت های سازنده با این بهانه از تحویل 

قطعه به ما خودداری می کنند.
مقصود اســعدی ســامانی، عضو هیأت 
مدیــره انجمن شــرکت های هوایی نیز در 
گفت و گــو با »ایــده روز« خرید هواپیمای 
دســت دوم بــا عمر کــم را برای کشــور 
و نوســازی نــاوگان ضروری تــر از خرید 
هواپیمای نــو می داند. به گفته ســامانی 
در دو ســال می توانســتیم تعــداد زیادی 
هواپیمای دست دوم و حتی قطعات مورد 
نیاز را به صورت اقســاطی بخریم اما هزینه 
صرف خرید نقدی تعداد کمی هواپیما شد 
کــه اکنون نصف آنها به خاطر نیاز به قطعه 

زمینگیر هستند.

قرارداد محرمانه!
در مناسبات مالی جهانی خرید هواپیما 
به صورت اقساطی و از طریق فاینانس مرسوم 
اســت. در روش مالی فاینانس، برای مثال 
قرارداد خرید هواپیما بــه صورت اجاره به 
شرط تملیک است  یعنی اینکه شرکتی بین 
ایرلاین و کمپانی سازنده قرار می گیرد و این 
شرکت کل پول را به کمپانی سازنده هواپیما 
می دهد و به صورت اجاره به شرط تملیک 
هواپیماهــا به ایرلاین اجاره داده می شــود 
و وقتی اقســاط تمام شــد مالکیت نهایی 

هواپیماها در اختیار ایرلاین قرار می گیرد.
در زمان امضای قرارداد خرید هواپیما، 
در ســال ۹4، متولیان خرید اعلام کردند 
که قرارداد خرید به صورت نقدی نیســت و 
این خرید از محل فاینانس تأمین می شود 
و اقســاط فاینانس هم از طریق پول بلیت 

هواپیما پرداخت می شود.
اما یک  سال بعد از قرارداد مشخص شد 
که خرید هواپیما با پول نقد و برداشت ۳۳۰ 
میلیون دلار از صندوق توسعه ملی بود؛ بعد 
هم اصغر فخریه کاشان، قائم مقام وقت وزیر 
راه و شهرســازی در امــور بین الملل اعلام 
کــرد که »۳۳۰ میلیون دلار پیش پرداخت 
داشته ایم و به محض نهایی شدن فاینانس 
این پیش پرداخت برای دریافت هواپیماهای 
بعدی لحاظ شــده و قرارداد فرایند اجرایی 
خود را بدون هیچ مشکلی طی خواهد کرد.«

اما نه تنهــا هواپیماهای بعدی هیچگاه 
وارد کشور نشد و شرکت های طرف قرارداد 
تعهد خود را به بهانه خروج امریکا از برجام 
انجــام ندادند حتی خبــری از فاینانس و 

شرکت فاینانس کننده هم نشد.
جالــب اینجاســت کــه باید اقســاط 
هواپیماهای پســابرجامی را که وارد کشور 

شــده اند و نیمی از آنها زمینگیر هســتند 
دولت سیزدهم بپردازد.

فخریه کاشان بعد از ورود ای تی آرها در 
خصوص پرداخت هزینه ها گفته بود که »در 
یک جریان و روند کاملًا بانکی، هزینه خرید 
ایــن هواپیماها پرداخت شــد که جا دارد 
بــرای نقل و انتقــالات بانکی این هزینه ها 
از مســئولان بانک مرکزی، بانک پارسیان، 
آقای واعظی و مدیران ایران ایر و وزیر راه و 
شهرسازی تشکر کنم.« این اظهارات نشان 
می داد کــه خریدها نقدی بوده و پرداخت 

پول هم بدون هیچ مشکلی بوده است.
محمدعلی ایلخانی، رئیس اسبق شرکت 
فرودگاه ها در خصوص پرداخت نقدی برای 
خریــد هواپیما می گوید: »هیچ کشــوری 
حاضر نیســت برای خریــد ای تی آر مبلغ 
۲۰میلیون دلار را به صورت نقدی بپردازد؛ 
با این هزینه می شد هواپیماهای دست دوم 

زیادی را به صورت اقساطی بخریم.«
احمد خرم، وزیر راه در دولت اصلاحات 
هــم قرارداد و نحوه خریــد هواپیما بعد از 
برجام را کاملًا نقد می کند و معتقد اســت 

هواپیمای ای تی آر را گران خریدیم.
از طرف دیگر کارشناسان صنعت هوایی 
معتقدند وقتی هزینه خرید هواپیماها نقدی 
پرداخت شــده باید پول کمتری بابت هر 
خرید می پرداختیم. اما ما هواپیما را نقدی 
و با قیمــت بالا خریدیــم درحالی که در 
دنیا این نوع خرید مرســوم نیست و خرید 

هواپیما به صورت اقساطی است.
موضــوع مهم در قرارداد خرید هواپیما، 
محرمانه تلقی شدن قرارداد بود و جزئیات 
قرارداد تاکنون هم مشــخص نشده است. 
ابهامات زیــادی در قــرارداد وجود دارد؛ 
عــلاوه بر بحث تأمین مالــی موضوع مهم 
دیگر تعهد شرکت های طرف قرارداد است. 
براســاس گفته های مسئولان در آن زمان، 

شــرکت ها متعهد بودند تحت هر شرایطی 
هواپیماهــا را به ایران تحویل دهند اما بعد 
از خروج امریکا از برجام سازنده ها براحتی 

»زیر همه چیز«  زدند.
رفتار شــرکت ها این احتمــال را قوی 
می کند که ممکن اســت اصلًا چنین بندی 
در قرارداد نیامده باشد؛ چون فخریه کاشان 
اظهار کرده بود »یکی از مزیت های قرارداد 
با ایرباس، بوئینگ و  ای تی آر این است که 
قابلیت انعطاف براســاس زمان و شــرایط 
دارد.« اگــر این بند جــزو قرارداد بود چرا 
شرکت ها براحتی از تعهد خود خارج شدند؟

تأمین قطعه
مسأله دیگر در قرارداد خرید هواپیما در 
زمان برجام، مسئولیت سازنده ها برای تأمین 
قطعات در سال های بعد است. زمینگیر شدن 
به خاطر مشکل قطعه  ای تی آر  هواپیماهای 
نشــان می دهد حتی شرکت های سازنده به 
این موضوع پایبنــد نبوده اند و اکنون برای 
تأمین قطعه برای هواپیماهای تحویل داده 
شده خود را ملزم نمی دانند؛ درحالی که به 
گفته فخریه کاشــان، »یکــی از موضوعات 
قرارداد با این شــرکت های سازنده هواپیما 
انتقال تکنولوژی ســاخت برخی از قطعات 

هواپیما به کشور است.
این بستر برای دستگاه های مربوطه ایجاد 
شده و این دستگاه ها مسئولیت پیگیری این 
بنــد از قرارداد را بر عهده گرفتند و آنها باید 
از این بســتر اســتفاده کنند؛ از آنجایی که 
نمی توانســتیم به طور دقیق شرایط آینده 
را پیش بینــی کنیــم و احتمــالات زیادی 
را پیش رو داشــتیم، ایــن انعطاف پذیری را 
در قــرارداد ایجــاد کردیم کــه هرگاه یک 
شرایط تغییر کرد، برنامه جایگزینی داشته 
باشــیم. تمام این موضوعات به امضای دو 
طرف رســیده اســت و از مهم ترین مزایای 
قراردادهای ما با شرکت های سازنده هواپیما 
است.«اما فعال نبودن تعدادی از ای تی آرها 
این اظهــارات قائم مقام وقــت وزیر راه و 
شهرسازی را زیر سؤال می برد.خرید نقدی 
هواپیما از محل تســهیلات صندوق توسعه 
ملی، هزینه ســنگینی را بر هواپیمایی هما 
به عنوان تنها ایرلاین دولتی کشور، تحمیل 
کرده است و این شــرکت نتوانسته اقساط 

خود را بازپرداخت کند.
بــه این ترتیــب بازپرداخت اقســاط به 
دولت سیزدهم منتقل شده است؛ در حالی 
کــه خرید هواپیمای دســت دوم به صورت 
اقساطی نه تنها نوســازی ناوگان هوایی را 
سرعت می بخشید بلکه این هزینه سنگین را 
هم بردولت تحمیل نمی کرد. به نظر می رسد 
شفاف شدن بندهای مختلف قرارداد خرید 
هواپیما، ابعاد پنهانی این قرارداد را مشخص 
می کند و افراد مسئول در این قرارداد ملزم 
به پاسخگویی در مورد ابهامات خواهند بود.

قـراردادی کـه محرمـانه شـد

دربازار ارز چه خبر است؟ این روزها مهم ترین پرسشی که درباره بازار 
ارز و تحولات آن مطرح اســت، این اســت که علت اختلاف قیمت بالای 
ارز صرافی با بازار آزاد چیســت؟ همین روز ۱۶ آذرماه، نرخ فروش دلار 
در صرافی ملی ایران ۲۷ هزار و ۸۲۳ تومان اعلام شــده اســت، اما وقتی 
به کانال های تلگرامی ســر می زنی قیمت دلار بالای ۳۱ هزارتومان اعلام 
شــده است. نرخی که این روزها با وجود ســهم ناچیزی که از معاملات 
بازار ارز کشــور دارد در صدر اخبار برخی از رســانه ها قرار گرفته و روی 

آن مانور داده می شود.
درهمین زمینه روز گذشته آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
در مراسم روز دانشجو پشت پرده اتفاقات عجیبی را که دربازار آزاد افتاده 
اســت، افشا کرد. براســاس گفته های رئیس جمهور»این دفعه در قضیه 
مذاکرات عده ای شــبانه روز در تلاشند، نرخ ارز را بالا ببرند و ثابت کنند 
)نرخ( دلار به مذاکرات وصل اســت.« وقتی تکه های پازل نرخ ارز آزاد را 

کنار هم قرار دهیم، حقیقت ماجرا آشکار می شود.
در شرایطی که دربالاترین میزان، سهم بازار آزاد و دلالی در معاملات 
ارزی کشــور ۵ درصد است، چگونه نرخ تعیین شده برای این ۵ درصد تا 
این اندازه بزرگنمایی می شــود. این درحالی است که هم اکنون تمام ارز 
مورد نیاز واردات کشــور از ســامانه نیما تأمین می شود و هیچ نیازی به 
ارزی که در دســت دلالان می چرخد، نیست. با این حال، برخی کانال ها 
در فضــای مجازی با تزریق هیجانات کاذب به جامعه ســعی دارند تا از 
آبی که خود گل آلود کرده اند، ماهی اقتصادی یا سیاسی خود را بگیرند. 
عده ای اهداف سیاسی دارند تا نشان دهند که بازار ارز به صورت مستقیم 
به مذاکرات هســته ای گره خورده اســت و از این طریق به دولت و تیم 
مذاکره کننده فشــار وارد کنند. برخی نیز تنها به دنبال کســب بالاترین 
ســود هستند. با انتشار اخبار هیجانی مردم را به فردوسی و سبزه میدان 
می کشانند و ارز را با قیمتی غیرواقعی به آنها می فروشند و هر روز اینگونه 
جلــوه می دهند که فردا ارز گرانتر می شــود و باید در خرید عجله کرد. 
روشــی که سال هاست ازسوی دلالان بزرگ بازار به کار گرفته می شود و 

متأسفانه همواره قربانیانی هم دارد.

به این اعداد دقت کنید
وقتی اعداد و ارقام رسمی را نگاه می کنید این پرسش بزرگ در ذهن 
ایجاد می شود که واقعاً علت اختلاف بیش از ۷ هزارتومانی نرخ ارز نیمایی 
وآزاد ارز چیســت و چگونه این قیمت تعیین می شود. همانگونه که بارها 
مســئولان مربوطه اعلام کرده اند، درماه های اخیر درکنار رشد بازگشت 
ارز حاصل از صادرات غیرنفتی به کشور، صادرات نفت خام و فرآورده های 
نفتی نیز به میزان قابل توجهی افزایش یافته است. اتفاقی که باعث شده 
است تا ذخایر ارزی کشور در یکی از مطمئن ترین شرایط خود قرار گیرد. 
برهمین اساس طبق چهارچوب های قانونی، تمام ارز مورد نیاز واردات از 
ســامانه نیما تأمین می شــود و جالب اینکه دربسیاری از روزها، تنها یک 

سوم از ارز دراین سامانه عرضه می شود.
روز دوشــنبه هفته جاری علــی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی 
در جمــع خبرنگاران تازه ترین اعــداد و ارقام مربوط به بازار ارز را اعلام 
کرد که با دقت دراین آمارها مشــخص می شود که ۹۵ درصد از بازار ارز 
بدون هیچ مشــکلی درحال مدیریت است و نرخ معاملاتی درآن اختلاف 

فاحشــی با قیمت های ساخته شده دربازار آزاد دارد. براساس گفته های 
وی از ابتدای امســال تاکنون ۳۶ میلیارد دلار ارز درکشــور عرضه شده 
اســت بدین ترتیب در مدت ۹ ماه به اندازه کل ســال گذشته عرضه ارز 
داشــته ایم. از نظر ورود ارز به کشور در شــرایط بسیار خوبی هستیم و 
پیش بینی این است که در آینده نزدیک اوضاع روبه بهبود خواهد رفت.

همچنین طبق آماری که رئیس کل بانک مرکزی ارائه داده اســت، از 
ابتدای ســال تا روز ۱۵ آذرماه برگشت ارز حاصل از صادرات غیرنفتی در 
سامانه نیما ۲۲.4 میلیارد دلار و عرضه ارز صادرکنندگان در سامانه نیما ۲۰ 
میلیارد دلار بوده است. این درحالی است که برای مثال در روز ۱4 آذرماه، 
معادل 4۵۶ میلیون دلار در سامانه نیما عرضه شده است که از این میزان 
۲۳۷ میلیون دلار با متوسط نرخ ۲۳هزار و 4۰۰ تومان معامله شده است.

در بازار متشــکل ارزی یا بازار اسکناس ارزی نیز ۱.۳ میلیارد دلار از 
ابتدای سال معامله انجام شده که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 
۳.۷ برابر رشــد داشــته که این عرضه عمدتاً توسط صادرکنندگان بوده 
اســت.در عرضه ارز صادرکنندگان در نیما نیز که ۷۰ درصد رشد داشته 
روند خوبی داریــم و در ماه های آینده وضعیت خوبی را در بازار حواله و 

اسکناس خواهیم داشت و مشکلی برای تأمین ارز نداریم.
علاوه براین، در کمتر از ۹ ماه گذشته ۱۱ میلیارد دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساســی و دارو تأمین شــده و این رقم علاوه بر واردات واکسن 

کرونا بوده است.

بازاری که خط می دهد
از ســال ها قبل، دلالان عمده بازار ارز با راه اندازی بازار فردایی ســعی 
کرده اند تا نبض بازار را در دســت بگیرند. برهمین اســاس زمانی که کار 
صرافی ها و بازار رســمی ارز درعصرگاه به پایان می رسد، کار دلالان آغاز 
می شــود. درکنار قیمتی که برای نــرخ ارز روزانه میان دلالان رد و بدل 
می شــود، آنها به صورت کلامی ارز را برای فــردا هم معامله می کنند که 
نرخ تعیین آن مبنایی برای نرخ ارز در روز بعد می شود. این درحالی است 
که با وجود سهم اندک بازار آزاد، دلالان با روش های مختلف توانسته اند 

نقش پررنگی در بازار بازی کنند.
درهمین راستا عضو کمیســیون برنامه و بودجه با بیان اینکه مجلس 
درباره معاملات فردایی در بازار ارز هشــدارهای لازم را داده است، گفت: 
دماســنج ذخایر ارزی کشور، سامانه نیما اســت اما اکنون سبزه میدان، 

چهارراه اســتانبول و بازار فردایی به معیار تبدیل شده است.

محســن زنگنه در گفت و گو با تســنیم، با بیان اینکه مجلس پیش از 
این در زمان ریاســت »عبدالناصر همتی« بر بانک مرکزی تذکر داده بود 
کــه یکی از عوامل التهاب آفرینی در نرخ های ما بازارهای فردایی اســت، 
عنوان کرد: متأسفانه بانک مرکزی از سال های گذشته به بازارهای فردایی 

همچون ســکه یا دلار هرات و تهران رسماً مشروعیت داده بود.
وی با بیان اینکه بارها تذکر داده ایم باید بســاط بازار کاذبی همچون 
فردایی که فقط به شکل کلامی و کاغذی باعث ایجاد نوسان غیر اقتصادی 
در قیمت دلار می شود، برچیده شود، گفت: سابقاً به شکل آزمایشی چند 
روز کانال ها و سایت های مرتبط با این بازار به طور موقت تعطیل و فیلتر 

شــد و بلافاصله پس از این اتفاق، شاهد کاهش نرخ دلار بودیم.
زنگنه اشاره کرد: دلالان در بازار فردایی بدون آگاهی از میزان ذخایر 
ارز واقعی در کشــور، هر روزه میلیون ها دلار را به شــکل کاغذی مورد 

معامله قرار می دهند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به اینکه مجلس شورای اسلامی 
پیش از این طرحی مبنی بر ساماندهی بازار ارز را ارائه داده است، مطرح 
کرد: در این طرح بر لزوم جمع آوری بازارهایی که به شکل قارچ گونه رشد 
پیدا کرده اند، تأکید شده است؛ در هیچ کجای دنیا بازارهای کف خیابانی 
ارز همچون سبزه میدان وجود ندارد و اجازه داده نمی شود تا بدون هیچ گونه 
نظارتی در کانال ها و صفحات فضای مجازی، انواع و اقسام ارزهای خارجی 

مورد معامله قرار گیرد.
زنگنه با بیان اینکه همین بازار غیر رسمی با حجم بسیار اندک خود به 
علت بی ضابطه بودن توانسته در کشور التهاب آفرینی کند، گفت: متأسفانه 
این التهابات بعضاً به بازار حواله و سامانه نیما که عمده معاملات ارزی در 

آن صورت می گیرد نیز تسری پیدا می کند.

صالح آبادی: قیمت ارز در کف خیابان ساختگی است
رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: واقعیت بازار ارز در بازار متشــکل 
ارزی مشــاهده می شــود و آنچه از قیمت ارز در کف خیابان وجود دارد 

ساختگی است.
 علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی با حضور در میدان فردوسی 
تهران از چند صرافی عضو بازار متشکل ارزی بازدید کرد و در این بازدید 
روند چگونگی توزیع ارز در بازار متشــکل ارزی به متقاضیان و همچنین 

میزان ارزی را که هر صرافی در این باره توزیع می کند، جویا شــد.
وی در حاشــیه بازدید در جمع خبرنگاران گفت: درباره میزان عرضه 
ارز در سامانه نیما و بازار متشکل ارزی محدودیت نداریم و عرضه ارز در 

سامانه نیما بیشتر از میزان تقاضای آن است.
صالح آبادی افزود: سامانه ای را طراحی کردیم که متقاضیان ارز با درج 
مشخصات و میزان ارز مورد نیاز، برای دریافت ارز نیاز به مراجعه حضوری 
ندارند و به این ترتیب صفی که این روز ها برای دریافت ارز بازار متشــکل 

ارزی تشکیل می شود از بین خواهد رفت.
وی ادامه داد: امیدواریم این سامانه تا دو ماه آینده عملیاتی شود، زیرا 

بنا داریم دسترسی مردم به بازار متشکل ارزی را تسهیل کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: واقعیت بازار ارز در بازار متشــکل ارزی 
مشــاهده می شــود و آنچه که از قیمت ارز در کــف خیابان وجود دارد 

ساختگی است.

اختلاف بیش از 7 هزارتومانی نرخ نیما و ارز آزاد
  خبرخبر

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

سرگردانی ۵ کیلو طلا در گمرک

ورود نامحدود طلا به ایران در حالی ظاهر خوشایندی دارد که در عمل شاید کسی که 
با خود طلا به ایران می آورد را پشــیمان کند. نمونه آن روایتی از یک ایرانی است که در 
بازگشت به ایران ســرمایه خود را در قالب پنج کیلو شمش آورده اما با موانع متفاوتی 
مواجه شده است؛ به طوری که به دلیل عدم ترخیص،  در یک ماه گذشته برای او هزینه 
۲۰۰ میلیونی انبارداری گمرک ثبت شده و در نهایت راهکار پیشنهادی، ورود از طریق 
واســطه هایی بوده که ســهم ۱۰ تا ۱۵ درصدی یعنی نزدیک به یــک میلیارد تومان 

می خواهند!
در سال ۱۳۹۷ بود که مصوب شــد ورود ارز و طلا به کشور به صورت نامحدود صورت 
گیرد؛ به طوری که اعلام شــد واردات ارز به صورت اســکناس به داخل کشــور بدون 
محدودیت و مطابق با ضوابط و مقررات بانک مرکزی و مقررات مبارزه با پولشویی توسط 

اشخاص حقیقی و حقوقی مجاز است.
همچنین واردات فلزات گرانبها )طلا، نقره و پلاتین( به صورت خام طبق ضوابط بانک 
مرکزی از کلیه حقوق، عوارض قانونی و مالیات بر ارزش افزوده معاف باشد که این مصوبه 

تا پایان سال ۱4۰۰ نیز تمدید شد.
اما ظاهرا آنچه در واقعیت اتفاق می افتد با این مصوبات همخوانی ندارد و نشان می دهد 
که مربوط به عموم مردم یا مســافران و کسانی که می خواهند از خارج از کشور با خود 

طلا بیاورند نیست.
پاسخ مثبت گمرک برای واردات نامحدود طلا

 یک ایرانی که تصمیم به ورود به کشــور داشته با خود حجمی از طلا را آورده اما در یک 
ماه گذشــته با موانعی در ترخیص این اموال مواجه بوده و بین دســتگاه های مربوطه 

سرگردان شده است.
گفت وگوی ایده روز با این فرد برای مشخص شدن این جریان حکایت از آن دارد که او 
سال ها در یک کشور اروپایی بوده و ظاهرا کارهای تحقیقاتی انجام می داده است ولی به 
هر دلیلی تصمیم به بازگشت به ایران گرفته است؛ از این رو تمامی اموال خود را به شمس 
طلا تبدیل می کند اما مسئله اینجاست که قبل از این اقدام، از گمرک به صورت حضوری 
یا تماس استعلام گرفته که آیا امکان ورود طلا با خود به ایران را دارد یا خیر که به او اعلام 
شدهطبق مصوبات، واردات طلا به کشور به صورت نامحدود آزاد است و مشمول تعرفه 

های گمرکی هم نمی شود.
گمرک جلوی ورود را گرفت!

اما وقتی که وی به گمرک می رســد و برای اظهار پنج کیلو شــمس طلای خود اقدام 
می کند، با این پاســخ مواجه می شود که امکان ترخیص و ورود این مقدار طلا به کشور 
را ندارد؛ چرا که گمرک این حجم از طلا را تجاری تشخیص داده و بعد از استعلامی که 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( می گیرد، اعلام می شود که متقاضی باید با 
مراجعه به سامانه جامع تجارت تشــریفات ورودی کالا به کشور و اخذ مجوزهای لازم 

یعنی انجام ثبت سفارش اقدام کند.
وزارت صمت کارت بازرگانی خواست

صاحب کالا بعد از پیگیری هایی که انجام می دهد در نهایت با این اعلام وزارت صمت 
مواجه می شود که باید برای ورود طلای خود کارت بازرگانی داشته باشد؛ در حالی که 
او می گوید هیچ گونه فعالیت تجاری تاکنون نداشته و قصد آن را هم ندارد که بخواهد 
برای کارت بازرگانی اقدام کند و فقط اموال خود را به طلا تبدیل کرده و با خود به کشور 

آورده است.
یا طلا را به واسطه بده یا سهم یک میلیاردی!

جالب اینجاست که صاحب کالا با پیشنهاد ورود از طریق واسطه ها هم مواجه شده است؛ 
به گونه ای که از کانال تجار و اشخاصی که کارت بازرگانی دارند برای ورود طلای خود به 
کشور اقدام کند و طبق پیگیری که او انجام داده واسطه ها برای ورود طلای او به کشور 

درخواست ۱۰ تا ۱۵ درصد داشته اند که حدود یک میلیارد تومان است.

 ارائه پیش نویس لایحه اصلاح قانون اجرای سیاست های اصل 44 به دولت
وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشیه نشست با فعالان تشکل های دانشجویی که 
به مناسبت ۱۶ آذر روز دانشجو برگزار شد، از تهیه پیش نویس لایحه اصلاح قانون 
اجرای سیاست های اصل 44 قانون اساسی خبر داد. سیداحسان خاندوزی با بیان 
اینکه یکی از وعده های وی زمان رأی اعتماد مجلس شورای اسلامی این موضوع بوده 
است، گفت: با توجه به  وجود نارضایتی هایی که از روند برخی واگذاری های گذشته 
وجود داشت و باید علاج می شد، تلاش کردیم در دولت سیزدهم این واگذاری ها با 

روندی متفاوت و با اصلاح ریل صورت گیرد.
وی با بیان اینکه پیش نویس لایحه یادشده، مبتنی بر یک آسیب شناسی بسیار 
مفصل اســت، افزود: در این پیش نویس تمام روند واگذاری های ۱۵ سال گذشته 
سازماندهی شده و نقاط قوتی که باید ادامه پیدا کند و نقاط ضعفی که وجود داشته 
و موجب به وجود آمدن برخی آثار و پیامدهای شدید اجتماعی و اقتصادی و حتی 

امنیتی و منطقه ای شده مورد بررسی قرار گرفته است.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: نقطه کانونی این است که تا حد ممکن به سمت کاهش 
رد دیون که یکی از مشکلات از گذشته تا امسال بوده حرکت کنیم و یکی  دیگر 
از اصلاحات بحث پیمان مدیریت اســت به این معنا که مالک شــدن بنگاه های 
دولتی پاداشــی برای مدیران بهره ور و سالم باشد. خاندوزی در تبیین بیشتر این 
موضوع، افزود: بعد از آنکه در عمل ثابت شد مدیران می توانند بنگاه های دولتی را 
با اســتاندارد های تخصصی و بدون مسائل و مشکلات و مفاسدی که گاهی اوقات 
وجود داشــته اداره کنند، انتقال مالکیت به آنها رخ خواهد داد. وی ابراز امیدواری 
کرد، در آینده حجم این نوع واگذاری ها افزایش پیدا کند تا تغییر مهمی در اجرای 

سیاست های اصل 44 قانون اساسی شاهد باشیم.
علت تورم، خلق پول بانک ها و کسری بودجه است

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: علت اصلی مشکل تورم علاوه بر ضعف نظارت 
بر خلق پول بانک ها، کسری بودجه ای است که دولت ها به آن دامن زده اند. به  گزارش 
خبرگزاری صداوســیما، احسان خاندوزی در جمع دانشجویان گفت: برای بودجه 
سال آینده باید هزینه های جاری دولت به منظور مهار تورم کنترل شود و در عین 

حال باید سیاست هایی که محرک تولید است در پیش بگیریم.
خاندوزی افزود: همچنین قرار است برای ثبات مقررات، متغیر های کلیدی در 
بودجه ســال آینده فرمول قطعی داشــته باشند.  وی با اشاره به موضوع واگذاری 
۱۱۰ هزار میلیارد تومان ســهام در بودجه سال ۱4۰۰ گفت: قرار است این اوراق 
در اختیار سازمان تأمین اجتماعی و صندوق ها قرار بگیرد و در واقع یک نوع تغییر 
مالکیت در دولت اســت و به طور مستقیم در بازار سرمایه عرضه نمی شود و تأثیر 

منفی در بورس نیز نخواهد داشت.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به موضوع حذف ارز ترجیحی افزود: این 
موضوع تکلیف قانونی اســت و اکنون به غیر از دارو و گندم فقط برای ۵ قلم کالا 
ارز 4۲۰۰ تومانی اختصاص می یابد.  وی گفت: سعی می کنیم مقدمات به گونه ای 
فراهم شود تا این حذف بتدریج انجام شود و فشار یک باره نداشته باشد.  خاندوزی 
افزود: یکی از علت هایی که تولیدکنندگان به سمت تولید نهاده های دامی در کشور 
نمی روند به خاطر این اســت که نمی توانند با واردات نهاده ها با ارز 4۲۰۰ تومانی 
رقابت کنند و تولید آنها به صرفه نیست. وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به 
سؤالی درباره قانون رمز ارز ها گفت: در کشور نمی توانیم چشم خود را بر این پدیده 
ببندیم و باید در برابر آن مواجهه فعالانه و تعیین مقررات داشته باشیم که کمیته 

تصمیم گیری در حال تهیه پیش نویسی در این باره است.
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اتمام پروژه های نیمه تمام با کمک »نقشه راه غیرتورمی«
زهرا جعفری  -   ایده روز  | رییس هیات 
مدیره شرکت بورس تهران گفت: با بررسی نقشه 
راه وزارت امور اقتصادی و دارایی در خصوص 
تأمین مالی پروژه ها و افزایش تولید، این امید 
تقویت می شود که دولت با به سرانجام رساندن 
پروژه های نیمــه کاره، آغاز پروژه های حیاتی 

جدید را در دستور کار خود قرار داده است.

به دنبال تلاش های صورت گرفته از سوی 
دولــت ســیزدهم به منظور بهبــود وضعیت 
اقتصادی و نیز کاهش تورم در کشــور، »سید 
احسان خاندوزی«، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در تاریخ ۲۵ آبان ماه از کلیت نقشه راه دو سال  

آتی برای رونق تولید رونمایی کرد. 
 نقشه راه »رشد غیر تورمی« دولت سیزدهم 
در برخی از سرفصل ها شامل ضرورت ارائه برنامه 
رشد غیرتورمی، راهکارهای مهار پایدار تورم و 
راهکارهای رشد آفرینی و رونق تولید تدوین شد. 
وزارت امور اقتصاد و دارایی در بند نخست 
از بخش »افزایش پیش بینی پذیری اقتصاد«، 
استفاده از سازوکارهای بورس کالا برای تعیین 
قیمت و ارتقای شفافیت و در بند سوم، پوشش 
ریسک نوسانات قیمت مواد اولیه با ایجاد بازار 

معاملات آتی را مطرح کرده است. 
همچنین در بخش دیگر نقشــه راه وزارت 
اقتصاد برای رشــد غیرتورمی به تامین مالی 
پروژه هــا و افزایش تولیــد با ضمانت صندوق 
توســعه ملی از طریق انتشار ســهام یا اوراق 
برای صنــدوق پروژه یا شــرکت پــروژه  در 
خصوص پیشران ها اشاره شده است که از نظر 
کارشناســان اجرایی شدن آن می تواند تاثیر 
شــگفت آوری را در افزایش تولید و نیز اتمام 

واحدهای نیمه تمام داشته باشد.

تأمین مالی پروژه ها کار آسانی نیست
در این زمینه »امیرتقی خان تجریشــی« 
»نقشه راه غیر تورمی تولید« وزات امور اقتصادی 

و دارایی اشاره کرد و گفت: با توجه به تحریم های 
ظالمانــه و نیز عدم برنامه ریزی برای مدیریت 
یکپارچه پروژه ها در سطح کلان، اکنون بیش 
از یک هزار و  ۲۰۰ میلیارد تومان از انواع پروژه 
و مگاپروژه نیمه تمام در سطح کشور وجود دارد 
که عدم اتمام و بهره برداری از آنها علاوه بر تأثیر 
بر رشد منفی اقتصادی، موجب بیکاری بسیاری 

از شرکت ها و افراد خواهد شد.
وی با بیان اینکه این اتفاقات تبعات اقتصادی 
و اجتماعی بسیاری را با خود به همراه خواهد 
داشــت، گفت: تأمین مالی این پروژه ها و به 
بهره برداری رساندن آنها می تواند خون تازه ای 
را در رگ هــای اقتصاد ایران تزریق کند اما در 
مقابل کســری بودجه و محدودیت های دیگر 
موجب شــده تا کاهش بودجه عمرانی و نیز 
تمرکز بر مسائل جاری موجب غفلت از تأمین 

مالی پروژه ها شود.
تجریشی خاطرنشــان کرد: خوشبختانه با 
بررسی نقشه راه وزارت اقتصاد برای رشد غیر 
تورمی در خصوص تأمین مالی پروژه ها و افزایش 
تولید، این امید تقویت می شود که دولت با به 
سرانجام رســاندن پروژه های نیمه کاره، آغاز 
پروژه های حیاتی جدید را در دستور کار خود 

قرار داده است.
رییس هیات مدیره شــرکت بورس تهران 
اظهار داشت: امروزه تأمین مالی پروژه ها چندان 
کار آســانی نیست و در گذشته نیز این تأمین 
مالی فقط توســط بانک ها انجام می شد اما با 
توسعه ابزارها و نهادهای مالی طی دهه اخیر، 
روش هــای دیگری در بازار ســرمایه در این 
خصوص از جمله انتشار انواع صکوک و اوراق 
مشارکت در روش های مبتنی بر بدهی و نیز 

روش های مبتنی بر سرمایه توسعه پیدا کردند.
وی اظهار داشــت: در ارتباط با تأمین مالی 
پروژه مبتنی بر سرمایه، در سال های گذشته 
تأمین مالی توسعه نیروگاهی براساس صندوق 
پروژه صورت گرفت که تجربه موفقی بود اما به 
علت وجود برخی از سختی ها و مشکلات فنی 
بخصوص در رویه های حســابداری این روند 
ادامه دار نشد و متأسفانه توسعه این نیروگاه، 
نخستین و آخرین صندوق پروژه بازار سرمایه 

تا این لحظه بوده است.

تأمین مالی از راه بازار سرمایه فرصتی 
جدید برای اتمام پروژه های نیمه تمام

تجریشــی خاطرنشــان کرد: تأمین مالی 
پروژه های مبتنی بر سرمایه از راه بازار سرمایه 
فرصت های جدیدی را برای اتمام پروژه های 

نیمه تمام، طرح های توسعه و حتی پروژه های 
جدیــد فراهم می کند که می تــوان به جای 
انتشار اوراق بدهی و کاهش هزینه های انتشار 
با سرمایه های ســرمایه گذاران تأمین مالی 

پایدار و بلندمدتی را انجام داد.
رییس هیات مدیره شــرکت بورس تهران 
ادامه داد: حال اینکه اگر تأمین مالی با ضمانت 
صندوق توسعه ملی انجام و به سرمایه گذاران 
چنین اطمینان خاطری داده شــود که این 
طرح ها با بازدهی مثبت همراه خواهند بود، 
می توان شاهد اتفاقاتی مثبت از طریق نقشه 

راه غیرتورمی بود.
وی با بیان اینکه شــرکت های ســهامی 
پروژه هم از این قاعده مســتثنی نیســتند، 
گفت: هرکدام از وزارتخانه ها، شهرداری ها، 
نهادها و حتی شــرکت ها می توانند پروژه 
هــای زیر بنایی و روبنایــی خود را در قالب 
این شرکت ها تأمین مالی کنند تا طرح های 
خود را در حوزه جاده ای، ریلی، فرودگاهی، 
زیر ساخت، صنعتی با کمک بازار سرمایه به 

سرانجام برسانند.
تجریشی با بیان اینکه وزارت نیرو، وزارت راه 
و شهرسازی و همچنین وزارت صنعت می توانند 
اقدام به تامین مالی پروژه های خود در قالب یک 
شرکت پروژه یا صندوق کنند، گفت: تامین مالی 
پروژه های صنعتی از قبیل پتروشیمی، معدنی، 
فلزی یــا حتی فناوری اطلاعات نیز می توانند 
توسط شرکت های پروژه محور صورت بگیرد.

رییس هیات مدیره شــرکت بورس تهران 
گفت: معتقدیم بازار سرمایه علاوه بر پتانسیل 
تأمیــن مالی از طریــق اوراق از امکان جذب 
نقدینگی برای پروژه های مبتنی بر سرمایه از 
طریق صندوق های پروژه، صندوق های زمین و 
ساختمان و نیز شرکت های سهامی عام پروژه 
داراست؛ بنابراین در صورت توجه به راه اندازی 
این صندوق ها، پروژه های بیشتر و متنوع تری 

را می توان به سرانجام رساند.

 بازار فراموش  شده سهام
یک ساعت از معاملات امروز گذشته است و در این مدت شاخص کل رشد ۹۱۵ واحدی را ثبت کرده است. ارزش معاملات خرد سهام و صندوق های سهامی کماکان کمتر از هزار میلیارد تومان است و جریان خروج پول از سهام ادامه دارد. در 

این بازه نزدیک به ۲۸ میلیارد تومان نقدینگی حقیقی از بازار خارج شده است.
در ۲۰ روز کاری اخیر بورس تنها ۲ روز شــاهد ورود پول حقیقی بوده که مجموع آن کمتر از ۷۵ میلیارد تومان بوده اســت. در همین مدت دســت کم 4۸۰۰ میلیارد تومان ســرمایه حقیقی از بورس خارج شده است. به نظر می رسد هدایت 

نقدینگی و اعتبار به سمت تولید تنها کلامی گزافه بوده است.
همچنین رشد انتظارات تورمی سبب شده تا استقبال از صندوق های درآمد ثابت نیز کمتر شود. این صندوق ها نیز در این یک ساعت شاهد خروج ۱۸ میلیارد تومان سرمایه حقیقی بوده اند. با این حال تب و تاب صف های فروش کمی فروکش 

کرده است.

برای بسیاری وضعیت این روزهای بازار سهام ناامیدکننده ست. شاید 
خماری بعد از یک مستی جانانه هنوز از تن بازار بیرون نرفته است. بعد 
از جهش عجیب قیمت ســهام در ابتدای سال ۹۹ انتظار برای یک دوره 
رکودی وجود داشت. انگار همان نمودار حباب کلاسیک باید تکرار می شد 
و گرچه این موضوع برای برخی قابل پیشــبینی بود اما حتی عمدا خود 
را اســیر این دام کردند. از نظر بسیاری نقطه آغاز صعود بورس مشخص 
نیست اما صعود بورس حتمی است. در این میان برخی به دنبال محرکی 
برای آغاز صعود می گردند. در بازخوانی خاطرات سال های اخیر همچنان 

تحرکات دلار مهمترین محرک صعود بورس در این روزها اســت.
بورس تهران در این روزها روند خسته کننده ای را برای فعالان خود 
رقم زده است. ناامیدی از رشد قیمتی سهام، بازار را فراگرفته است. در 
این میان همچنان بخش زیادی از معامله گران بازار ســهام عمر زیادی 
از حضورشان در بازار ســرمایه نمی گذرد و شاید همین موضوع فضای 
ناامیدی را در بازار سهام تشدید کرده است. شاید اگر خاطرات سال های 

نه چندان دور بازخوانی شــود بهتر بتوان فضای کنونی را درک کرد.

رکود بورس با دلار مصنوعی
از آذر ســال ۹۶ به مدت ۶ ماه شــاخص کل بورس تهران مســیر 
کم نوســان را در پیــش گرفته بود. این در حالــی بود که دلار بی امان 
رشــد می کرد. در فروردین ۹۷ با ادامه رشــد دلار در بازار آزاد انتظار 
برای موج صعودی بورس بیشــتر شد. اما دوشنبه شب ۲۰ فروردین ۹۷ 
جهانگیــری ناگهان در تلویزیون از دلار 4۲۰۰ پرده برداری کرد. همان 
شــد که بورس به یک دوره رکودی عمیق تر فــرو رفت. به این ترتیب 
تــا خرداد ۹۷ نیز این رکــود ادامه پیدا کرد. آن زمان دلار 4۲۰۰ بذر 
ناامیــدی را در بورس پاشــیده بود؛ گرچه نــرخ دلار آزاد ۱۰۰ درصد 

بالاتر از نرخ ارز جهانگیری بود.

از اواخر خرداد همان ســال بورس یک موج صعودی را آغاز کرد و 
رشــد تقریبا ۲۰ درصدی را به ثبت رســاند امــا دوباره وارد یک روند 
کم نوســان شــد. با افزایش فاصله نرخ دلار در بازار آزاد با دلار دولتی 

بورس شایعه حذف دلار دولتی تقویت شد.
موضــوع از این قرار بود کــه وقتی دولت دلار را 4۲۰۰ اعلام کرده 
بود صادرکنندگان غیرنفتی مانند پتروشیمی ها، فولادی یا سایر صنایع 
مرتبط بورس را مجبور به عرضه ارز خود با این نرخ کرد. همین موضوع 
مانع از این می شــد که در ارزش گذاری سهام دلار آزاد مبنا قرار گیرد. 
ایــن رویه تا مرداد ۹۷ ادامه پیدا کرد و اما در نهایت تصمیم درســت 
اتخاذ شــد و بعد از آن صادرکنندگان به جای عرضه ارز با نرخ 4۲۰۰ 
مجوز عرضه ارز خود در بازار ثانویه را کسب کردند که به نوعی همین 
بــازار نیمــای فعلی اســت. دلار نفتی هنوز هم با نرخ 4۲۰۰ تســعیر 
می شــود که مصیبت های خاص خود را برای اقتصاد رقم زده است. اما 
صادرکنندگان بزرگ که بخش قابل توجهی از بورس تهران را تشــکیل 

می دهند حالا ارز حاصل از صادرات را در ســامانه نیما عرضه می کنند. 
اما فاصله دلار بازار آزاد با نیما به ۳۰ درصد رســیده است.

رشد انفجاری دلاری بورس
بعد از این اتفاق در مرداد سال ۹۷ بورس یک رشد پرشتاب را آغاز 
کرد و در چند ماه بازدهی نزدیک به ۱۰۰ درصدی را به ثبت رســاند. 
حالا هم هر چه فاصله قیمت دلار در بازار آزاد از نیما بیشــتر می شود 

بــازار دوم ارز بیش از پیش از اعتبار می افتد.
هر چه دلار در بازار آزاد رشد بیشتری را تجربه می کند به تدریج قیمت 
کالاهــا نیز خود را با دلار آزاد هماهنگ می کنند. این موضوع در نتیجه 
رشد پرشتاب نقدینگی و افزایش تورم رخ می دهد. بر این اساس به تدریج 
خود سیاست گذار نیز از بی اثری نرخ نیمایی بیشتر آگاه خواهد شد. شاید 
در نگاه اول این گونه به نظر رســد که دولت با این دلار چند نرخی یا با 
واردات کالا با نرخ نیمایی موفق به کنترل بازارها می شــود؛ با این حال 
تجربه همین چند سال اخیر کاملا گویای شکست این سیاست است. به 
تدریج دولت نسبت به رانتی که به واردکنندگان از جیب صادرکنندگان 
می دهد آگاه تر می شــود گرچه در ابتدا مقاومتی در برابر اجرای سیاست 
درســت وجود دارد اما تجربه نشــان داده که چنین رانت سنگینی با هر 

پشتوانه ای هم باشد باید حذف شود.
داستان ســال ۹۷ در سال های بعد نیز رخ داد. یعنی دولت هر زمان 
بــه خیال آمده که بی توجه به بازار آزاد قیمت نیمایی را پایین نگه دارد 
ناموفق بوده است و در نهایت نیز نرخ نیمایی به سمت آزاد حرکت کرده 
اســت. حالا نیز اگر چشــم اندازی برای کاهش دلار در بازار آزاد متصور 
نیســتید احتمالا باید منتظر رشــد قیمت نیمایی باشــید. این موضوع 
می تواند بســیاری از ریسک هایی که برای ســهام مطرح می شود مانند 
افزایش هزینه های ناشــی از بودجه دولت را پوشــش دهد و با این رویه 

صعود بورس ناگزیر است.

صعود بورس ناگزیر است

 ثبت نام 2 میلیون نفر در طرح نهضت ملی مسکن
وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد: ثبت نام در طرح نهضت ملی در آستانه دو 
میلیونی شــدن قرار گرفت و تاکنون یک میلیون و ۹۸۶ هزار و ۳۶۶ نفر در این 
طرح ثبت نام کردند. ثبت نام نهضت ملی مسکن یک ماه بعد از ابلاغ قانون جهش 
تولید توسط رئیس جمهور از ۲۸مهرماه در سامانه saman.mrud.ir آغاز شد و 

تا ۳۰ آذرماه ادامه دارد.

 وضعیت ترانزیت کشور در 2 ماه گذشته متحول شد
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مذاکرات و توافق های انجام شده با پاکستان، 
قرقیزستان؛ ترکمنستان و جمهوری آذربایجان بر دیپلماسی حمل ونقل برای توسعه 
روابط با همسایگان تأکید کرد و گفت: در دو ماه گذشته وضعیت ترانزیت در کشور 
متحول شده است. رستم قاسمی با اشاره به پیش بینی منابع مالی خارج از ردیف 
بودجه برای توسعه صنعت حمل ونقل کشور، افزود: راهکارهای مختلفی در نظر 
داریم که یکی از آنها تهاتر املاک و مستغلات وزارت راه و شهرسازی با پروژه های 
مسکن و راهسازی است. وی گفت: به این منظور ایجاد دو صندوق حمل ونقل و 
مسکن نیز پیش بینی شده که اقدام بسیار خوبی است؛ چراکه درآمدهای وزارتخانه 
در این دو صندوق تجمیع شده و بدون ورود به خزانه برای توسعه هر دو حوزه 

زیر نظر وزارت راه و شهرسازی یعنی مسکن و حمل ونقل هزینه خواهد شد.

برنامه ریزی برای صادرات ۱۰ میلیارد دلاری به روسیه
رئیس ســازمان توسعه تجارت گفت: برای افزایش صادرات به روسیه از ۵۰۰ 
میلیون دلار کنونی به ۱۰ میلیارد دلار باید زیرساخت های حمل ونقل فراهم شود 
که در این رابطه هم اکنون ۷ خط منظم کشــتیرانی بین دو کشــور فعال شده 
است. به گزارش خبرگزاری صدا وسیما، علیرضا پیمان پاک   گفت: یکی دیگر از 
اقدامات ما فعال سازی مراکز تجاری ایران در خارج از کشور بود و در این باره مجوز 
فعال سازی مراکز تجاری را در کشور های پاکستان، ارمنستان، ترکیه و جمهوری 
آذربایجان صادر کردیم که این مراکز به صورت تخصصی فعالیت دارند. پیمان پاک 
ادامه داد: اعزام رایزنان بازرگانی به کشور های هدف صادراتی را با جدیت پیگیری 
می کنیم که در این زمینه، رایزنان بازرگانی ایران در پاکستان و افغانستان مستقر 
شدند و رایزن بازرگانی ایران در ترکیه نیز بزودی کار خودش را آغاز خواهد کرد.

 رئیس جمهور:
باید نظام ناهماهنگ پرداخت را به نظام هماهنگ تبدیل کنیم

ــرد:  ــد ک ــی اداری تأکی ــورای عال ــه ش ــته در جلس ــور روز گذش ــس جمه رئی
ــات  ــد اقدام ــت، بای ــران اس ــده مدی ــه برعه ــنگینی ک ــالت س ــود رس ــا وج ب
مؤثــری بــرای اصــلاح در نظــام اداری کشــور انجــام شــود. بــه گــزارش پایــگاه 
ــن  ــی در ای ــم رئیس ــید ابراهی ــت الله س ــوری، آی ــت جمه ــانی ریاس اطلاع رس
جلســه ضمــن ابــراز نارضایتــی از عملکــرد نظــام اداری کشــور گفــت: عمــوم 
ــراز  ــد کــه وضعیــت نظــام اداری مــا وضعیتــی در ت ــگاه را دارن مــردم ایــن ن
جمهــوری اســلامی نیســت و نوعــی نارضایتــی در همــه ســطوح وجــود دارد.

رئیــس جمهــور بــا تأکیــد بــر رســالت ســنگینی کــه برعهــده مدیــران کشــور 
اســت، تصریــح کــرد کــه بــا ایــن وجــود بایــد اقدامــات مؤثــری بــرای اصــلاح 
در نظــام اداری کشــور انجــام شــود. وی بــا تأکیــد بــر اینکــه ســازمان اداری 
ــگاه ملــی تبدیــل کنــد، گفــت: در  ــه ن ــگاه بخشــی را ب و اســتخدامی بایــد ن
ــت و  ــه اس ــرار گرفت ــر ق ــد نظ ــی م ــکات خوب ــت ن ــام اداری دول ــور نظ منش
ــش  ــام اداری پی ــوب نظ ــت های مص ــود. سیاس ــق ش ــکات محق ــن ن ــد ای بای
ــه  ــان اینک ــا بی ــور ب ــس جمه ــم. رئی ــل کنی ــه آن عم ــد ب روی ماســت و بای
عدالــت اداری بایــد مــد نظــر قــرار گیــرد، افــزود: چیــزی کــه مــردم را رنــج 
می دهــد بــی عدالتــی اداری اســت و مــا بایــد بی عدالتــی اداری را بــه عدالــت 
اداری تبدیــل کنیــم. ایــن حجــم از نیــروی انســانی بــرای دولــت تبدیــل بــه 
ــری  ــذب و بکارگی ــرد: ج ــح ک ــی تصری ــت الله رئیس ــت. آی ــده اس ــأله ش مس
ــت و  ــنجی درس ــت، نیازس ــای عدال ــر مبن ــد ب ــانی در ادارات بای ــروی انس نی
ــی  ــه همگ ــا ک ــی در پرداخت ه ــد گانگ ــود و چن ــام ش ــر انج ــدی مؤث کارآم
ــا  ــی ب ــرود. رئیس ــن ب ــرد از بی ــورت می گی ــال ص ــت و بیت الم ــه دول از خزان
اشــاره بــه هوشمندســازی دســتگاه ها، افــزود: هوشمندســازی یــک ضــرورت 
ــا ســامانه جامــع تجــارت  ــذا همــه دســتگاه ها بایــد مکلــف شــوند ت اســت ل
ــرای  ــان کمــی ب ــا زم ــان اینکــه م ــا بی ــت الله رئیســی ب ــز فعــال شــود. آی نی
اصــلاح امــور داریــم، تأکیــد کــرد: بســیاری از مشــکلات در کشــور در گــرو 
ــه  ــد نظــام ناهماهنــگ پرداخــت را ب ــا بای ــذا م اصــلاح نظــام اداری اســت ل
ــل کنیــم، نمی توانیــم شــاهد بی عدالتــی در  نظــام هماهنــگ پرداخــت تبدی
ــد  ــه بای ــان اینک ــا بی ــور ب ــس  جمه ــف کشــور باشــیم. رئی ــای مختل بخش ه
ســاختار، پرداخــت و نظامــات کنترلــی واقعــی داشــته باشــیم، گفــت: رســالت 
ــگان  ــت ســیزدهم اصــلاح ســاختار اداری کشــور اســت و همــه فرهیخت دول
بایــد در ایــن بخــش بــه دولــت کمــک کننــد و این موضــوع نبایــد بــه آرزویی 
بــرای فرزنــدان مــا تبدیــل شــود. آیــت الله رئیســی بــر لــزوم چابک ســازی و 
ــد  ــا نظــارت ســازمان اداری و اســتخدامی، تاکی کوچک ســازی نظــام اداری ب
کــرد و گفــت: ادغام هــا و کوچک ســازی ها بایــد در نیــرو، امکانــات و هــم در 
هزینه هــا باشــد. رئیــس جمهــور بــا اشــاره بــه مصوبــه ایــن جلســه شــورای 
ــور  ــازندگی و ام ــاد س ــی جه ــورای عال ــکیل ش ــر تش ــی ب ــی اداری مبن عال
عشــایری، بیــان کــرد: هرچنــد بعــد از ادغــام وزارتخانه هــای جهــاد ســازندگی 
و کشــاورزی در یکدیگــر حرکــت جهــادی تعطیــل نشــد و از خــروش نیفتــاد 
ــادی  ــای جه ــی جنبش ه ــی و انقلاب ــن، حزب الله ــان موم ــت جوان ــا هم و ب
ــتوانگی و  ــاس بی پش ــا احس ــت ام ــال اس ــان فع ــا همچن ــه عرصه ه در هم
ــه  ــازندگی را ب ــاد س ــان جه ــد جری ــروز بای ــا ام ــد و م ــی می کنن کم حمایت
عنــوان هدایــت، نظــارت و حمایــت بــار دیگــر احیــا کنیــم کــه این مســئولیت 

را دولــت بایــد برعهــده گیــرد.

 ارزیابی عملکرد بانک ها براساس تکالیف محوله
ــع تولیــد در دولــت ســیزدهم روز  اولیــن جلســه ســتاد تســهیل و رفــع موان
ــه گــزارش  ــه ریاســت معــاون اول رئیــس جمهــور برگــزار شــد. ب گذشــته ب
فــارس، محمــد مخبــر در ایــن جلســه بــا تأکیــد بــر اینکــه حــل مشــکلات 
بخــش تولیــد نیازمنــد ریشــه یابی مشــکلات و برنامه ریــزی دقیــق بــرای حــل 
ــی  ــه یابی و آسیب شناس ــا ریش ــم ب ــلاش کنی ــد ت ــت: بای ــت، گف ــائل اس مس
ــا  ــم ت ــع کنی ــایی و مرتف ــد را شناس ــش تولی ــی بخ ــائل اصل ــکلات، مس مش
شــاهد تعطیلــی هیــچ بنــگاه اقتصــادی و تولیــدی در کشــور نباشــیم. معــاون 
اول رئیــس جمهــور بــر ضــرورت بررســی و احصــای اصلی تریــن و مهم تریــن 
مســائل پیــش روی بخــش تولیــد تأکیــد و خاطرنشــان کــرد: اقتصــاد ایــران 
اقتصــاد بانکــی اســت و نقــش بانک هــا در تأمیــن نقدینگــی مــورد نیــاز بخــش 
تولیــد بســیار پراهمیــت اســت کــه ضــرورت دارد عملکــرد بانک هــا براســاس 

تکالیفــی کــه برعهــده آنهــا گذاشــته شــده، مــورد ارزیابــی قــرار گیــرد.
ــا  ــط ب ــای مرتب ــن بخش ه ــوان یکــی از مهم تری ــه عن ــع ب ــره توزی وی از زنجی
ــا زمانــی کــه زنجیــره توزیــع ســاماندهی نشــود،   تولیــد یــاد کــرد و گفــت: ت
شــاهد حــل مســائل و موانــع پیــش روی بخــش تولیــد در کشــور نخواهیــم بود. 
در ایــن جلســه کــه وزرای صنعــت، معــدن و تجــارت، جهــاد کشــاورزی، معاون 
ــران  ــران، تعــدادی از مدی ــی ای ــاق بازرگان حقوقــی رئیــس جمهــور، رئیــس ات
عامــل بانک هــا و نماینــدگان دســتگاه های اجرایــی ذیربــط نیــز حضــور 
ــا  ــط ب ــا و ســتادهای مرتب ــت کارگروه ه داشــتند، گزارشــی از تاریخچــه فعالی
رفــع موانــع تولیــد و نیــز عملکــرد کلان کارگروه هــای اســتانی ســتاد ارائه شــد.

کنترل بازار ارز با دستور جدید رئیسی
ســید ابراهیم رئیسی سه شنبه شب در 
جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
با اشــاره به مشــخص شــدن دخالت ها و 
دسیسه های ســودجویانه برای برهم زدن 
ثبات بازار ارز، تصریح کرد: دســتگاه های 
مســئول همزمــان با نظــارت و کنترل بر 
بازار، با شناســایی دقیق عوامل مداخله گر 
و بی ثبات کننــده بــازار ارز، بــا جدیت به 
مســئولیت های خود در ایــن زمینه عمل 

کنند.
رئیس جمهوری انسجام و اقدام هماهنگ 
نهادهای مسئول را در مدیریت و ساماندهی 
بازار ارز ضروری دانســت. در این جلسه با 
تقســیم کار و وظایف دستگاه های مختلف 
مقرر شد برای مدیریت در بازار ارز، با اخذ 
مجوزهای لازم از سوی نهادهای مسئول و 
بر اســاس واقعیت ها، ثبات و شرایط عادی 

به بازار ارز برگردد.

غیرعادی  تغییرات  در  مؤثر  عوامل 
نرخ ارز

در جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت همچنین گزارش نهادهای مســئول 
درباره وضعیت بازار ارز ارائه و عوامل مؤثر 
در تغییــرات غیرعادی نرخ ارز به ویژه در 
روزهای اخیر مورد بررســی قرار گرفت. بر 

اســاس گزارش بانک مرکزی، درآمد ارزی 
کشــور در هشت ماه گذشته هم در بخش 
فروش نفــت و هم صــادرات غیرنفتی به 
اندازه تمام سال گذشته بوده و رکوردهای 
جدیدی در این زمینه ثبت شــده است و 

نگرانی وجود ندارد.
در ایــن گزارش به تامیــن بودجه یک 

ماه گذشته کشور بدون استقراض از بانک 
مرکزی به عنوان یکی از نکات قوت جذب 
درآمدهای ارزی استناد شده است. در ادامه 
این گزارش با توجــه به ذخایر ارزی قابل 
اطمینان کشــور تاکید شده است تغییرات 
نــرخ ارز در روزهای اخیر هیچ گونه توجیه 
نــدارد بلکه نتیجه عملیات روانی و دخالت 

عناصر غیراقتصادی و کاذب در بازار است.

در تامین ارز مشکلی داریم؟
روز گذشــته رئیس بانــک مرکزی در 
بازدید میدانی از صرافی های بازار فردوسی 
گفته بود: طبق آمار درحال حاضر چند برابر 
ســال گذشــته ارز در بازار متشکل عرضه 

می شود. در بازار نیما نیز حجم حواله های 
ما خیلی بیشتر از سال گذشته است، تامین 
ارز ما تا الان ۳۶ میلیارد دلار بوده اســت. 

پس مشکلی در تامین ارز نیست.
وی تاکید کرد: صف ها به زودی در بازار 
متشکل جمع می شود و مردمی که نیاز به 
ارز دارند در چارچوب مقررات درخواســت 
خــود را به صرافی ارائه می کنند و اســناد 
را در ســامانه بازار متشکل قرار میدهند و 
صرافــان خرید آنها انجــام داده و تحویل 
می دهند و حتی این امکان وجود دارد که 
این ارز به حســاب بانکی مردم واریز شود.

صالح آبادی در پایان گفت: ان شــاالله با 
این اقدامات دولت، هیجانات و حباب های 
ارز نیز فروکش می کند،  بازار غیررســمی 
زیــرا آنچه ملاک اســت قیمــت ارز بازار 
متشــکل است نه چند دلار خرید و فروش 

در بازار غیررسمی ملاک عمل باشد.
رییــس هیــات مدیره شــرکت بورس 
تهران گفت: معتقدیم بازار ســرمایه علاوه 
بر پتانســیل تأمین مالی از طریق اوراق از 
امــکان جذب نقدینگی بــرای پروژه های 
مبتنــی بر ســرمایه از طریق صندوق های 
پروژه، صندوق های زمین و ســاختمان و 
نیز شرکت های سهامی عام پروژه داراست؛ 
بنابراین در صورت توجه به راه اندازی این 
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»بهنــام نیک منش« تصریــح کرد: در 
پی تشکیل ســتاد تنظیم بازار محصولات 
کشــاورزی در وزارت جهاد کشاورزی، اتاق 
اصنــاف ایران به عنوان عضو اصلی ســتاد 

تنظیم بازار انتخاب و حضور مستمر دارد.
وی خاطرنشان کرد: قرارگاه امنیت غذایی 
هر روز برگزار می شود و با پیگیری های این 
قرارگاه، شاهد افزایش رعایت قیمت مصوب 
مــرغ و تخم مــرغ در واحدهــای توزیعی 

هستیم.
به گفته معاون بازرســی و نظارت اتاق 
اصناف ایران قیمت مصــوب هر کیلو مرغ 
گرم ۳۱ هزار تومان اســت اما هفته گذشته 
با نرخ ۳۷ هزار تومان هم در بازار عرضه می 
شد که امروز در بخش هایی از تهران حتی با 

نرخ های کمتر هم عرضه می شود.
وی افزود: عرضه مرغ منجمد نیز از سوی 
شرکت پشتیبانی امور دام افزایش یافته و با 
نرخ هر کیلو ۲۰ هزار تومان عرضه می شود. 
این افزایش عرضه مرغ منجمد نیز بر حفظ 

تعادل نرخ مرغ گرم تاثیر گذار بوده اســت. 
همچنین نرخ مصوب یک شــانه )۳۰ تایی( 

تخم مرغ، ۴۳ هزار تومان است.
نیک منش خاطرنشان کرد: علاوه بر این، 

پیگیری هــای این قرارگاه، منجر به افزایش 
عرضه مرغ گرم و تخم مرغ نیز شــده است. 

به عنوان نمونه در میــدان بهمن تهران از 
۲۵۰ تن به ۵۴۰ تن رسیده است.

معاون بازرســی و نظــارت اتاق اصناف 
ایران گفــت: افزایش عرضه، در پی افزایش 
نظارت بازرســان وزارت جهاد کشــاورزی، 
وزارت صنعــت، اتــاق اصنــاف و تعزیرات 
حکومتــی بر مرغ داری هــا و حلقه پیش از 
عمده فروشــی تحقق یافته است. با نظارت 
بازرسان، مرغ داری ها نمی توانند مرغ را بیش 
از زمان مقرر نگهداری کرده و باید به موقع 

به کشتارگاه عرضه کنند.
 طرح فــروش اینترنتی مرغ و تخم مرغ 
دولتی با قیمت مصوب از ۲۲ آبان از طریق 
سامانه اینترنتی بازرگام و به صورت پایلوت 
در تهران کلید خــورد.  در این طرح، مرغ 
منجمد با قیمــت مصوب کیلویی ۲۰ هزار 
تومان و تخم مرغ با نرخ مصوب شانه ای ۴۳ 
هزار تومان تعیین شــد و با خرید اینترنتی 
درب منــازل مناطق ۲۲ گانه تهران تحویل 

می شود.

عرضه مرغ گرم به نرخ کمتر از ۳۱ هزار تومان

 کاهش قیمت تخم مرغ
مهــدی یوســفخانی، بــا اشــاره بــه کاهــش قیمــت مــرغ گــرم در بــازار، گفت: 
بــازار مــرغ بیــش از هــر عامــل دیگــر تابــع عرضــه و تقاضاســت. در چنــد هفتــه 
گذشــته میــزان تولیــد رونــد صعــودی بــه خــود گرفــت و میــزان عرضــه در بازار 

بــالا رفــت و بــه تبــع آن قیمت هــا نیــز کاهــش پیــدا کردنــد.
وی با بیان اینکه مرغ گرم با قیمتی کمتر از نرخ مصوب عرضه می شود، تصریح 
کرد: نرخ مصوب کیلویی ۳۱ هزار تومان است این در حالیست که در بازار آزاد مرغ 

کیلویی ۲۹ تا ۲۸ هزار تومان به دست مصرف کنندگان می رسد.
به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی تهران مطابق با پیش بینی ها، 
تا شــب عید در تامین مرغ گرم با هیچ مشــکلی مواجه نخواهیم بود و هم اکنون 

آرامش در بازار مرغ ایجاد شده است.
یوسف خانی در پاسخ به این پرسش که واردات جوجه یک روزه و تخم مرغ نطفه 
دار در ایجاد این شــرایط چه تاثیری گذاشــت؟ تصریح کرد: در یک مقطع زمانی 
افزایش قیمت جوجه یک روزه باعث کمیاب شدن آن در بازار شده بود از این رو 
تولیدکنندگان نمی توانستند در این زمینه نیاز خود را تامین کنند در نتیجه شاهد بر 
هم خوردن تعادل بازار بودیم. اما واردات به موقع جوجه یک روزه و تخم مرغ نطفه دار، 
میزان تولید را به حالت عادی بازگرداند و هم اکنون شاهد آرامش در بازار هستیم.
بنا به اظهارات یوسف خانی در یک سال گذشته ما با کمبود تولید مواجه شدیم 
این در حالی اســت که در سنوات گذشته نه تنها کمبود تولید نداشتیم؛ بلکه به 
کشــورهای حاشیه خلیج فارس بخصوص عراق تولیدات خود را صادر می کردیم. 

امیدواریم بتوانیم دوباره صادرات مرغ گوشتی را در پیش بگیریم.
یوسف خانی بابیان اینکه نیاز تهران از استان های همجوار تهیه و تامین می شود، 
خاطر نشــان کرد: مرغداری ها در تهران محدود هستند و حدود ۸ الی ۱۰ درصد 
از نیاز تهران را تولید می کنند. نیاز این استان یا بهتر است بگویم نیاز کل کشور از 

استان های مازندران، گیلان، گلستان و سمنان تهیه و تامین می شود.
وی با اشاره به توزیع مرغ منجمد در بازار، گفت: توزیع این مرغ در ایجاد آرامش 
در بازار بسیار تاثیرگذار بود. بعد از ثبات در تولید و توزیع مرغ، توزیع مرغ منجمد 

قطع شد.
رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی تهران در ادامه تصریح کرد: مرغ منجمد 
توزیع شده در بازار از ترکیه و برزیل وارد می شد. باید بگویم که کیفیت مرغ برزیلی 
به نسبت مرغ ترکیه ای بهتر است. اما کیفیت مرغ این دو کشور به نسبت تولیدات 

ما بسیار پایین تر است.
یوسف خانی با بیان اینکه کیفیت تخم مرغ ترکیه ای نیز به نسبت تولیدات داخلی 
کمتر است، تصریح کرد: قیمت تخم مرغ نیز به پایین تر از نرخ مصوب رسیده است، 
قیمت مصوب تخم مرغ کیلویی ۴۳ هزار تومان است این در حالی است که در بازار 

آزاد تخم مرغ کیلویی ۴۱ هزار تومان عرضه می شود.

 آبرسانی ۲4 هزار متر مکعبی در مناطق عشایری استان تهران
با توجه به خشکسالی های اخیر، حجم آبرسانی در مناطق عشایری استان 
تهران نسبت به سال گذشته بیش از ۳۰ درصد افزایش یافته و امسال تاکنون 
حدود یک میلیارد تومان اعتبار صرف تامین آب بهداشتی و دام عشایر شده است.
وی افزود: پیش بینی می شــود تا پایان امسال نیز به حدود ۲ و نیم تا سه 
میلیارد تومان اعتبار در زمینه آبرسانی به عشایر استان تهران نیاز داشته باشیم.
مدیر امور عشایر استان تهران ادامه داد: هم اکنون عشایر در مناطق قشلاقی 
)گرمســیر( استان حضور دارند و بیشــترین حجم آبرسانی در شهرستان های 

ورامین، پاکدشت، پیشوا، ری، ملارد و شهریار صورت می گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به خشکســالی شدید در سالجاری و کاهش 
چشمگیر آب های سطحی و زیرزمینی پیش بینی می شود نیاز آبرسانی برای 

عشایر افزایش چند برابری داشته باشد.
ذبیحی با بیان اینکه عشایر استان تهران با داشتن بیش از ۷۰۰ هزار راس 
دام ســبک از عمده تولیدکنندگان گوشت قرمز محسوب می شوند، گفت: این 
جامعه تولید کننده حدود ۲۰ درصد گوشت قرمز استان تهران را تامین می کند.
 وی در خصوص تامین نهاده های دامی عشــایر نیز گفت: یکی از مشکلات 
عمده عشــایر در این سال ها تامین نهاده های دامی است که به همت وزارت 
جهاد کشاورزی و سازمان امور عشایر ایران این مشکل در حال مرتفع شدن است.

 
 ظرفیت ذخیره سازی روغن کشور افزایش یافت

شرکت بازرگانی دولتی ایران، »احمد عبدلی«  میزان ظرفیت ذخیره سازی 
)تکمیلی( روغن خام کشور را ۶۰۰ هزار تن اعلام کرد و افزود: در حال حاضر 
در استان بندری هرمزگان یک مجتمع ذخیره سازی ۶۰ هزار تنی داریم و برای 
افزایــش ظرفیت در این مبادی ورودی کالا، طرح جانمایی مخازن به ظرفیت 

۲۰۰ هزار تن روغن در حال انجام است.
مدیرکل دفتر فنی و مهندســی شرکت بازرگانی دولتی ایران  اظهار داشت: 
بــرای جانمایــی و احداث این مجتمع از دانش فنی دانشــگاه ها کمک گرفته 

شده است.
عبدلی،  افزایش ظرفیت ذخیره ســازی کشــور را یکــی از برنامه های مهم 
این شــرکت دانست و تصریح کرد: همراه با ایجاد طرح های نگهداری کالاهای 
اساســی، اقدامات لازم برای ارتقای سطح نگهداری کیفیت کالاهای اساسی از 

طریق تجهیز و بازسازی و بهسازی واحدها صورت می گیرد.
 طبق آمارها سالانه نزدیک دو میلیون تن روغن خام از محل واردات و ۱.۵ 

میلیون تن روغن خام از تولید داخلی تامین شده است.
مصرف روغن خام کشــور ماهانه ۱۰۰ هزار تن اســت و برای تعادل بخشی 
بــه بازار، واردات و تولید افزایش یافته و روند توزیع این محصول نیز ســرعت 

بیشتری پیدا کرد.
بخشــی از روغن مورد نیاز از محل دانه های روغنی وارداتی و تولید داخل 
تامین می شود و از حدود سه میلیون تن دانه روغنی وارداتی، ۱۸ درصد تبدیل 

به روغن خام شده که می تواند بخشی از نیاز کشور را تامین کند.
اکنون روغن خام و بخشــی از دانه روغنی از کشــورهای روســیه، مالزی،  

اوکراین، برزیل و آرژانتین تامین می شود.  
در ســه ماه نخست سال ۱۴۰۰ بیش از ۶۰۰ هزار تن انواع روغن نباتی در 

کشور تولید و توزیع شد که بیش از نیاز بازار بوده است.

 4۵ هزار تن شکر آماده توزیع در بازار است
»امید جهان نژادیان« افزود: این میزان شکر به سفارش شرکت بازرگانی 
دولتی ایران به منظور تنظیم بازار و تامین پایدار این کالای اساسی از طریق 
بندر امام خمینی)ره( وارد کشــور شــده که تصفیه و اکنون آماده عرضه به 

بازارهای کشور به قیمت مصوب است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی اســتان خوزســتان بــا بیان اینکه ۸۰ 
هزار تن شــکر خام وارداتی نیز در حال تصفیه اســت، اظهار داشت: برای 
تامین پایدار شــکر به قیمت مصوب تا پایان ســال جاری برنامه ریزی شده 
و چنانچــه تنش یا کمبودی در بازار پیش آید بخشــی از ذخایر شــکر به 

بازار عرضه می شود.
وی تصریح کرد: واردات شکر خام به کشور از طریق بندر امام خمینی)ره( 
به منظور تامین نیازهای داخلی طبق برنامه زمان بندی شده پیش می رود 

و نگرانی در این خصوص وجود ندارد.
جهان نژادیان میزان واردات شــکر خام  از ابتدای ســال جاری تاکنون  
را ۳۳۶ هــزار اعــلام کرد و گفت: بخش زیادی از این مقدار شــکر خام  به 

واحدهای تصفیه در اســتان حمل شده است.

قاچاق عجیب خاک مشتری ها کدام کشورها هستند؟
تغییر اقلیم، افزایش فرونشست زمین و فرسایش خاک 
امنیت غذایی در کشور را به خطر انداخته است. از سوی 
دیگر، علاوه براین مســائل چند سالی است که موضوع 
قاچاق خاک از سوی برخی از نمایندگان مجلس مطرح 
شده، هر چند همواره این خبر از سوی نهادهای مربوطه 
تکذیب شده است. برای تایید و تکذیب این خبر دیدگاه 
برخی مسئولان و کارشناسان در این زمینه را جویا شدایم.
رییس گروه مهندسی حفاظت از آب و خاک سازمان 
تحقیقات کشــاورزی خاطر نشان کرد: قاچاق خاک از 
سوی نهادهای ذی صلاح تایید نمی شود اما مشاهدات 

عینی من در دهه ۷۰ این موضوع را تایید می کند.
حمیدرضا پیروان با تایید خبر قاچاق خاک، گفت: 
همواره خبر قاچاق خاک از سوی نهادهای ذی صلاح 
تکذیب می شــود. متولی حفاظــت از خاک های منابع 
طبیعی، ســازمان جنگل ها و مراتع است و تا به امروز 

این نهاد گزارشی در این زمینه ارائه نکرده است.
وی با بیان اینکه در بازدیدهای میدانی شــواهدی 
از قاچاق خاک مشــاهده شــده است، تصریح کرد: در 
سواحل جنوبی کشور پدیده قاچاق خاک بارها مشاهده 

شده است.
به گفته پیروان، خام فروشــی در ایران بسیار شایع 
شده اســت، بســیاری از معدنکاران بعد از استحصال 
به جــای آنکه مــواد را در کارخانه های فرآوری تبدیل 
بــه کالای نهایــی کنند آن را به صــورت خام بفروش 
می رســانند. در فرآیند خام فروش نیــز امکان قاچاق 

خاک بسیار وجود دارد.
وی ادامه داد: خریداران معادن شــن و ماســه یک 
محدوده چند کیلومتر مربعی به آنها واگذار می شــود 
آنهــا در زمان برداشــت از معادن مقداری از خاک آن 

منطقه را با خود قاچاق می کنند.
رییس گروه مهندسی حفاظت از آب و خاک سازمان 
تحقیقات کشــاورزی در پاســخ به این پرسش که آیا 
گزارشی از قاچاق خاک کشاورزی به دست شما رسیده 
است؟ بیان کرد: وزارت جهاد گزارشی در این زمینه ارائه 
نمی دهد اما همانگونه که اشاره شد مشاهدات عینی ما 
این مهم را تایید می کند. به همراه گیاهان تزئینی مقداری 
خاک صادر می شود این چنین حجم قابل توجهی از خاک 

مرغوب کشور را صادر و از دست می دهیم.

بنا به اظهارات پیروان، قاچاق خاک در سطح وسیع 
و مثمر صورت نمی گیرد. اما مشــاهدات عینی من این 
مسئله را تایید می کند. در دهه ۷۰ زمانی که در پارس 
جنوبی کار می کردم به چشــم مشاهده کردم یک نوار 
نقاله از خشکی به سمت دریا در حال انتقال بار است. 
وقتی درباره محموله این نقاله پرسش وجو کردم به من 
گفتند قرار بوده در این محموله ســنگ صادر شود اما 

به جای سنگ، خاک را بار کشتی ها کردند.
وی بابیان اینکه کشــورهای حاشــیه خلیج مقصد 
نهایی خاک ایران هســتند، افزود: این کشورها خاک 
مرغوبی برای کشــاورزی ندارند به همین دلیل خاک 
ایران به این کشورها قاچاق می شود آنها از خاک ما برای 
خشک کردن سواحل و ساخت و ساز استفاده می کنند.

این پژوهشــگر حوزه آب و خاک تصریح کرد: یکی 
از همکاران منتقد دیدگاه من بود و گفت که این خبر 
شایعه است و نمی تواند با واقعیت مطابق باشد من برای 
اثبات سخنم به قانون حفاظت از خاک که ۲ سال پیش 
مصوب شــد اســتناد کردم یکی از بندهای این قانون 
درباره قاچاق خاک است اگر چنین پدیده ای در کشور 

شایع نبود چنین قانونی تدوین و تصویب نمی شد.
پیروان در پایان خاطر نشان کرد: بر اساس مجموعه 
شواهد پدیده قاچاق خاک را تایید می کنم اما در سطح 

وسیع رخ نمی دهد چراکه حمل آن دشوار است.

روش های عجیب قاچاق خاک/ کدام کشورها 
مشتری هستند؟

اگر صحت دارد باید با آن مقابله کنیم
همچنین در این رابطه پرویز اوســطی نایب رییس 
کمیسیون کشاورزی مجلس در پاسخ به این پرسش که 
دوباره در محافل خبری بحث قاچاق خاک مطرح شده 
اســت آیا این خبر را تایید می کنید؟ گفت: گزارشی در 

این زمینه به  دست ما نرسیده است.
وی در پاسخ به این پرسش که سمیه رفیعی رییس 
فراکســیون محیط زیست مجلس این خبر را رسانه ای 
کرده است؟ گفت: تا به امروز منبع قابل استناد گزارشی 
در این زمینه به کمیســیون کشــاورزی ارسال نکرده 
اســت به همین دلیل نمی توانم نــه این خبر را تایید 
و نه آن را تکذیب کنم. کشــورما وسیع است به همین 
دلیل باید با تمام توان از خاک که عنصر ارزشــمندی 

است حفاظت کنیم.
این نماینده مجلس با اشــاره به شبکه گستردگی 
سازمانی وزارت جهاد کشاورزی، تصریح کرد: به لحاظ 
چارت تشکیلاتی و ساختار اداری وزارت جهاد در همه 
شــهرها و روستاها مراکزی دارد اگر با چنین پدیده ای 
در کشــور مواجه بودیم بدون تردید همکاران وزارت 

جهاد از آن اطلاع داشتند.
نمایده مردم قــروه و دهگلان ادامه داد: من برای 

تاییــد با تکذیب این خبر به گزارش های وزارت جهاد 
اکتفــا می کنم. قانــون تغییر کاربــری اراضی باغ ها 
تصویب شــده اســت مطابق با این قانون اگر در هر 
نقطه ای ترکیب و ســاختار زمین زراعی برهم بخورد 
مصداق تغییر کاربری دارد و مسئولان جهاد کشاورزی 
و افراد ســاکن شــوراها و دهیارها آنها را طبق قانون 

گزارش می دهند.
اوســطی با بیان اینکه ممکن اســت پدیده قاچاق 
خاک به صورت پنهان صــورت بگیرد، ادامه داد: اگر به 
شکل پنهان اتفاق می افتد باید سیستم های نظارتی در 
این زمینه ورود کنند و بررســی های دقیق خود را آغاز 
کنند. من این موضوع را از ســوی نهادهایی که در این 
زمینه صاحب نظر هستند پیگیری می کنم و نظر آنها را 

جویا خواهم شد.
وی در پایان بیان کرد: باید با پدیده شوم قاچاق در 
همــه عرصه ها مبارزه کنیم. اگر خبر قاچاق خاک چه 
به صورت آشکار و چه به صورت پنهان تایید شد باید با 
تمام توان با آن مقابله کنیم. حتی اگر قاچاق خاک در 
مقیاس کوچک باشد. چراکه این مسئله آسیب جدی به 
سرمایه های ملی کشور وارد می کند و باید مانع آن شد.

همچنین در این رابطه حسین زارعی دبیر اجرایی خانه 
کشاورز بوشهر با رد خبر قاچاق خاک کشاورزی، گفت: 

خبری مبنی بر قاچاق خاک به دست ما نرسیده است.
وی ادامه داد: اخباری مبنی بر قاچاق خاک صنعتی 
و معدنی به گوش ما رســید اما تا به امروز گزارشی از 

قاچاق خاک کشاورزی به دست ما نرسیده است.
زارعی بابیان اینکه مقداری خاک به همراه ریشــه 
نخل ها به قطر صادر شــد، تصریح کرد: در حال حاضر 
آن نخل ها به کشور مرجوع شدند پس آن خاک نیز به 

کشور بازگردانده شد.
چنــدی پیش علی مراد اکبــری معاون آب و خاک 
وزارت جهاد کشاورزی در جمع خبرنگاران خبر قاچاق 
خاکر را تکذیب کرد و گفت: گزارشــی این لحظه هیچ 
نامه محرمانه و غیرمحرمانه و یا مســتندی به دست ما 
نرسیده که خاک کشاورزی از ایران قاچاق می شود. بنا 
براین گزارش با وجود رد و تاییدهای خبر قاچاق خاک 
باید این موضوع با جدیت از سوی مسئولان کشور دنبال 
شود تا سرمایه های کشور را با دست خود خارج نکنیم.

هر نخل ایرانی را چند به قطر فروختند؟
محسن رشید فرخی با بیان اینکه صادرات نخل با هر 
عنوانی از اساس اشتباه بود، گفت: نخل  جزو سرمایه های 
ملی کشــور محسوب می شود از این رو من بازگشت آنها 
را بــا هر عنوانی به فال نیک می گیرم و امیدوارم پرونده 
این مسئله همین جا با هر میزان ضرر و زیانی که به منابع 
طبیعی و محیط زیست کشور وارد شده است بسته شود.  
عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی استان کرمان، با بیان 
اینکه دیگر این نخل ها قامت راست نخواهند کرد، افزود: 
ممکن است درصدی از این نخل ها نجات پیدا کنند اما این 
احتمال بسیار کم است چراکه مدت زمان زیادی از ریشه 
خارج شدند و در گمرکات ایران و قطر بلاتکلیف ماندند.

وی دربــاره دلیل عــودت نخل ها از قطــر، گفت: 
گواهی های بهداشــت این نخل ها از ســوی قطر تایید 
نشده است آنها بر این باورند که در گواهی های بهداشت 
نخل ها تغییراتی اعمال شــده و روی آنها دســت برده 
است. هنوز مشخص نشده است که گواهی ها بهداشتی 

برچه اساسی و با چه نظارتی صادر شده اند.
به گفته رشــید فرخی، قطر میزبان مســابقات جام 
جهانی فوتبال ۲۰۲۲ است از این رو آنها باهدف تزیین 
شــهرها و ورزشــگاه ها اقدام به خرید نخــل از ایران 
کردنــد. حال که ایــن موضوعیت بــرای آنها به پایان 
رسیده اســت امیدواریم که این مسئله آخرین پرونده 

فروش نخل باشد.
این فعال اقتصادی با اشاره به وسعت دایره نفوذ انجمن 
ملی خرما، گفت: این روزها انجمن در دورترین روستاهای 
کشــور که خرما تولید می شــود حضور فعال دارد و اگر 
بار دیگر شاهد این موارد باشیم به عنوان مدعی العموم 

ورود خواهیم کرد و حرفی برای گفتن خواهیم داشت.
بنا به اظهارات رشــید فرخی، بر اساس ارزش یابی 
صــورت گرفته از ســوی گمرک هر نفــر نخل حدود 
۳۰۰ دلار فروخته شــد. البته هر نخل از نخلداران بین 

۱ میلیون و ۵۰۰ تا ۳ میلیون و ۵۰۰ خریداری شــد.

اظهار تاسف رییس انجمن خرما
 وی تصریــح کــرد: من به عنوان فعــال این حوزه 
بســیار متاسف شدم که سرمایه های ملی با این قیمت 

خرید و فروش شد.
رشــید فرخی با اشــاره به ورود به موقع مسئولان 

وزارت جهاد کشــاورزی، افزود: معاونت باغبانی وزارت 
جهاد کشــاورزی این مســئله را تکذیب نکرد و خاطر 
نشــان کرد که با نظارت بیشــتر آن را دنبال کرد. این 
در حالی است که بسیاری از مسئولان محلی در ابتدای 

رســانه ای شدن این خبر آن را تکذیب و انکار کردند.
وی در ادامه تصریح کــرد: خروج نخل ها اگر ادامه 
داشته باشد در نهایت در میزان تولید و صادرات خرما 
در کشور تاثیر مستقیم برجای خواهد گذاشت از این رو 

باید این روند متوقف شود.
رییس انجمن ملی خرما تصریح کرد: ما باید شرایط 
را برای توســعه صادرات فراهم کنیم اولین پیش شرط 

توســعه صادرات داشــتن اقتصاد پایدار اســت. فعالان 
اقتصادی از تصمیم گیری های مسئولان باخبر نیستند و 
نمی دانند فردا اراده تصمیم گیران به کدام سمت خواهد 
رفت همین سردرگمی های اقتصادی تاثیر مستقیم خود 
را در صادرات گذاشــته است. پس با ثابت کردن ارزش 

پولی خود باید زمینه توسعه صادرات را فراهم کنیم.
این فعال اقتصادی عربستان را به عنوان رقیب جدی 
ما در تولید خرما معرفی کرد و افزود: پاکستان در تولید 
خرمــا نمی توان رقیب جدی ما باشــد، تعداد نخل های 
پاکستان جزیی است و خرمای آنها کیفیت لازم را ندارد 
و نامرغوب اســت از این رو این کشور نمی تواند برای ما 

مشکل ساز باشد.
به گفته وی، کشــورهای حوزه اوراسیا، هند، چین 
و اروپا جزو کشــورهای هدف صادراتی ما محســوب 

می شوند.
رشــیدفرخی ابراز امیدواری کرد که در سال جاری 
بتــوان بالای ۲۰ درصــد از مجموع یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن خرمای تولید شــده را صــادر کنیم اگر چنین 
رقمی محقق شود ارزآوری خرما برای بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

میلیون دلار خواهد شد.
این فعال اقتصادی بابیان اینکه تحریم ها روند صادرات 
را دشوار کرده اســت و بازارهای هدف ما را تغییر داده 
است، تصریح کرد: در بحث حمل و نقل با مشکلات جدی 
مواجه هستیم و کرایه ها به شدت بالا رفته است همچنین 
بازگشــت پول برای صادرکنندگان دشوار شده و آنها با 
غیرت کار می کنند چراکه بســیاری از روابط اقتصادی 

خود را با دیگر کشورها از دست دادند.

 کشور با کمبود کالای اساسی مواجه نیست
احد آزادیخواه با اشاره به عملکرد دولت در بخش کشاورزی در ۱۰۰ روز گذشته اظهار کرد: طی ماه های گذشته شاهد واردات مرغ و تشکیل صف مرغ بودیم اما امروز خودمان تولید کننده مرغ هستیم و نهاده های دامی مورد نیاز تامین شده 

است و مشکلی در این بخش نداریم.
این نماینده مجلس با اشاره به مشکلات کشور در بحث تامین کالاهای اساسی گفت: سه ماه گذشته با توجه به مشکلات و موانع موجود در حوزه کالاهای اساسی علامت چراغ قرمز را می دیدیم و انبارها خالی بود.اولین اقدام دولت تامین کالاهای 

اساسی بود و دولت توانست کالاهای اساسی مانند گندم را تامین کند.
 وی با بیان این که در بخش کشاورزی تولیدان در ۱۰۰ روز اخیر به حالت قابل دفاع برگشته است،  یادآورشد: درست است برخی کالاها گران است اما در انبارها این کالاها موجود است و کشور با کمبود کالا مواجه نیست.

نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت در بحث واکسن شاهکار کرد، اظهار کرد: برخی قبل از دولت سیزدهم سعی کردند با پیوند دادن واردات و تامین واکسن به  FATF بگویند که واکسن وارد نمی شود، اما دولت 
رییسی واکسن را وارد و همه را واکسینه کرد بطوری که امروز یک میلیون نفر در کشور دُز سوم واکسن را هم تزریق کردند.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی ادامه داد: قبل از آغاز به کار دولت سیزدهم می دیدیم که چقدر مشکل کمبود دارو و سرم وجود داشت و مردم در داروخانه ها برای دریافت دارو و سرم صف می ایستادند اما امروز خوشبختانه شرایط بسیار بهتر 
از قبل است.آزادیخواه با بیان اینکه در حوزه صادرات پتروشیمی و فروش نفت رشد خوبی داشته ایم، به موضوع ارتباط با کشورهای همسایه در دولت آقای رییسی اشاره کرد و گفت: در این دولت توانستیم در زمینه گاز با کشورهای منطقه مانند 

ترکمنستان و جمهوری آذربایجان قراردادی امضا کنیم که یک شاهکار بود و این کار در دولت قبل تعطیل شده بود.
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معاون توســعه طرح های شــرکت برق 
حرارتــی گفت: ظرف دو ســال آینده هفت 
واحد نیروگاهی مقیاس متوســط جمعا به 
ظرفیت ۲۹4 مگاوات در نقاط مختلف کشور 

به بهره برداری خواهد رسید.
حمیدرضــا عظیمــی امروز در مراســم 
امضای قرارداد ســاخت نیروگاه های مقیاس 
متوســط میان برق حرارتــی و مپنا با اعلام 
ایــن خبر افزود: این قرارداد شــامل احداث 
هفت واحد نیروگاهی مقیاس متوسط جمعا 
به ظرفیت ۲۹4 مــگاوات در نقاط مختلف 

کشور خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه برق حرارتی برای 
تامیــن برق مطمئن و پایدار در کنار احداث 
نیروگاه های حرارتی بزرگ، برنامه ریزی لازم 
جهت احداث نیروگاه های مقیاس متوسط را 
از ســال های گذشته آغاز کرده است، گفت: 
در همین راستا طی آبان ماه ۹۷ اولین واحد 
مقیاس متوســط به ظرفیــت 4۲ مگاوات 
با همــکاری گروه مپنــا در زاهدان نصب و 

راه اندازی شده است.
عظیمــی تاکید کرد: همچنین شــرکت 
مادرتخصصــی برق حرارتی با هدف افزایش 
تولید، کاهش افت ولتاژ در مناطق دورافتاده 
و نقاط ژرف شــبکه و همچنین جایگزینی 
واحدهای فرســوده بــا واحدهــای جدید 
نیروگاهی بــه منظورافزایش توان و راندمان 
ضمن برگــزاری مناقصه، گــروه مپنا را به 

عنوان پیمانکار طرح و ساخت منتخب جهت 
احداث هفت واحد نیروگاهی در استان های 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، خوزستان، 

یزد و لرستان انتخاب کرده است.
معاون توســعه طرح های شــرکت برق 
حرارتــی مدت زمان اجرای ایــن قرارداد را 
۲4 ماه برشمرد و افزود: براساس برنامه ریزی 
صورت گرفته ســه واحد آن تــا خردادماه 
۱4۰۱ در اســتان سیستان و بلوچستان به 
بهره برداری خواهد رسید و چهار واحد دیگر 

آن نیز تا نیمه سال ۱4۰۲ به شبکه برق کشور 
متصل می شود.

بــا توجه به مطالعات صــورت گرفته در 
خصوص نیازمندی های شــبکه برق کشور و 
در راســتای افزایش تولید توان الکتریکی و 
کاهش افت ولتاژ در مناطق دورافتاده و نقاط 
ژرف شبکه و همچنین جایگزینی واحدهای 
فرسوده مقیاس متوسط نیروگاه های قدیمی 
کشــور با واحدهای جدید در جهت افزایش 
توان خروجی و راندمان نیروگاه ها، استفاده 

از واحدهای مقیاس متوســط در دستور کار 
قرار گرفته است.

بدین منظور این طــرح در قالب احداث 
هفت واحد نیروگاهی در استان های سیستان 
و بلوچســتان، هرمزگان، یزد، خوزســتان و 

لرستان اجرایی خواهد شد.
بکارگیری نیروگاه های مقیاس متوســط 
اصولاً باتوجه به شرایط برخی مناطق در نقاط 
ژرف شبکه برق سراسری و مناطق دور افتاده 
برای رفع مشکلات کمبود تولید محلی و یا 

بازتوانی واحدهای موجود با ظرفیت مشابه و 
راندمان بسیار پایین در نظر گرفته می شود 
که احــداث نیروگاه های بزرگ در این نقاط 
موردنیــاز نبوده و توجیه فنــی و اقتصادی 

نداشته است.
در این طــرح از واحدهای نیروگاه گازی 
شــرکت مپنا با نام تجــاری MGT40 در 
مقیاس متوسط که توسط متخصصان داخلی 
بومی سازی و سامانه برق و کنترل آن نیز در 

مپنا طراحی شده استفاده خواهد شد.
توان خروجی این واحدها در شرایط ایزو 
4۲ مگاوات است. این واحدها قابلیت کار با 
سوخت گاز طبیعی و سوخت مایع )گازوئیل( 
را دارا بــوده و با بکارگیری توربین های بخار 
امکان تبدیل آن ها به ســیکل ترکیبی وجود 
دارد. همچنین در واحدهای تولید همزمان 
برق و حرارت CHP نیز قابلیت کاربرد دارند.

توانایی فعالیت پایدار و مستمر، مقاوم در 
شــرایط اقلیمی نامساعد، ارتفاع بالا و حتی 
شــرایط ریزگردها، قابلیت ساخت، نصب و 
راه اندازی سریع در مدت زمان ۶ ماه، راهکاری 
مناسب جهت رفع ســریع نیازهای برق در 
کشور، قابلیت احداث در ساختگاه های دارای 
محدودیت فضا، قابلیت های تولید جزیره ای 
و خارج از شبکه و رعایت کامل استانداردها 
و الزامــات صنعــت برق و ســایر صنایع از 
جمله مزایا و قابلیت هــای واحدهای گازی 

MGT40  است.

ایران در جمع 2۵ شرکت برتر ثبت اختراعات نانو حوزه نفت وگاز
بر اساس گزارش »استت نانو« نزدیک به چهار درصد 
از پتنت های ۲۵ شرکت برتر در حوزه نفت و گاز مرتبط 
 Baker بــا فناوری نانو اســت و در بین این شــرکت ها
Hughes، آرامکو و هالیبرتون بیشترین تعداد اختراعات 
نانویی را دارند. همچنین ۹ شرکت از این فهرست متعلق 
به آمریکا هستند و از ایران فقط پژوهشگاه نفت ایران در 
این فهرست دیده می شود. پژوهشگاه نفت ایران با 4۱.۹4 
درصد رتبه اول سهم اختراعات نانو به کل اختراعات ثبت 

شده را در جهان دارد.
فناوری نانو به عنوان یک فناوری بین رشته ای در حوزه 
نفت و گاز نیز نفوذ کرده و توجه شرکت های بزرگ حوزه 
نفت و گاز را به خود جلب کرده است. نگاهی به وضعیت 
این شرکت ها نشان می دهد که هر کدام از آن ها بسته به 
اهمیتی که برای فناوری نانو قائل هستند بخشی از نوآوری 

و اختراعات خود را به این فناوری اختصاص داده اند.
یکی از شــاخص های مهم برای بررســی روند نفوذ و 
تاثیرگذاری فناوری نانو در بخش نفت و گاز، پتنت است. 
اســتت نانو به بررسی آمار پتنت های نانوی چند شرکت 
بــزرگ فعال در حوزه نفت و گاز جهان پرداخته اســت. 
برای تهیه فهرست شرکت های برتر نفتی از سایت فوربس 
)Forbes( و فورچون )Fortune( و برای اســتخراج آمار 
 )Orbit( پتنت های این شــرکت ها از بانــک داده  اربیت

استفاده شده است.
فوربس یک شرکت فعال در بخش کسب و کار است 
که دارای اطلاعات ارزشــمندی در حوزه های اقتصادی، 
مالی، صنعت و بازار است و فورچون نیز یک مجله تجاری 
آمریکایی اســت که در رتبه بندی شــرکت های مختلف 
فعالیت می کند. برای اســتخراج آمار از نام اصلی شرکت 
استفاده شــده است و شرکت های زیرمجموعه آن ها که 
دارای نام های متفاوتی از نام اصلی شرکت هستند، مورد 

بررسی قرار نگرفته اند.
فهرست ۲۵ شرکت بزرگ نفتی که بیشترین پتنت های 
مرتبط به فناوری  نانو را داشته اند، در جدول زیر نشان داده 
شده است،  این پتنت ها در سال های مختلف در دو دفتر 
ثبت اختراع و نشــان تجاری آمریکا )USPTO( و دفتر 
ثبت اختراع اروپا )EPO( منتشر شده یا به ثبت رسیده اند.

 
پژوهشگاه نفت ایران در جمع 2۵ شرکت برتر 

ثبت اختراعات نانو حوزه نفت وگاز
در این جدول تعداد اختراعات ثبت شــده در زمینه 
فناوری نانو توســط این شرکت ها به تفکیک دفتر ثبت 
اختراع و نشــان تجاری آمریکا )USPTO( و دفتر ثبت 
اختراع اروپا )EPO(، تعداد پتنت ها در تمامی حوزه های 
علم و فناوری، ســهم پتنت های نانــو از کل پتنت ها و 
همچنین کشور مالک این شــرکت ها آمده است. تعداد 

پتنت های ثبت شــده توسط این ۲۵ شرکت در فناوری 
نانــو حــدود ۵ هزار پتنت بود که از ایــن تعداد بیش از 
۸4 درصد در دفتر ثبت اختراع و نشــان تجاری آمریکا 
)USPTO( و حدود ۱۶ درصد در دفتر ثبت اختراع اروپا 

)EPO( منتشر شده اند.
از این ۲۵ شرکت، ۹ شرکت متعلق به آمریکا است و 
در مجموع حدود ۵۸ درصد از این پتنت ها در حوزه نفت 
و گاز در اختیار شرکت های آمریکایی است. از جمله این 
 Halliburton و Baker Hughes Company شرکت ها
هستند که به ترتیب ۹4۰ و ۷۳۱ پتنت در حوزه فناوری نانو 
منتشر کرده اند و رتبه های اول و سوم را به خود اختصاص 
داده اند. رتبه دوم در اختیار شرکت آرامکوی عربستان است. 
نکته دیگر حضور ســه شرکت از ژاپن است که دارای 
منابع ناچیز نفت و گاز بوده ولی با ثبت ۲۰۵ پتنت نانویی 
حضــوری جدی در این حــوزه دارد. در مجموع دو قاره 

آمریکای شمالی و آسیا بیشترین شرکت های نفتی فعال 
در حوزه نانو را دارند و پس از آن قاره های اروپا و آمریکای 

جنوبی قرار دارند.
روند ثبت اختراعات نانوی پنج شــرکت برتر در این 
حوزه در فاصله زمانی ســال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰ به دو 
صورت آورده شده است. شرکت نفت عربستان )آرامکو( 
در سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۳ هر سال کمتر از ۱۰ اختراع 
در حوزه فناوری نانو ثبت کرده، اما از ســال ۲۰۱۷ رشد 
چشمگیری در ثبت اختراعات نانو داشته است؛ بطوری که 
از سال ۲۰۱۸ رتبه اول را در این شاخص دارد. نکته دیگر 
افت نسبی سایر شرکت ها بجز آرامکو در ثبت اختراعات 
نانو در سال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ است. این روند در سال 
۲۰۲۱ که هنوز به پایان نرسیده است نیز مشاهده می شود.

پژوهشگاه نفت ایران 
یکی دیگر از شاخص های بررسی شده، نسبت پتنت های 
حوزه فناوری نانو به کل پتنت ها است. این شاخص نقش 
فناوری  نانو و تاثیر آن را در کل یافته های یک شــرکت 
نشــان می دهد. بالاترین سهم پتنت نانو از کل پتنت ها 
را پژوهشــگاه صنعت نفت ایران )RIPI( دارد )نزدیک به 
4۲ درصد(. پژوهشــگاه نفت به عنوان یکی از پیشگامان 
ثبت پتنت در ایران به حساب می آید و در حوزه نانو نیز 
پتنت های ارزشمندی در اداره ثبت اختراعات آمریکا، اروپا 
و سایر ادارات، ثبت کرده است، اما کمترین تعداد پتنت 

ثبت شده را در بین این شرکت ها دارد.
 بعد از پژوهشگاه نفت ایران شرکت Indian oil )هند( 
با سهم حدود ۱۳ درصد و SK Innovation )کره جنوبی( 
با سهم ۱۱٫4 درصدی در رده های بعدی قرار دارند. سهم 
پتنت های نانو از مجموع پتنت های ثبت شده این شرکت ها 

نزدیک به چهار درصد است.

کاهش افت ولتاژ در مناطق دورافتاده و نقاط ژرف شبکه

 آیا چین مسبب ریزش بعدی قیمت نفت می شود؟
چین یکی از پیشرانان اصلی ابرچرخه کالا در فاصله سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱4 بود 
و رشد اقتصادی آهسته تر این کشور و حباب بدهی عظیم، ریسک عظیمی برای 

بازارهای نفت ایجاد می کند.
 با توجه به ناهمگونی بزرگی که بین نیازهای نفت و گاز اقتصاد عظیم چین و 
سطح اندک ذخایر نفت و گاز این کشور وجود دارد، تاثیر این کشور بر قیمتهای 
نفت همواره چشمگیر بوده است. در نتیجه این عدم توازن، چین در واقع به تنهایی 
ابرچرخه کالاها در فاصله ســال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱4 را ایجاد کرد که طی آن قیمت 
همه کالاهایی که برای رونق بخشیدن به تولید و زیرساخت استفاده می کرد، به 
طور مستمر افزایش داشتند. این محصول رشد تولید ناخالص داخلی سالانه بیش 
از هشــت درصدی چین در طی این مدت بود. علاوه بر مقادیر عظیم نفت و گاز 
وارداتی، این رشد اقتصادی عظیم ناشی از بدهی عظیمی بود که روی هم انباشته 
شدند. این بدهی در مکانیزمهای ملی مختلفی پنهان شد که چین معتقد بود نهایتا 
می تواند از طریق رشد اقتصادی سریع خود پرداخت کند. تحولات در هفته گذشته 
نشان می دهد که این حباب ها ممکن است در آستانه ترکیدن باشد. چنین اتفاقی 

درخواست خرید بزرگی را از بازار نفت خارج می کند.
اوژنیا فابون ویکتورینو، مدیر استراتژی آسیای شرکت SEB  گفت: با وجود افت 
ملایم قیمتها در بازار انرژی، ریسکهای نزولی برای رشد اقتصادی همچنان وجود 
دارند و همچنان انتظار می رود رشد اقتصادی از ۸.۲ درصد برآورد شده برای سال 
۲۰۲۱ به ۵.۲ درصد در سال ۲۰۲۲ کاهش پیدا کند. تسهیل شرایط مالی، بخش 
املاک را از مشــکلات بیشتر در امان نگه نمی دارد و ناتوانی از پرداخت بدهی ها، 
همچنان سرمایه گذاران را مضطرب خواهد ساخت. شاخص مدیران خرید بخش 
تولید چین در نوامبر به شکل غیرمنتظره به ۵۰.۱ واحد در مقایسه با 4۹.۲ واحد 
در اکتبر صعود کرد )قرائت بالای ۵۰ واحد به منزله رشد است( در حالی که شاخص 
مدیران خرید بخش غیرتولید در نوامبر به ۵۲.۳ واحد در مقایسه با ۵۲.4 واحد در 
اکتبر رسید اما آمارهای رسمی چین از اقتصادش تا حدودی با بدبینی دیده می شود.

ویکتورینو خاطرنشان کرد: ابهامات پیرامون واریانت امُیکرون احتمالا عزم مقامات 
چین برای پایبندی به سیاست خود برای مقابله با کووید ۱۹ را تحکیم می کند. 
در این بین سرمایه گذاری همچنان وخیم می شود هر چند که سیاست مالی تا 

حدودی حمایت کننده بوده است.
عامل دیگری که به ابهامات اقتصاد کلان اضافه می شود، نگرانی فزاینده نسبت 
به ترکیدن حباب بدهی چین اســت. چین مقادیر عظیمی بدهی را پنهان کرده 
که از طریق کسب و کارهای مرتبط با دولت و طرحهای مختلف روی هم انباشته 
است. این بدهی ها به همراه حباب در بازارهای مسکن و دارایی های دیگر که طی 
چند ســال اخیر متورم شــده اند، وضعیت چین را بسیار مشابه وضعیت غرب در 
ســال ۲۰۰۸-۲۰۰۷ می کند که هیچ کس توجهی نکرد تا این که ورشکستگیها 
آغاز شد و سپس به یک بحران مالی کبیر تبدیل شد. اگرچه رسما نسبت بدهی به 
تولید ناخالص داخلی چین حدود ۷۰ درصد است اما در واقعیت بسیار بالاتر است.

بر اســاس گزارش اویل پرایس، حتی اگر اقتصاد چین به طور میانگین سالانه 
هشــت درصد رشد کند، از نظر ریاضی ممکن نیست از زیر بار بدهی خارج شود 
و تولید ناخالص داخلی ســال آینده و احتمالا سالهای بعد به حدود پنج درصد و 
پایین تر از آن کاهش پیدا می کند. نگرانیها نسبت به وضعیت بدهی چین با اخبار 
اخیر درباره مشکلات بدهی شرکت سازنده املاک اورگرند افزایش پیدا کرده است.

  روند صعودی نفت معکوس شد
قیمت نفت پس از دو روز افزایش، در معاملات روز چهارشنبه که سرمایه گذاران 
منتظر ارزیابی تاثیر کامل واریانت امُیکرون بر اقتصاد جهانی و تقاضا برای سوخت 

بودند، کاهش یافت.
 بهای معاملات نفت برنت ۱۹ ســنت معادل ۰.۳ درصد افزایش یافت و به ۷۵ 
دلار و ۲۵ ســنت در هر بشکه رسید. نفت برنت روز گذشته با ۳.۲ درصد افزایش 

بسته شده بود.
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲۳ سنت معادل ۰.۳ درصد 
کاهش، به ۷۱ دلار و ۸۲ ســنت در هر بشکه رسید. شاخص نفت آمریکا روز سه 

شنبه با ۳.۷ درصد افزایش بسته شده بود.
قیمت های نفت اوایل هفته جاری با خوش بینی رو به رشــد نسبت به ملایم 
بودن بیماری زایی امُیکرون و عدم تحمیل خسارت اقتصادی بزرگ بر اثر شیوع این 

واریانت، از ریزش سنگین هفته گذشته بهبود پیدا کرده بودند.
ساتورو یوشیدا، تحلیلگر کالای شرکت »راکوتن سکیوریتیز« درباره وضعیت بازار 
اظهار کرد: روند بهبود قیمت های نفت متوقف شد، زیرا سرمایه گذاران تلاش می 

کنند تاثیر کامل واریانت امُیکرون را پیش از خرید بیشتر ارزیابی کنند.
مدیر تحقیقات لابراتوری در موسسه تحقیقات سلامت آفریقا در آفریقای جنوبی 
روز سه شنبه اظهار کرده بود که واریانت امُیکرون می تواند تا حدودی ایمنی دو 

دوز واکسن فایزر را دور بزند.
شــرکت داروســازی بریتانیایی GSK اعلام کرد درمان مبتنی بر آنتی بادی 
کووید ۱۹ این شرکت و شریک آمریکایی اش Vir Biotechnology در برابر همه 

جهش های امُیکرون موثر است.
هیرویوکی، مدیرکل تحقیقات شرکت »نیسان سکیوریتیز« اظهار کرد: سرمایه 
گذاران هنوز به طور کامل خوش بین نیستند و فعلا رویکرد صبر و مشاهده را در 
پیش گرفته اند. بازار همچنین روی مذاکرات هسته ای ایران، تنش های میان روسیه 

و اوکراین، هوای زمستانی نیمکره شمالی متمرکز شده اند.
بازارهای نفت واکنش چندانی به آمار ذخایر هفتگی آمریکا ندادند. موسسه امریکن 
پترولیوم روز سه شنبه اعلام کرد ذخایر نفت آمریکا هفته گذشته کاهش یافت در 
حالی که ذخایر سوخت و سوخت های دیگر افزایش داشت. تحلیلگران در نظرسنجی 
رویترز کاهش ذخایر نفت آمریکا برای دومین هفته متوالی را پیش بینی کرده بودند.

بر اســاس گزارش رویترز، اسکات شفیلد، مدیرعامل شرکت تولیدکننده نفت 
شیل پایونیر نچرال ریسورسز در حاشیه کنگره نفت جهان اظهار کرد: نگران است 
پس از سالها کمبود سرمایه گذاری در صنعت نفت، قیمت های نفت بیش از حد 
بالا رفته و بازارهای نفت بهم بریزند. امیدوارم در چند سال آینده قیمت ها بین ۸۰ 

تا ۱۰۰ دلار تثبیت شوند.

 اتصال شبکه برق به جمهوری آذربایجان و روسیه
»علی اکبر محرابیان« در دیدار با سفیر جمهوری آذربایجان، بر آمادگی ایران 

برای گسترش روابط در بخش آب و انرژی با این کشور تاکید کرد.
وی با اشاره به روابط دیرینه دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان در زمینه 
آب و انرژی، افزود: دو کشــور اشــتراک های فراوانی در زمینه آب های مرزی 
دارنــد که باید با گفت وگوی مســتمر بتوان از ظرفیت های مشــترک حداکثر 

بهره را انجام داد.
محرابیــان گفت: جمهوری آذربایجان در زمینه انرژی، فعالیت های بســیار 
خوبی را در ســال های گذشته از جمله اســتخراج گاز و تولید برق داشته که 

قابل تحسین است.
وزیر نیرو با تاکید بر ضرورت گســترش روابط تهران- باکو حول محور آب 
و انرژی، اظهار داشــت: امکان افزایش میزان مبادلات اقتصادی بین دو کشور 
وجود دارد؛ از جمله اینکه در موضوع رودخانه ارس، کارهای مشــترکی انجام 
شــده که لازم است در قالب همکاری مشترک، این فعالیت ها دنبال شده و به 

نتیجه برسند.
وی، بر لزوم تکمیل بخش نیروگاه های برق آبی ســدهای »قیزقلعه ســی« و 

»خداآفرین« روی رودخانه ارس تاکید کرد.

چرا »آب« بحران شد؟
احــداث چندین هزار کیلومتر قنات در کشــورمان، 
خود دلیلی واضح بر ســازگاری مردمان قدیم با شرایط 
اقلیمی وکم آبی است. اما در چند دهه اخیر به خصوص 
از زمانی که کشاورزی در ایران با ارتقای تکنولوژی حفر 
چاه و استفاده از موتور پمپ ها، گسترش یافت، وضعیت 
آب بحرانی و بحرانی تر شد و خشکسالی های پی در پی، 

ابرچالش آب در ایران را رقم زد.
بر طبق آمار و ارقام رسمی، نزدیک به ۹۰ درصد آب 
مصرفی در بخش کشاورزی مصرف می شود. کشاورزی 
نه چندان ســازگار با بی آبی که از شیوه های سنتی گاه 
غرق آبی اســتفاده می کند، سبب شده ایران با کم آبی و 
حتی بی آبی سختی روبه رو شود. اگرچه ابرچالش آب در 
ایران عمدتا در حوزه شــرب و مصرف شهروندان عادی 
نیســت و هدررفت هولناک آب در کشاورزی و صنعت 
از یک ســو و سیاست های ناپایدار در روزگار تغییر اقلیم 
و ســلطه خشکسالی از ســوی دیگر، کشور را به ورطه 
خشکیدگی کشانده، اما رفتار شهروندان با آب در ایران 
نشان از کشــوری ندارد که در بحرانی ترین شرایط آبی 

خود قرار دارد.
توسعه مبتنی بر سازه بدون در نظر گرفتن چشم انداز 
و بوم سازگان ایران، خود بزرگ ترین چالش محیط زیست 
و آب در ایــران اســت. غلبه همین تفکر مهندســی بر 
سیاست گذاری در کشور سبب ساخت بیش از هزار سد 
در دهه های اخیر در کشــوری شــده است که میانگین 
بارش سالانه در آن به حدود ۲۰۰ میلی متر رسیده است. 
همین تفکر، نگاهی به روش های فرهنگی و اساسا درکی 
از الگوهای مصرف و سازگاری با نداری آب ندارد، بنابراین 

شهروندان خود را مجبور به مدیریت آب نمی بینند.
همیــن حــالا آب بــه یکــی از موضوعــات مهم 
سیاست گذاری تبدیل شده اســت. سیاست گذاران که 

طی چند دهه اخیر هشدار کارشناسان محیط زیست را 
جدی نگرفته و تصمیم گیری درباره مساله آب در ایران 
را مدام به آینده نامعلــوم موکول کردند. رویکردی که 
احتمالا بعضا ناشــی از رویای خوش سال های ترسالی 
بود. ترسالی که به خیال بعضی، قرار بود از سر راه برسد 

و مشکل آب کشور را حل کند.
بررسی ها نشان می دهد آنچه در نظام سیاست گذاری 
آبی کشور طی 4 سال اخیر رخ داده است، بلندپروازی و 
بی توجهی به ظرفیت های موجود کشور و مناطق مختلف 
آن بوده اســت. در واقع عدم اعتنا به آمایش سرزمین و 
قابلیت ها و محدودیت های مناطق مختلف ســبب شده 
اســت پرهزینه ترین و مخرب ترین سیاست ها در زمینه 
منابع آبی کشــور اتخاذ شود. سیاست گذاری های جوی 
در زمینه لزوم خودکفایی در محصولات کشاورزی و ملزم 

دانســتن کشور به خودکفا بودن در بخش کشاورزی در 
چند دهه اخیر، یکی از این سیاست ها بوده است. امری 
که ســبب شــده این به عنوان جدی ترین عامل مخرب 

منابع طبیعی و محیط زیستی کشور ایفای نقش کند.
بخش عمده ای از مشکلات موجود در بخش های منابع 
طبیعی و محیط زیستی به عملکرد و اقدامات ذینفعان بر 
می گردد. اصرار بر تداوم فعالیت های کشاورزی و صنعتی 
آب بر همچون فولاد و بدون توجه به نتایج و پیامدهای آن 
در بخش های مختلف کشور سبب شده است تا مسایل و 
مشکلات موجود در منابع آبی ایران جدی تر شده و ابعاد 
بیشــتری به خود بگیرد. به بیان دیگر، جامعه ای که در 
آن نظام تصمیم گیری نگاه بلندمدت و آینده نگر نداشته 
باشد، از ناپایداری در توســعه گریزی نخواهد داشت و 
ترجیح منافع کوتاه مدت بــر منافع بلندمدت، ضرورت 

هــر گونه جامعیت نگری و رعایت اصول توســعه پایدار 
را از بین می برد. در چنین سیاســت گذاری بسیاری از 
فعالیت هــای اقتصادی و حتی غیراقتصــادی با ارزش 
تلقی شــده و با حرف هزینه های کلان اجرا می شــود و 
متاسفانه در بلندمدت هزینه های ثانویه چند برابری به 

مردم تحمیل خواهد شد.
امروز نیاز و مصرف آب و آب های ســطحی بیشتر از 
موجودی آنها است. ما اکنون حساب های جاری خود را 
که رودخانه ها و آب های ســطحی بودند، خالی کرده ایم 
و همچنین حساب های پس اندازمان را هم که آب های 
زیرزمینــی بودنــد، از بین برده ایــم و مانده چک های 
بی محل. امروز به جایی رسیده ایم که حاکمیت و دولت 
بایــد یک تصمیم جدی بگیرند و مصرف آب را در همه 
بخش ها کاهش دهند. برای چنین اقدام استراتژیکی باید 
اقتصاد خود را دگرگون کند و بار فشــار اقتصاد ایران را 
بر محیط زیســت کم کند، تصمیمی که البته اجرای آن 

به راحتی مقدور نیست.
انتقال آب، یک روش آزموده شــده قدیمی است که 
نشــان داده در بلند مدت جوابگو نخواهد بود. به اعتقاد 
کارشناسان، یکی از راهکارهای موجود شیرین کردن آب 
خلیج فارس و انتقال آن به مرکز کشــور است که البته 
هزینه آن بسیار سنگین خواهد بود. بنابراین شاید بهترین 
راهکار، کاهش مصرف از طریق تغییر سیاست ها در حوزه 
کشاورزی، صنعت و توسعه شهری است. متولی حفاظت 
از محیط زیست در کشورها، دولت ها و حاکمیت هستند 
و حفاظت از منابع آبی وظیفه آنها اســت. اما باید واقع 
بینانه تر به ماجرا نگاه کنیم و مردم هم باید آموزشــهای 
درست ببینند و به آب به عنوان یک کالای با ارزش نگاه 
کنند. امروز دیگر کار از حرف زدن و وعده دادن گذشته 

است و زمان اقدام عملی رسیده است.

 نحوه محاسبه قبوض آب در فصل زمستان اعلام شد
سید رسول باقری گفت: محاسبه تعرفه آب مشترکان جهت شرب خانگی پله های مختلفی دارد، به نحوی که در حوزه آب بها ۱۰ پله وجود دارد که نرخ آب بهای مشترکان با توجه به این پلکان تعیین می شود.
او ادامه داد: به عنوان مثال اگر شهروندی تا ۱۸ مترمکعب مصرف آب داشته باشد، آب بهای آن یک تعرفه دارد و اگر از ۱۸ تا ۲۵ متر مکعب مصرف داشته باشد، آب بهای او با تعرفه ای دیگر محاسبه می شود.

معاون درآمد آب و فاضلاب تهران گفت: بر این اساس اگر مشترکی بیش از حد مجاز آب مصرف کند، مشمول پرداخت جریمه می شود. امسال افزایش قیمت ۷ درصدی در زمینه آب داشتیم، اما اعلام شد برای مشترکان پر مصرف ۱۶ درصد به 
این ۷ درصد اضافه خواهد شد؛ بنابراین محاسبه آب به صورت پلکانی محاسبه می شود.باقری ادامه داد: قبوض آب در نرم افزارهایی که طراحی شده محاسبه و قیمت نهایی آن به مشترکان اعلام می شود. به طوری که صفر تا پنج مترمکعب مصرف آب 
یک قیمت و پنج تا ۱۰ مترمکعب تعرفه ای دیگر دارد و همین روال تا پله آخر قیمت گذاری ادامه دارد.او ادامه داد: مشترک در هر پله از آب بها قرار بگیرد، ۷۰ درصد آن، بهای فاضلاب محاسبه می شود و بنابراین تعرفه فاضلاب مستقل نیست و مرتبط 
به آب بها است.به گفته این مقام مسئول در قبوض آب، هزینه دفع فاضلاب درج شده است، کارمزد دفع فاضلاب برای تمامی مشترکانی که به تأسیسات انتقال فاضلاب متصل هستند، محاسبه می شود که این رقم ۷۰ درصد از میزان آب بها است.

بختیاری گفت: معمولا در ماه های گرم سال به دلیل افزایش مصرف، تعرفه آب بها پلکانی افزایش می یابد. اما از ابتدای مهر ماه همزمان با سرمای تدریجی هوا، بهای آب مشترکان طبق مصوبه وزارت نیرو در حالت کف قرار می گیرد و ضرایب 
افزایشی تابستان معمولا برای فصول سرد محاسبه نخواهد شد؛ بنابراین در فصول سرد سال تعرفه آب کمتر محاسبه می شود.



6

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
 پنجشنبه  1400/09/18

شماره : 1257

کاستن از دغدغه زرشک کاران خراسان جنوبی با خرید حمایتی

مرتضی بختیاری روز چهارشــنبه در نشســت با کارکنان و مددجویان 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و جمعی از مسولان محلی شهرستان شادگان 
بیان کرد:نسبت به خوزستان واقعا حساس هستم و عنایت ویژه ای در این 

خصوص خواهیم داشت.
وی گفت: ۸۶۰ هزار نفر نیازمند در مراکز نیکوکاری کشور خدمات دریافت 
می کنند و کمیته امداد امام خمینی)ره( به این مراکز نیکوکاری کمک می کند.

وی با بیان اینکه باید امدادرسانی را مردمی کنیم ادامه داد: باید در قالب 
تشــکیل مراکز نیکوکاری و یا با استفاده از ظرفیت مساجد کمک کردن به 
نیازمندان را مردمی کرد، چون بســیاری از نیازمندان حاضر به زیرپوشش 

قرار گرفتن این نهاد نیستند.
بختیاری با بیان اینکه نباید از کار کردن خسته شویم افزود: کمیته امداد 
امام خمینی)ره( ماموریت ســنگینی دارد تا بتواند گره مشکلات نیازمندان 

را باز کند.
 رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور با بیان اینکه فشار اقتصادی 
بر روی مردم بسیار زیاد است، ادامه داد: به انقلاب اسلامی بدهکاریم و اگر 

نگاه طلبکارانه داشته باشیم باخته ایم.
فرماندار شادگان نیز در این نشست بیان کرد: در شهرستان شادگان شرایط 
زندگی مبتنی بر یک اصول است و آن اصول کمک کرده تا حجم عمده کار 
بر کمیته امداد کاسته شود؛ احترام به سالمند و هم نوع، و نگاه طایفه ای اگر 

ساماندهی شود توانمندی زیادی را خواهد داشت.
امید صبری پور افزود: طایفه ها در این شهرستان مثل انجمن ها فعالیت 

می کنند و فقط باید در این موضوع ساماندهی انجام شود.
وی ادامه داد: درخواست مدیر کمیته امداد امام خمینی)ره( شادگان این 

است که این اداره وضعیت ساختمانی بهتری داشته باشد.
صبری پور افزود: دارخوین از توابع این شهرستان است اما جاده مناسبی 
برای تردد به شادگان ندارد، و مددجویان برای مراجعه به اداره کمیته امداد 
در شادگان دچار سختی می شوند به همین دلیل نیاز است که اداره مجزایی 

در این منطقه تاسیس شود.
فرماندار شادگان بیان کرد: از شرکت های بزرگ منطقه درخواست کردیم 
که جذب مددجویان را در اولویت قرار دهند ولی در این راه نیاز به حمایت 

مسوولان در مرکز است.
رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( در ســفر ۲ روزه به خوزســتان که 
از صبح امروز چهارشــنبه آغاز شــد در چند برنامه شرکت، و از چند طرح 

دیدن خواهد کرد.

تسهیلات اشتغال به مددجویان کمیته امدادپرداخت می شود

استان خراسان جنوبی دارای چند محصول 
راهبردی از جمله ۹۸ درصد زرشــک بی دانه 
ایران است که هر سال بیش از ۳۸ هزار خانوار 
در زمینه کاشت، داشت و برداشت این محصول 

فعال هستند و از این محل ارتزاق می کنند.
محصولــی که با وجود تضمین اشــتغال 
روستاییان، هر ســال به میزان کم )کمتر از 
سه درصد( به بیش از ۳۰ کشور دنیا از جمله 
روسیه، آلمان، استرالیا، اتریش، هلند، امارات 

متحده عربی و آمریکا صادر می شود.
سطح زیر کشت زرشک در خراسان جنوبی 
حدود ۱۸ هزار هکتار اســت که از این میزان 
۵۱۲ هکتار به صورت دیم کشت شده و سالانه 
در مجموع ۲۲ هزار تن زرشک خشک در این 

استان تولید می شود.
با توجه به شیوع ویروس کرونا در ۲ سال 
اخیر و کاهش تقاضا، قیمت زرشک هم حدود 
4۰ درصد کاهش یافته و علاوه بر این هزار و 
۲۰۰ تن از محصول ســال گذشته کشاورزان 
در انبارها و سردخانه های خراسان جنوبی باقی 

مانده و هنوز به فروش نرفته است.
نماینده مردم قاینات و زیرکوه در مجلس 
شورای اسلامی نوزدهم شــهریور امسال در 
سومین سفر استانی رییس جمهوری و حضور 
آیت الله رییســی در شــورای اداری اســتان 
خراسان جنوبی به دغدغه زرشک کاران درباره 
انباشت محصول ســال قبل همزمان با آغاز 
برداشت محصول سال جدید اشاره کرد و گفت: 
در حال نزدیک شدن به فصل برداشت زرشک 
هستیم در حالی که کشاورزان انگیزه  لازم برای 

برداشت این محصول را ندارند.
افزود: خراسان جنوبی  سلمان اســحاقی 
دارای بیشــترین محصول زرشــک در کشور 
اســت اما انبارهای اســتان مملو از زرشــک 
بوده و اقتصاد کشــاورزان این استان متضرر 
شــده که درخواست داریم فکری به حال این 

محصول بردارید.
رییس جمهوری هم در پاســخ به دغدغه 
این نماینده مردم گفت: نماینده مردم قاینات 
و زیرکوه اذعان داشــت که مردم دل چیدن 
زرشک را به دلیل نبود بازار فروش آن ندارند؛ 
چرا این زرشــک که مورد نیاز مردم است به 
گونه ای باشد که کشاورز برای جمع آوری آن 

رغبت نداشته باشد.
آیت الله سید ابراهیم رییسی افزود: هزینه 
در زمینه فرآوری محصولات کشاورزی هزینه 
نیســت بلکه سرمایه گذاری است و نتیجه آن 
هم درآمد بیشــتر مردم و گسترش و توسعه 

کشاورزی است.
وی با اشــاره به محصولات اســتراتژیک 
خراســان جنوبی از جمله زرشــک، عناب و 
زعفران گفــت: فرآوری این محصولات ارزش 
افــزوده بالایــی دارد و کارهایی در اســتان 
انجام شــده اما ناقص است و این فرآیند باید 

تکمیل شود.
بعد از ســفر رییس جمهوری به خراسان 
جنوبــی و بــا پیگیری های صــورت گرفته 
توســط مسوولان اســتان و مساعدت وزارت 
جهاد کشــاورزی، مقرر شــد ۲۰۰ میلیارد 
تومان تسهیلات کم بهره در اختیار تشکل ها، 
تعاونی ها، صاحبان واحدهای فرآوری، تجار و 
صادرکنندگانی قرار گیرد که در خرید محصول 

زرشک مشارکت دارند.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
جنوبی نهم آبان در این زمینه به خبرنگار ایرنا 
گفت: جلسه ای در وزارت جهاد کشاورزی و با 

حضور معاونان امور باغبانی و برنامه ریزی این 
وزارتخانه و رییس ســازمان تعاون روستایی 
کشور برای تامین منابع مالی و خرید توافقی 
زرشــک برگزار شد که نتایج خوبی به همراه 

داشت.
غلامرضا قوسی افزود: در این نشست مصوب 
شد ۲۰۰ میلیارد تومان تسهیلات کم بهره در 
اختیار تشکل ها، تعاونی ها، صاحبان واحدهای 
فرآوری، تجار و صادرکنندگانی که در خرید 
محصول زرشک همکاری می کنند، قرار گیرد.

وی گفت: مقدمــات اولیه راه اندازی مرکز 
توسعه و ترویج محصولات استراتژیک خراسان 
جنوبی از جمله زرشک و عناب انجام شده است 
تا ردیف بودجه برای آن داده شود همچنین در 

کنار آن ساختار تشکیلاتی مصوب شد.
دربــاره خرید توافقی از زرشــک کاران از 
محل تسهیلات وزارت جهاد کشاورزی، تعاون 
روستایی خراسان جنوبی بلافاصله برای خرید 
محصول ورود پیدا کرد و هزار و ۷۰ تنُ زرشک 
از کشاورزان به صورت توافقی خریداری شد که 
با خبر خوش مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون 
روســتایی درخصوص خرید حمایتی زرشک 

توسط دولت این برنامه متوقف شد.
اســماعیل قادری فر ۲۵ آبان امســال به 
خراســان جنوبی آمد و از انبارها، سردخانه ها 
و مــزارع برداشــت محصــول زرشــک در 
شهرســتان های زیرکــوه و قاینــات بازدید 

میدانی کرد.
وی در مرکز اســتان به خبرنگاران گفت: 
با توجه به ســفر رییس جمهوری به خراسان 
جنوبــی و تاکیدات آیت الله رییســی در پی 
مطالبه مردم و نماینده آنان در مجلس شورای 
اسلامی، پرداختن به تولیدات زرشک و زعفران 
به عنوان ۲ محصول راهبردی و ملی تولیدی 
کشــاورزان خراسان جنوبی لازم بود که ورود 

پیدا کنیم.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
افزود: خرید تضمینی و توافقی زرشک از هفته 
آینده با فعال شــدن شــبکه تعاون روستایی 
استان خراسان جنوبی با مرکزیت شهرستان 
قاینات آغاز می شــود و به کشاورزان خراسان 
جنوبی این نوید را می دهیم که حاصل دسترنج 
آنان امسال با بهترین قیمت و در زمان مناسب 

خریداری خواهد شد.
وی بیان کرد: خرید توافقی و تضمینی در 
چارچوب دستورالعمل های قانونی که طی ۱۰ 

روز آینده تدوین و ابلاغ خواهد شد، براساس 
تنوع، کیفیت و نوع محصول تحویل شــبکه 
تعاون روستایی می شود و بعد از یک ماه هزینه 

آن به کشاورزان پرداخت خواهد شد.
قادری فر گفت: در یک برنامه میان مدت و 
در گام بعدی باید زیرســاخت های لازم برای 
فرآوری زرشک در خراسان جنوبی ایجاد شود 
و وجود بارگاه ها و سردخانه های پیشرفته در 
کنار باغات ضروری است تا بتوانیم محصول را 
به درستی برداشت، خشک، انبار و بسته بندی 

مناسب کنیم.
وی افزود: با استفاده از ظرفیت های علمی، 
دانشگاهی و پارک علم و فناوری، مرکز نوآوری 
زنجیره زرشک را طی ۲ ماه آینده در شهرستان 

قاینات راه اندازی خواهیم کرد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: برای 
ایجاد بارگاه ها و ســردخانه های پیشرفته در 
مناطقــی که باغات زرشــک وجــود دارد با 
محوریت و مشــارکت مردم در قالب تشکیل 
تعاونی روســتایی و تعاونــی تولید با اعطای 
تســهیلات کم بهره حمایــت خواهیم کرد تا 
بتوانیم راه و مشــوق لازم برای شبکه تعاون 

روستایی و بخش کشاورزی را فراهم کنیم.
این تصمیمات و اعلام برنامه های اجرایی در 
خراسان جنوبی با تغییر مدیریت عالی استان 
همزمان شد اما استاندار جدید خراسان جنوبی 
هفته گذشته )هشتم آذر ماه( در مراسم معارفه  
خود که با حضور وزیر کشور در بیرجند برگزار 
شد، خبر خوشی به کشاورزان استان داد و از 
برنامه فروش محصول زرشک آنان طی دو یا 

سه هفته آینده گفت.
جواد قناعت با اشــاره به اینکه خراســان 
جنوبی تولیدکننده نخست زرشک در کشور 
اســت افزود: مردم دغدغه فروش محصول را 
دارنــد که باید به این ســمت کمک کنیم تا 
زرشــک با قیمت واقعی به فروش برسد و با 
پیگیری های صورت گرفته این قول را به مردم 
می دهم که طی دو یا سه هفته آینده زرشک 
باقیمانده روی دست مردم را با قیمت خوب و 

مناسب به فروش برسانیم.
استاندار خراسان جنوبی به همراه نماینده 
مــردم قاینات و زیرکوه در مجلس شــورای 
اســلامی روز گذشــته با مدیرعامل سازمان 
مرکزی تعاون روستایی ایران در تهران نشست 
داشت که نتیجه این نشست خبر آغاز خرید 

حمایتی زرشک از هفته آینده است.

قناعــت دربــاره نتایج مذاکــرات خود با 
مدیرعامل ســازمان تعاون روســتایی گفت: 
براســاس توافق صورت گرفته، مقرر شد بعد 
از تصویب نهایی دستورالعمل خرید حمایتی 
زرشک، عملیات اجرایی خرید حمایتی از ۲۵ 
آذر ماه توســط شبکه تعاون روستایی استان 

آغاز شود.
وی از آغاز اجرای طرح های حمایتی سازمان 
تعاون روستایی کشور درخصوص زرشک کاران 
استان خبر داد و گفت: قیمت نهایی زرشک در 

این طرح متعاقبا اعلام خواهد شد.
استاندار خراســان جنوبی به تسهیلات و 
اعتبارات اختصاص یافته به این طرح اشــاره 
کرد و گفت: اعتبار در نظر گرفته شــده برای 

این طرح ۲۵۰ میلیارد تومان است.
وی ادامــه داد: همچنین از شــنبه آینده 
اعطای تسهیلات ارزان قیمت برای راه اندازی 
بارگاه ها، ســردخانه و انبار نگهداری زرشک 
استان توسط ســازمان تعاون روستایی آغاز 

می شود.
قناعــت با تاکیــد بر اهمیت برندســازی 
محصولات استراتژیک خراسان جنوبی از جمله 
زرشک گفت: در گام بعدی موضوع برندسازی 
را با همکاری ســازمان تعاون روستایی دنبال 
خواهیم کرد و به این ترتیب با برنامه ریزی مدون، 
برند ملی زرشک خراسان جنوبی ثبت می شود.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران هم در حاشــیه نشســت با استاندار از 
برنامه برندســازی محصول زرشک خراسان 

جنوبی خبر داد.
قادری فــر گفت: این موضوع در قالب یک 
برنامه مدون اجرایی خواهد شد تا بتوانیم برند 
ملی زرشک خراسان جنوبی را به ثبت برسانیم.

نماینده مردم قاینات و زیرکوه در مجلس 
شورای اسلامی نیز که در ماه های اخیر همراه 
و همگام با مسوولان اجرایی مسائل و مشکلات 
زرشک کاران را پیگیری کرده است، گفت: هفته 
آینده با ۲۵۰ میلیارد تومان تخصیص اعتبار و 
برای اولین بار خرید حمایتی زرشک در استان 

انجام خواهد شد.
سلمان اسحاقی افزود: شورای قیمت گذاری 
محصولات کشــاورزی قرار است درخصوص 
قیمت زرشــک تصمیمات لازم را اتخاذ کند 
و امید اســت در هفته آینده با هماهنگی های 
انجام  شده در چهار مرکز تعاون روستایی استان 

خرید زرشک انجام شود.

وی گفت: از روز شنبه هفته پیش رو وزارت 
جهاد کشاورزی و ســازمان تعاون روستایی 
مکلف شدند نسبت به تجهیز انبار و محل های 

نگهداری خرید زرشک اقدام کنند.
نماینده مردم قاینات و زیرکوه در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه خرید حمایتی از 
۲۵ آذر تا ۲۹ اســفند ادامه دارد گفت: مقرر 
شد شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی 
بر مبنای قیمت بازار، قیمت خرید زرشک را 

اعلام کند.
وی اظهار داشت: هدف از این اقدام، کوتاه 
شدن دســت دلالان اســت تا زرشک کاران 
حمایت شوند و زرشــک از افرادی خریداری 
می شــود که اثبات شود دلال نیستند و مورد 
تایید جهاد کشــاورزی یا تعاون روســتایی 

شهرستان خود باشند.
اسحاقی گفت: در حال حاضر هزار و ۲۰۰ 
تن زرشک از پارسال در انبارهای استان باقی 
مانده که جدای از زرشــک امســال است و 
برای آن هم تعاون روســتایی اعلام آمادگی 

کرده است.
وی بــا تاکید بر خرید حمایتی زرشــک 
به صورت مســتمر افزود: خرید حمایتی فقط 
یک راهکار اســت و باید به اقتصاد و فرآوری 

زرشک ورود جدی شود.
مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی هم 
درباره خرید حمایتی زرشک به خبرنگار ایرنا 
گفت: از ۲۵ آذر ماه خرید حمایتی زرشــک 
در خراســان جنوبی آغاز خواهد شــد و پنج 
مرکز خرید در شهرستان های قاینات، زیرکوه، 
بیرجنــد، درمیان و سربیشــه در نظر گرفته 

شده است.
وحید ضیائیان احمدی افزود: هنوز قیمت 
خرید زرشــک به تعاون روســتایی خراسان 
جنوبی اعلام نشــده اما قیمت زرشک پفکی، 

معمولی و زیرتالاری متفاوت است.
وی بیان کرد: با هماهنگی جهاد کشاورزی، 
کشــاورزان به تعاون روستایی استان معرفی 
خواهند شــد تا خرید زرشک فقط کشاورزان 
انجام شــود و با ایــن هماهنگی محصولی از 

دلالان خریداری نشود.
مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی با بیان 
اینکه در ســال جاری قیمت زرشک نسبت به 
سال گذشته افزایش داشته است گفت: قیمت 
زرشــک پفکی با کیفیت از ۵۰ هزار تومان در 
سال گذشته به ۸۰ هزار تومان در سال جاری 
افزایش یافته است و اکنون زرشک خرمنی در 

بازار ۵۵ هزار تومان به فروش می رسد.
وی افزود: در مجموع باز شدن بازار مشهد 
به عنوان مرکز اصلی فروش محصول زرشک و 
زعفران استان در افزایش قیمت این محصولات 
تاثیرگذار بوده است و به دلیل کاهش برداشت 
زرشک بر اثر خشکســالی و کاهش عرضه تا 
پایان سال جاری شــاهد افزایش قیمت این 

محصول نیز خواهیم بود.
ضیائیان احمدی گفت: تاکنون هزار و ۷۰ 
تنُ زرشک از کشــاورزان خراسان جنوبی را 
به صــورت توافقی خریداری کردیم و در حال 
حاضر به دلیل ورود دولت در خرید تضمینی 
زرشک، برنامه خرید توافقی متوقف شده است.

زرشــک، زعفــران و عنــاب از محصولات 
راهبردی خراســان جنوبی است و این استان 
بیشترین سطح زیرکشت و تولید زرشک را در 
کشور دارد همچنین از روستای افین شهرستان 
زیرکوه به عنوان پایتخت زرشک بی دانه جهان 

نام برده می شود.

 سنگ های نیمه قیمتی عقیق و فیروزه زنجان به 2 کشور عربی 
صادر می شود

امیر ارجمند روز چهارشنبه با بیان این مطلب به خبرنگاران افزود: انگشترهای 
نقره با نگین عقیق و فیروزه درجه  یک همچنین سنگ های نیمه قیمتی توجه 
شمار زیادی از مشتریان در سراسر کشور و دیگر کشورها را به خود جلب کرده 

است.  
وی اظهار داشت: نقره مقاومت بالایی دارد اما سرسختی و تلاش هنرمند است 
که از فلز نقره زینتی می سازد که می تواند بیانگر هنر تحسین برانگیز انگشترسازی 

در استان زنجان باشد. 
این مسوول ادامه داد: تنها راه برون رفت از صادرات چمدانی پایان کرونا و 
برگزاری نمایشگاه هایی در کشورهای متقاضی همچون سالهای گذشته است که 
می تواند با حضور هنرمندان برگزار شود که این امر ارزآوری بالایی برای استان 

و کشور خواهد داشت.
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی زنجان، با اشاره به وجود 
تعداد هنرمندان  بیشترین  استان خاطرنشان کرد:  در  ۵۵ رشته صنایع دستی 
صنایع دستی استان مربوط به رشته انگشترسازی است که در حدود۱۷۱هنرمند 

انگشترساز در قالب ۱۵۰ کارگاه انگشترسازی در این استان فعالیت می کنند.

دهکده المپیک خرم آباد چشم به راه هیاهوی ورزشکاران
عملیات احداث مجموعه دهکده المپیک خرم آباد با توجه به سرانه پایین 
استان  این  ورزشکاران  بالای  های  ظرفیت  وجود  همچنین  لرستان  ورزشی 
سال ۸۶ در زمینی به وسعت ۲۵۲هکتار با ۲۶ طرح ورزشی و قابلیت برگزاری 

مسابقات مهم داخلی و بین المللی آغاز شد.
سالهاست یکی از پروژه های مهم عمرانی استان در حوزه ورزش مجموعه 
دهکده المپیک خرم آباد است که بخشی از آن را سالن منحصر به فرد دو و 
است،  داده  تشکیل  بزرگترین سالن سرپوشیده غرب کشور  عنوان  به  میدانی 
سالنی که به بهره برداری رسید اما به گفته رییس هیات دو و میدانی لرستان، به 

دلیل استاندارد نبودن آماده برگزاری مسابقات نیست.
این سالن ورزشی که با حضور مسعود سلطانی فر وزیر وقت ورزش و جوانان 
افتتاح شد و در اختیار ورزشکاران قرار گرفت ۱۰ هزار متر مربع زیربنا دارد و 
دارای پیست اصلی و تمرینی تارتان، اسکوربورد ) صفحه نمایشگر اطلاعات و 
امتیاز بازی(، بخش بدنسازی، اداری و خدماتی است و ظرفیت پذیرش یکهزار 

و ۵۰۰ تماشاگر دارد.
و  فرد ۱۵ساله  طبق گزارش های رسمی، در سال ۱۳۹۹ سرانه ورزش هر 
بیشتر، به طور متوسط ۱۳ دقیقه و ۱۸ ثانیه در روز بوده است و لرستان نیز به 
دلیل دارا بودن ظرفیت های مناسب همواره در میادین بزرگ داخلی و خارجی 
عناوین قهرمانی قابل توجهی را کسب کرده است که با توجه کافی در این حوزه 
و تکمیل دهکده المپیک، ورزشکاران انگیزه و امیدواری دوچندانی پیدا می کنند. 
به گفته مدیرکل ورزش و جوانان بیش از ۶۳ هزار ورزشکار سازمان یافته 
در لرستان فعالیت دارند، سرانه ورزشی این استان ۶۱ سانتیمتر است که برای 
افزایش یک سانتیمتری به این سرانه نیازمند ایجاد ۱۸ هزار متر فضای جدید 

هستیم.
حشمت الله امان الهی افزود: علاوه بر استفاده بانوان از همه اماکن دولتی در 
صبح، از ۸۵۶ باشگاه استان ۳۱۵ مورد آن مختص بانوان و ۲۶۵ مورد باشگاه 

مشترک با آقایان است.
وی بیان کرد: مجموعه ورزشی ۱۵ هزار نفری خرم آباد به عنوان بزرگترین 
رییس  سفر  در  رود  می  امید  که  است  المپیک  دهکده  طرح  ورزشی  پروژه 

جمهوری به لرستان تعیین تکلیف شود.
تکمیل مجموعه ورزشی خرم آباد نیازمند اعتبار ویژه است

رییس دفتر فنی اداره کل ورزش و جوانان لرستان نیز به ایرنا گفت: مجموعه 
تومان  میلیون   ۸۰ حدود  اعتبار  برآورد  با  المپیک(  )دهکده  خرم آباد  ورزشی 
تعریف شد اما اکنون برای تکمیل آن رقم بسیار بالایی نیاز است که اعتبارات 

اختصاص یافته به این طرح کافی نیست.
سجاد فلاح نژاد افزود: ۵۰ میلیارد تومان در بودجه ۱4۰۱ به این مجموعه 
اختصاص یافته و تکمیل این پروژه  در فهرست پروژه های قابل ارائه در مصوب 

سفر رییس جمهوری به لرستان است.
وی با اشاره به اینکه زمان تکمیل این طرح ورزشی مشخص نیست ادامه 
داد: ورزشگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد به عنوان یکی از زیرمجموعه های دهکده 
المپیک،  ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تکمیل آن نیازمند اعتبار ویژه می 

باشد.
آن  چهارم  یک  که  دارد  وجود  لرستان  در  ورزشی  مکان   ۲4۸ افزود:  وی 
سرانه  همچنین  است  روستایی  زمین  مکان   4۰ و  شده  فرسوده  و  مستهلک 
ورزشی لرستان ۶۰ تا ۶۱ سانتیمتر می باشد در حالی که میانگین سرانه ورزشی 

در کشور ۷۵ سانتیمتر است.
فلاح نژاد گفت: مجموعه ورزشی خرم آباد مشکل آب شرب دارد که خرداد 
سال ۹۸ مصوب شد از خط انتقال آب آشامیدنی شهرک صنعتی خرم آباد یک 
خط انتقال به این مکان ورزشی اختصاص یابد و اجرای این مصوبه به منظور 

رفع  نیاز آب شرب ورزشگاه ۱۵ هزار نفری و سالن دو و میدانی ضروری است.
وی اظهار کرد: اداره کل ورزش و جوانان لرستان بهره بردار مجموعه ورزشی 
خرم آباد خواهد بود و اجرای این طرح ورزشی توسط اداره کل راه و شهرسازی 

صورت می گیرد.
قرار است آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهوری و اعضای هیات دولت، 

روز جمعه ۱۹ آذرماه به لرستان سفر کنند.

امُیکرون در یک قدمی هرمزگان
از اظهارنظرهای ضد و نقیض درباره قدرت سویه جدید،  این موضوع فارغ 
نگرانی هایی در استان مرزی هرمزگان به وجود آورده که تدابیری متفاوت با 

سایر نقاط کشور را طلب می کند.
این نگرانی ها چندان نیز بیراه نیست وقتی بدانیم سویه های قبلی دلتا و 

انگلیسی نیز اولین بار از راه هرمزگان وارد کشور شدند.
کرد:  اعلام  هرمزگان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس  گذشته  سال  ۱۸اسفند 
۲4۶ مسافر توسط یک شناور به بندر لنگه و بندرعباس وارد شدند که ۱4 نفر 
از مسافران در بندر لنگه دارای تست مثبت کرونا بودند؛ همراه ۱۰ نفر از آنها 
جواب تست منفی کرونا بود  و چهار مورد نیز واکسن کرونا را در کشور امارات 

تزریق کرده بودند.
در  اظهار کردند که  یاد شده  افراد  کرد: همه  اضافه  فرشیدی  دکتر حسین 
امارات از آنها تست گرفته شده، اما از ۱۵ مورد مثبتی که داشتیم، ۱۰ نفر تست 

منفی کرونا همراه خود داشتند.
وی در آن مقطع یادآور شد: متأسفانه در ورودی های هوایی ما از ۳ مورد تست 

مثبت، ۲ مورد مربوط به کرونای جهش یافته انگلیسی بود.
در  تزریق شده  واکسن  به  نه  و  منفی  تست  به  نه  داد  نشان  ها  گفته  این 
از سوی دیگر مرزهای  کشورهای همسایه نمی توان اطمینان کامل داشت و 

هوایی و دریایی به یک اندازه در این موضوع آسیب پذیر هستند.
واکسن  تزریق  تاکنون،  شد  اعلام  خبر  این  که  گذشته  اسفند  از  هرچند 
تحول چشمگیری داشته و هرمزگان نیز از استان های صدر نشین در پوشش 
واکسیناسیون است اما دقیقا بندرلنگه و بستک در غرب استان و جاسک در شرق 
استان که ترددهای مرزی زیادی دارند، نقطه آسیب پذیر یا به قول معروف پاشنه 

آشیل هرمزگان در این موضوع هستند.

استانداردسازی محصولات کشاورزی ضرورت حضور در بازارهای جهانی است
هادی تیزهوش تابان روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایده روز با اشاره 
به این که  با ارســال نامه ای به کمیســیون کشاورزی و منابع طبیعی مجلس 
شورای اسلامی این موارد را متذکر شده است، افزود: آستارا مهمترین گذرگاه 
تجاری و صادراتی با اوراسیا محسوب می شود و نباید با روی دادن چنین اتفاق 

هایی موجب ضرر و زیان و بی اعتمادی بازار صادراتی مان شویم.
وی با بیان اینکه به عنوان نماینده بخش خصوصی دغدغه استاندارد سازی و 
کیفیت محصولات را داریم، اظهار داشت: متاسفانه عدم توجه برخی مسئولان، 
تداخل برخی مسئولیت ها و انجام ندادن صحیح وظایف توسط بعضی از دست 

اندرکاران موجب بحران آفرینی در این بخش می شود.
تیزهوش تابان با بیان اینکه نظارت بر این محصولات برعهده ســازمان غذا 
و دارو اســت، افزود: باید آزمایش های لازم  و اطمینان از رعایت اســتاندارد ها 
انجام می شد و اگر این محصولات واقعا مشکلی دارند ، مردم داخل کشور هم 

نباید مصرف کنند.
وی اظهار داشت: تشخیص رعایت استانداردها برعهده سازمان غذا و دارو و 
استاندارد است و ما نمی توانیم در این ارتباط نظری بدهیم ؛ ضمن اینکه ممکن 
است در آزمایش ها مشخص شود که حد مجاز موارد رعایت شده و برای انسان 

مضر نیست و در واقعیت مشکلی وجود ندارد.

رئیس اتاق بازرگانی،صنایع ، معادن و کشاورزی استان گیلان گفت: در صورت 
عدم کنترل  چنین اتفاق هایی؛  تبعات و خســارت جبران ناپذیری به اقتصاد 
کشاورزی ، امنیت غذایی و حتی اقتصاد کشور تحمیل می شود و اکنون نیز که 
بسیاری از کامیون ها در مرز متوقف شده اند چه کسی مسئولیت ضرر و زیان 

آنها را  برعهده خواهد گرفت.
تیزهوش تابان با بیان اینکه تجارت خارجی عرصه ای رقابتی بوده و رقبای 
اصلی فلفل صادراتی ایران در روسیه رقیبان منطقه ای از جمله ترکیه می باشند 
، تدبیر و توجه را برای آینده جهت جلوگیری از تکرار این موارد ضروری دانست .

وی تصریح کرد: باید برای استاندارد سازی محصولات صادراتی نقشه راهی 
تهیه و تدوین کرد که بودجه لازم برای اجرای آن اختصاص یابد و طبق برنامه 

زمانبندی شده پیش برود و نظارت بر آن با جدیت انجام شود.
رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه با تاکید بر اینکه مسئولیت های اجرایی تا 
حد امکان به بخش خصوصی واقعی واگذار شود، ادامه داد: دولت باید به عنوان 

مقام عالی حکمرانی نقش سیاست گذاری و نظارت را برعهده گیرد.
وی گفت: همچنین باید با رفع مشکلات ناشی از اخذ تعهد ارزی ، اخذ مالیات 
از صــادرات ، چند نرخه بودن ارز و انجام عملیات بانکی زمینه را برای فعالیت 
صادر کنندگان واقعی و خوشنام فراهم و عرصه را برای فعالیت افراد سودجو در 

این حوزه محدود کرد.
تیزهــوش تابان همچنین با تاکید بر ضــرورت افزایش کیفیت محصولات 
کشــاورزی و تخصصی شــدن مزارع ، باغ ها و گلخانه هــای صادراتی  گفت:  
پیشــنهاد می کنیم دولت با فراهم کردن تسهیلات مناسب بستر لازم را برای 
هدایت کشاورزان و باغداران فراهم کند و بدنبال آن سامانه احراز هویت گلخانه 
ها و تولید کنندگان محصولات کشــاورزی صادراتی و همچنین سامانه ردیابی 

محصولات کشاورزی از مبداء مزرعه تا مصرف کننده نهایی تدوین شود.
رئیس اتاق بازرگانی گیلان و رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه همچنین 
برخــورد قانونی بــا مدیرانی که به هردلیل با عدم انجام صحیح مســئولیت 
شــان موجب بروز چنین مشــکلاتی می شوند را برای عدم تکرار این مسائل 

خواستار شد.
 براساس آمار منتشر شده در آبان ماه در میان ۱4۳ مقصد صادراتی کشور 

؛ روسیه با ۳۱۷ میلیون و ۳۵۸ هزار و ۵۳۹ دلار در جایگاه یازدهم قرار دارد.
ایران در ســال گذشــته یک میلیون و ۵۱ هزار و ۷۱ تن انواع کالا به ارزش 
۵۰4 میلیــون و ۵۷۵ هزار و ۶۲4 دلار به روســیه صــادر کرد که  ۸۵ درصد 
ارزش صادرات و ۶۸ درصد وزن صادرات ایران به روســیه مربوط به محصولات 

کشاورزی و غذایی بود.
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گرایی و زارع بهترین کشتی گیران 
سال 2۰2۱ جهان

تارنمای اتحادیه جهانی در بخشی از گزارش خود نوشت: گرایی دارنده مدال 
طلای المپیک و جهان در وزن ۶۷ کیلوگرم کشتی فرنگی و  زارع دارنده مدال 
برنز المپیک و طلای جهان در وزن ۱۲۵ کیلوگرم کشتی آزاد بهترین عملکرد 
را در میان کشتی گیران تمامی کشورهای دنیا در سال ۲۰۲۱ داشتند و برنده 
جایزه این عنوان شــدند که این نشــان دهنده جهش و پیشرفت کشتی ایران 

در عرصه های جهانی است.
اتحادیه جهانی کشتی درباره این ۲ ورزشکار ایران گزارش داد: گرایی بدون 
داشــتن مدال جهانی یا المپیک در کارنامه خود وارد ســال ۲۰۲۱ شــد. این 
کشتی گیر ۲۵ ساله که به مرد یخی معروف است، تمام معادلات را بهم زد و با 
کسب مدال طلای المپیک توکیو و جهانی نروژ سال ۲۰۲۱ را به پایان رساند.

همچنین زارع در سن ۲۰ سالگی، سال بسیار پرباری را پشت سرگذاشت، وی 
یک مدال برنز در المپیک توکیو را بدست آورد و توانست از سد کشتی گیران 
مطرحی چون طاها آکگول و گنو پتریاشــویلی که سابقه مدال طلای المپیک 

و جهــان را دارند عبور و عنوان قهرمانی جهانی را از آن خود کند.
البته اتحادیه جهانی لقبی را به امیرحسین زارع نداده است اما این کشتی گیر 
با حرکتی پس از قهرمانی رقابت های جهانی نروژ انجام داد، لقب پادشاه سنگین 

وزن را برای خود انتخاب کرده است.
»محمدرضا گرایی« فرنگی کار وزن ۶۷ کیلوگرم کشورمان در مبارزه فینال 
این وزن در بازی های المپیک توکیو با پیروزی مقابل حریف اوکراینی به مدال 
طلا دست یافت و امیرحســین زارع آزادکار وزن ۱۲۵ کیلوگرم کشورمان در 
بازی های المپیک توکیو با پیروزی مقابل نماینده چین، مدال ارزشــمند برنز 
را گرفت. هر ۲ نماینده کشــورمان در پیکارهای جهانی ۲۰۲۱ نروژ موفق به 
کسب مدال طلای جهان شدند و البته طلای زارع از این جهت ارزشمند است 
که پس از طلای پهلوان باشــی »علیرضا سلیمانی« در جهانی ۱۹۸۹ مارتینی 
ســوییس، تیم ملی بعد از ۳۲ سال در آوردگاه جهانی در سنگین وزن صاحب 

مدال طلا شد.
محمدرضا گرایی قهرمان کشتی المپیک و قهرمان کشتی مسابقات جهانی 
نروژ گفت: در ســال ۲۰۲۱ تنها فرنگی کاری بودم که هم در المپیک ۲۰۲۲ و 
هم در مســابقات جهانی نروژ شرکت کردم و مدال طلا گرفتم. به همین دلیل 
اتحادیه جهانی این انتخاب را داشــته اســت. خدا را شاکرم که این نتیجه را 

توانســتم کسب کرده و به این مهم دست پیدا کنم .
قهرمان وزن ۶۷ کیلوگرم المپیک توکیو یادآور شد: در وزنی که من شرکت 
کــرده بودم یکی از ســخت ترین وزن ها بــود و ۷ قهرمان جهان در آن حضور 
داشــتند و شانس همه قهرمان ها برای گردن آویز طلا زیاد بود اما من به لطف 

خدا توانستم به این مدال دست پیدا کنم.
گرایــی در خصوص توقعات مــردم از وی بعد از دریافت این عناوین گفت: 
مردم از کشــتی که ورزش اول کشــور است انتظار زیادی دارند. اردوها شروع 
خواهد شد و من هم نقاط قوت و ضعف خود را بررسی می کنم و برای مسابقات 

جهانی ۲۰۲۲ و المپیک ۲۰۲4 به مرز آمادگی کامل خواهم رســید.
وی در خصوص عنوان مرد یخی گفت: مردم همیشــه به من لطف دارند و 
این لقب را اتحادیه جهانی به صورت رســمی برای من اعلام کرده و شــاید به 
خاطر خونســردی که در چهره ام است به این لقب معروف شدم و هر جور که 
مردم صلاح بدانند من هم قبول داشــته و هر لقبی که آنها برای من بگذارند 

دوست دارم.

محمود رضایــی  -   ایده روز  | تردیدی 
وجود ندارد که ورود VAR و اســتفاده از آن 
کمک زیادی به داوران خواهد کرد. موضوعی 
که یکی دیگر از وعده های اصلی عزیزی خادم، 
رئیس فدراسیون فوتبال بود. خورشیدی دراین 
خصوص اظهار داشت:  »ما خودمان از تجهیز 
ورزشگاه ها به VAR استقبال می کنیم، چرا که 
این موضوع باعث می شــود اشتباهات داوری 
کمتر و فشــار از روی جامعه داوران برداشته 
شود. در حال حاضر تمام بهانه تیم ها VAR شده 
است. ما باید بپذیریم که یکسری مشکلات برای 
ورود VAR وجود دارد که شامل مشکلات مالی 
و تحریم هاســت. زمانی که شما شانس این را 
داشته باشید که یک بار دیگر صحنه را ببینید، 
قطعاً می توانید تصمیم درستی بگیرید. نامه ای 
هم توســط داوران زده شد و داوران خواستار 
حضور VAR هســتند. ما دوست داریم که از 
این شرایط بد خارج شویم. ما هم تقاضا داریم 

که این اتفاق بیفتد.«

لیگ برتر ۲۱ هر تفاوتی با فصول گذشته 
داشته باشد، در یک مورد شبیه سال های پیش 
است؛ اشتباهات داوری و اعتراضات پی در پی 
باشــگاه ها، مربیان و بازیکنان. تازه ۸ هفته از 
لیگ برتــر فصل جاری گذشــته و هنوز به 
هفته های پایانی که حساسیت دوچندانی دارد 
نرسیده ایم اما آنقدر که از داوری و اشتباهات 
و خلأ تجهیزاتی چون VAR صحبت می شود، 
حرف از مسائل فنی و زیبایی های فوتبال نیست. 
در شرایطی که داوران حق مصاحبه ندارند تا 
حداقل در مواردی خاص نظرات خود را بیان 
کنند، هر هفته شاهد صدور بیانیه اعتراضی از 
سوی یک یا چند باشگاه هستیم و جامعه داوری 
معتقد اســت این وضعیت چیزی جز هجمه 
به داوران نیســت. رویه ای که باعث می شود 
داوران با تمرکز کمتری در مســابقات حاضر 
شوند و سوت هایی بزنند که صدای اعتراضات 
را بلندتــر کند. اوضاع تا جایی پیش رفته که 
فرهاد مجیدی، ســرمربی استقلال پس از دو 
بازی تیمش در کنفرانس خبری گفت:  »جان 

مادرتان VAR را بیاورید...«

در شرایطی که کمیته داوران حق مصاحبه 
از داورها را ســلب و تأکید کرده آنها ممنوع 
المصاحبه هستند، دیروز فرصتی دست داد تا 
خبرنگار »ایده روز« با اشکان خورشیدی یکی 
از داوران باتجربه فوتبال کشور همکلام شود. 
گرچه خورشیدی همان ابتدا یادآوری کرد که 
حق مصاحبه ندارد اما در ادامه صحبت هایی 
مطرح کرد که در فضــای موجود قابل تأمل 
است. اشکان خورشیدی گفت:  »هرچه هجمه ها 
علیه داوران بیشتر شود، فشار بیشتری بر جامعه 
داوران وارد می شود. بالعکس این موضوع هم 
وجود دارد و هرچه جو آرام تر باشــد، تمرکز 
داوران بیشتر می شــود و قطعاً نتیجه مثبت 
ایــن جو آرام را تیم هــا خواهند دید. هر چه 
جامعه داوری آرامش بیشــتری داشته باشد، 
عملکرد داوران بهتر خواهد شد. ما می بینیم 
که بازیکنان و مربیان شکایت می کنند که تیم 
ما آرامش ندارد و نمی تواند نتیجه بگیرد، خب 
داوری هم همین است. وقتی آرامش در کنار 
جامعه داوری نباشد قطعاً کار سخت خواهد شد. 

تیم ها هرچه سعه صدر بیشتری به خرج دهند، 
قطعاً اشتباهات داوری هم کمتر خواهد شد.«

از ســویی باید در نظر داشــت که داوران 
فوتبال ایران با مشکلات زیادی روبه رو هستند. 
این داور فعال با اشــاره به همین کمبودها و 
مشــکلات صحبت هایش را ادامه داد:  »ما از 
ابتدایی ترین امکانات روز دنیا محروم هستیم و 
یک پرچم ویبره نداریم. حالا این به کنار ما از 
یک سیستم رادیویی ساده محروم هستیم که 
داوران برای ارتباط با کمک ها از آن اســتفاده 
کنند. ۳ ســال پیش ما از سیســتم رادیویی 
استفاده می کردیم اما چون دستگاه ها مستهلک 
و خراب شده اند، قابل استفاده نیستند. الان این 
سیستم وجود ندارد و ۹۹ درصد از بازی های 
لیگ برتر بدون سیستم رادیویی برگزار می شود. 
تهیه این سیستم هزینه بالایی نمی خواهد و 
این طور نیســت که فدراســیون نتواند آن را 
تهیه کند. قیمت سیستم رادیویی بین ۱۰۰ 
تا ۱۵۰ میلیون تومان است و ما از فدراسیون 
توقع داریم که حداقل این سیســتم را تهیه و 

در اختیار داوران قرار دهد.«
زیر پوست داوری ایران؛ عجیب و باورنکردنی

مشکلات داوران تنها مختص سیستم های 
کمــک کننده به یــک قضــاوت کم نقص 
نیســت. آنچه ما می بینیم همین اشتباهات 
بعضاً تأثیرگذار داوران در بازی هاســت و نبود 
تکنولوژی هایی که رد پای آن در اشــتباهات 
پررنگ است. اما این داور باتجربه فوتبال کشور 
که سابقه قضاوت در دربی پایتخت )دربی ۸۹( 
را دارد، به مواردی عجیب اشاره کرد که برای 
نخستین بار مطرح می شود:  »داوران ما ۳ سال 
است که از فدراسیون لباس نگرفته اند و برای 
حضور در مســابقات از همدیگر لباس قرض 
می کننــد! این برای بالاترین ســطح فوتبال 
کشــور که نام »لیگ برتر« را یدک می کشد 
اصلًا خوب نیست. مشــکلات داوران خیلی 
زیاد و ریشــه ای است و در این بین متأسفانه 
اظهارنظرهــای افراد و موضعگیری تیم ها هم 

باعث آزار داوران می شود.«
افزایش دستمزد داوران تا 4۰۰ درصد مبلغ 

پیشــین یکی از وعده های مهم عزیزی خادم 
رئیس فدراسیون فوتبال بود. اتفاق مهمی که 
هنوز عملی نشــده و اگر هم شده باشد هنوز 
داوران دریافتی ای با تعرفه جدید نداشته اند. 
اشکان خورشیدی در این خصوص توضیح داد:  
»تا پایان هفته هشتم ما دریافتی نداشته ایم که 
ببینیم وعده افزایش 4۰۰ درصدی دستمزد 
داوران عملیاتی شده یا خیر. باید صبر کنیم تا 
واریزی صورت بگیرد. پرداخت دستمزد داوران 
زمان ثابتی ندارد و گاهی یک نیم فصل زمان 
می برد تا فدراسیون دستمزد داوران را پرداخت 
کند. داوران ما خیلی مظلوم هســتند و مثلًا 
شما می بینید که بازیکنان اگر دستمزدشان 
را به موقع دریافت نکنند، تمرین نمی کنند اما 
داوران ما این گونه نیستند و اگر حتی یک نیم 
فصل هم دریافتی نداشــته باشند، کارشان را 
ادامه می دهند. ان شاءالله که این وعده عملیاتی 
شود.« شاید بتوان دربی ۹۷ را اوج اعتراضات 
دانست؛ جایی که به گواه تعدادی از کارشناسان 
داوری، پنالتی استقلال توسط موعود بنیادی 
فر گرفته نشــد و این تصمیم در نتیجه بازی 
تأثیرگذار بود. نمونه دیگر اشتباهات تأثیرگذار 
در دیدار نساجی- پدیده رخ داد و در یک صحنه 
جنجالی خطای داخل محوطه جریمه پدیده 
توسط داور بیرون محوطه اعلام شد. خورشیدی 
قبول دارد که اشتباهات اینچنینی وجود دارد 
و تأثیر آن را می پذیرد:  »اشتباهات وجود دارد 
و نمی توان آن را کتمان کرد اما خواهش ما از 
مربیان، مدیران و بازیکنان این است که در کنار 
ما باشند و کمک کنند تا بتوانیم برای فوتبال 
قضاوت خوبی داشته باشیم. باور کنید آرامش 
حلقه گمشده در فوتبال ماست. همان گونه که 
یک بازیکن دوست ندارد  بد بازی کند، یا یک 
مربی نمی خواهد تیمش را بد ارنج کند هیچ 
داوری هم دوست ندارد که اشتباه کند و اولین 
نفری است که از اشتباهش ناراحت می شود و 
تاوان می دهد. شــاید در این میان علت های 
دیگری هم وجود داشته باشد که کمیته داوران 
در حال ریشه یابی دلایل این اشتباهات است و 
سعی می کند بخشی از آن را با آموزش در نیم 

فصل برطرف کند.«

برای مسابقات لباس از هم قرض می کنیم

  خبرخبر

فدراســیون فوتبال دوران خاصی را ســپری می کند و هر از گاهی اخبار 
حاشــیه ای جدیدی از درون این مجموعه به گوش می رسد؛ مثل استعفای 
دو روز پیش احمدرضا براتی عضو هیأت رئیسه فدراسیون از ریاست کمیته 
تدوین و تطبیق مقررات. موضوعی که چندان هم جدید نیست و در همین 
۹ ماهه ریاســت شهاب الدین عزیزی خادم شاهد چند مورد دیگر استعفا و 
کناره گیری بوده ایم. در این میان وعده های محقق نشده ریاست فدراسیون 
و اظهار نظرهای بعضاً جنجالی او جزو موارد قابل توجه است. امیررضا واعظ 
آشتیانی، قائم مقام اسبق سازمان تربیت بدنی که خود یکی از مدیران فوتبال 
کشورمان در سال های اخیر بوده، درباره تعداد نسبتاً زیاد کناره گیری ها در 
فدراسیون فوتبال به خبرنگار »ایده روز« گفت: »برداشت و تحلیل من این 
است که پختگی و تجربه در فدراسیون فوتبال نادیده گرفته شده. کارشناسان 
بر این باور بودند که چهره های جدیدی باید وارد شــوند منتها به این معنا 
نبود که افراد خودشان به دست خودشان حذف شوند یا حذف شان کنند و 
نیروهایی که همواره چسبیده به فدراسیون هستند، بمانند. این اتفاق می تواند 
ناشــی از بینش ضعیف در فدراسیون باشد. یک مجموعه زمانی موفق است 
که ایده پردازی توسط افراد آگاه صورت بگیرد و با هدفمندی از آن استفاده 
شود اما ما الان در فدراسیون چه نگاه و ایده جدیدی می بینیم؟ حتی افرادی 
هم که آمده اند، روزمرگی را دنبال می کنند. بعد از حدود یکسال باید تحولی 
در فدراسیون به وجود آمده باشد اما به غیر از تیم ملی فوتبال که در دوره 
درخشش چهره ها قرار دارد، در سایر بخش ها با افت و خیزهای فراوانی روبه رو 
هســتیم و وضعیت سینوسی است.« در این میان سؤال بی پاسخ منتقدان 
این است که چرا عزیزی خادم به وعده هایش عمل نکرده است؟ وعده هایی 
مثل آوردن VAR به فوتبال مان. تکنولوژی ای که نبود آن در کنار اشــتباه 
های متعدد داوری صدای بســیاری از تیم ها در لیگ برتر را درآورده است. 

 VAR واعظ آشــتیانی در این خصوص گفت: »بیشتر کشورها از تکنولوژی
استفاده می کنند و پیچیدگی خاصی هم ندارد که نتوان از آن استفاده کرد. 

مگر اینکه خودمان در یادگیری مشکل داشته باشیم.«
او دربــاره اینکه فدراســیون تحریم ها را مانع از آوردن این سیســتم به 
ایران می داند، چنین واکنشــی داشت: »من از این حرف تعجب می کنم. ما 
که تحریم ها را در کشور در حوزه های مختلف دور زده ایم و مسأله پیش پا 
افتاده ای است که بخواهیم درباره آن صحبت کنیم. در ضمن آن کسی که 
در انتخابات وعده می دهد، باید پیش بینی همه این مســائل را کرده باشد. 
انتخابات فدراســیون فوتبال اواخر سال گذشــته و در زمان تحریم برگزار 
شــد. ما الان 4۰ سال است که تحریم هستیم و این طور نیست که آقایان 
بگویند ما ۵۰ ســال پیش آمدیم. کمتر از یک ســال پیش قول هایی دادند. 
مانند درآمد سرشــار برای فدراسیون فوتبال ولی حالا مدعی اند برای اداره 
فدراســیون نیازمند چند میلیون دلار هستند.« واعظ آشتیانی تأکید کرد: 

»به اعتقاد من این شــرایط به خاطر کوتاهی های مجمع فدراســیون است. 
متأســفانه این مجمع، مجمع کاربردی و کارآمدی نیست. در حالی که اگر 
جایی اتفاقی بیفتد، مجمع درخواســت جلسه فوق العاده می کند. ما وقتی 
می گوییم انتخابات فدراســیون فوتبال باندی است و شایسته سالاری در آن 
وجود ندارد، معنی و مفهومش همین است. وقتی مجمع فدراسیون خنثی 
است و هیأت رئیسه ماهی یک بار جلسه می گذارد، همین می شود. در حالی 
که باید جلسه گذاشت و برخورد قاطع کرد. با چه کسی تعارف دارید؟ اولین 
کار هیأت رئیســه مطالبه گری است. آیا مطالبه گری راجع به قول هایی که 

فدراسیون داده و عمل نشده، انجام شده است؟«
در این بین تکرار واژه هایی چون »خوبان عالم« و تشــکر از آنها توســط 
عزیزی خــادم، واکنش های منفی زیادی میان اهالی فوتبال به وجود آورد. 
واعظ آشتیانی با اشاره به این موارد، صحبت هایش را ادامه داد: »این ادبیات 
جز حاشیه ســازی، سودی ندارد و البته افکار این افراد را هویدا می کند. من 
تعجب می کنم که آقایان چرا مسائلی مطرح می کنند که بیانش لزومی ندارد.« 
مدیرعامل اسبق استقلال معتقد است مواردی چون جادو و جادوگری برای 
مدیرانی مطرح می شود که ضعف بینش و اعتقادی دارند: »این مسائل بستگی 
به افرادی دارد که مخاطب چنین حرف هایی قرار می گیرند؛ فردی که این 
مســائل را مطرح می کند، قطعاً طرف مقابــل را محک می زند. هیچ احدی 
جســارتش را نداشت که در حضور من چنین مسائلی را مطرح کند، حتی 
مراجعه ای هم نداشــتم که مثلًا بیایند و بگویند استقلال طلسم شده است. 
در سال دومی که مدیریت استقلال را برعهده داشتم، 4 بازی پیاپی مساوی 
کردیم و برخی می گفتند استقلال طلسم شده ولی برای من مسلم بود که 
ربطی به این مسائل ندارد. اینها به سراغ افرادی می روند که ضعف بینش و 

ضعف اعتقادی دارند و این مسائل را با آنها مطرح می کنند.«

آوردن VAR ربطی به تحریم ندارد

مردی سیاسی که برای ورزش همه کار کرد!

 ایراندوست: کار سختی برای جام ملت ها داریم
تیم ملی فوتبال بانوان از ۱۳ آذر در مرکز ملی فوتبال در حال برگزاری است تا 
تیم آماده حضور در جام ملت های آسیا شود. با این حال، این تیم در شرایط سختی 
برای حضور در جام ملت های آســیا به ســر می برد، چرا که بازی تدارکاتی مناسبی 
نداشــته است. مریم ایراندوست سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان در حاشیه این اردو 
در مورد وضعیت آمادگی تیمش چنین توضیح داد: »ما تا 4۰ روز باقی مانده شرایط 
سختی داریم. متأسفانه بازی با ازبکستان لغو شد و نتواستیم آن گونه که می خواهیم 
مســائل تاکتیکی و فنی را پیاده کنیم. گلنوش خســروی را کلًا از دست دادیم که 
دیروز زانوی خود را جراحی کرد. زهرا سربالی، غزاله بنی طالبی، زهره جلالی و هاجر 
دباغی متأسفانه در بازی هفته گذشته لیگ آسیب دیدند و نمی دانیم در اردوی آینده 

می توانند کار کنند یا نه.«
ایراندوست در مورد حضور نداشتن افسانه چترنور در اردوی ملی بیان کرد: »شرایط 
و دغدغه های خودش را دارد ما خیلی با او صحبت کردیم و دوستش داریم اما ترجیح 
می دهد که باشگاهی کار کند. تیم ملی را دوست ندارد ولی از سارا قمی دوباره دعوت 
کردیم که به تیم ملی بیاید که توانایی خود را نشــان داده است.« بهناز طاهرخانی 
کاپیتان تیم ملی بانوان، هم عنوان کرد: »با تیم های قدری هم گروه هســتیم، اما با 
انگیزه بسیار در این مسابقات شرکت می کنیم و تنها در فکر صعود از این رقابت ها 
و جام جهانی هستیم.« الهام فرهمند هم که در فصل جدید لیگ دوباره پا به توپ 
شده و در اردوی تیم ملی قرار گرفته به ایسنا گفت: »شرایط اردو خوب است تنها 
دغدغه ما بازی تدارکاتی است تا با آمادگی به مسابقات برویم چون حریف های قدری 

داریم. آنجا جای آزمون و خطا نیست و باید با آمادگی برویم.«

 مطالبات رادوشوویچ پرداخت شد
بوژیدار رادوشوویچ، دروازه بان کروات پرسپولیس که در روزهای گذشته چندین 
بار نسبت به تعویق دریافت مطالباتش معترض شده بود، ظهر دیروز در محل باشگاه 
پرســپولیس حاضر شد و بخشــی از مطالبات خود را دریافت کرد. بر همین اساس 
پرســپولیس ۵۰ هزار یورو به صورت نقدی به این بازیکن پرداخت کرد تا این گونه 
مطالبات او مربوط به فصل گذشــته را تسویه کند. طبق توافق دو طرف قرار است 
سه  هفته دیگر هم ۳۰ هزار یورو دیگر به دروازه بان کروات پرداخت شود تا این گونه 

میزان دریافتی او مانند سایر بازیکنان به ۲۰ درصد برسد.

 بنیادی فر درباره صحنه پنالتی دربی چه گفت؟
محمدحسین میثاقی، مجری برنامه فوتبال برتر دوشنبه شب در نقد صحنه  های 
داوری مربوط به دربی ۹۷ چند جمله ای را از قول موعود بنیادی فر، داور دیدار 
استقلال و پرسپولیس روی آنتن شبکه سه مطرح کرد که مهم ترین آنها توضیح 
این داور درباره صحنه مشــکوک به پنالتی بود. بنیادی فر در توضیح این صحنه 
اعلام کرده که تکل فرشاد فرجی، مدافع پرسپولیس باعث سرنگونی رودی ژستد، 
مهاجم استقلال نشده و به همین دلیل خطای این بازیکن را اعلام نکرده است.

 تیم ملی در حضور زنان به جام جهانی می رود؟
فیفا اصرار دارد، بازی تیم ملی فوتبال ایران مقابل عراق در ورزشــگاه آزادی 
که می تواند جشــن صعود به جام جهانی باشــد، با حضور تماشاگران زن و مرد 
برگزار شود. موضوعی که با نزدیکی به ۷ بهمن، زمان بازی ایران و عراق و خبر 
حضور جیانی اینفانتینو رئیس فیفا در تهران، دوباره در دســتور کار قرار گرفته. 
ســیدحمید سجادی وزیر ورزش و جوانان در حاشیه دربی تهران در این زمینه 

گفت:»در حال بررسی این قضیه هستیم.« 

حدود دو ماه و نیم دیگر انتخابات کمیته ملی المپیک برگزار خواهد شد تا 
دوره رئیس جدید یا شاید هم چهار سال دوم رضا صالحی امیری آغاز شود. در 
چهار ســال ریاست صالحی امیری او هم به مانند بسیاری از مسئولان عیب و 
نقص هایی داشت که می توان از آن ها به عنوان نقطه منفی کارش به حساب 
آورد اما با مقایسه دوره او با روسای قبلی می توان گفت صالحی امیری روزهای 

خوبی را در کمیته داشته و می تواند نمره قبولی را بگیرد.
کاروان المپیکی ایران در توکیو دومین عملکرد خوب در بازی ها را ثبت کرد 
و این یک امتیاز مثبت برای کارنامه صالحی امیری به حساب می آید هرچند 
که در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ ایران عملکرد مطلوبی نداشت که البته نمی توان 

نتایج را به پای صالحی امیری نوشت چرا که اوایل کار او بود.
صالحی امیری که از مدیران غیرورزشــی است توانست دیدگاه ها نسبت به 
مدیران سیاســی را تغییر دهد و شــاید بتوان او را یکی از موفق ترین مدیران 

سیاسی ورزش دانست.
ضمن اینکه او به واسطه ارتباطاتی که با دولت داشت توانست برخلاف علاقه 

اصلاحات به ورزش، بودجه خوبی را تزریق کند.

دکتر بی حاشیه
نقطه عطف و مهم ترین ویژگی مثبت رضا صالحی امیری در چهارسال اخیر 
نداشــتن حاشیه بوده اســت. برخلاف دوره های گذشته در این مدت زمان نه 
شخص رئیس و نه اطراف کمیته ملی المپیک هیچ حاشیه پررنگی وجود نداشت 
و موضوعات پیش آمده نیز خیلی زود با مدیریت او برطرف شد یا حداقل جنبه 

جنجال به خود نگرفت.
بارها در دوره های گذشــته و از ســوی مسئولان مختلف شخص رئیس با 
خبرنگاران درگیر می شد یا با ادبیات نامناسبی پاسخگوی رسانه ها بود که هیچ 

یک از آن ها در کارنامه صالحی امیری وجود نداشت.
این موضوع حتی درخصوص منتقدان کمیته هم وجود داشت و صالحی امیری 
با هیچ یک از آن ها دچار درگیری لفظی در رسانه ها نشد و اگر قرار به پاسخگویی 

بود ادبیات مناسبی را برای چنین مواردی انتخاب می کرد.

پایان دعوای کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش
قبــل از حضور صالحی امیری در کمیته ملی المپیک کم پیش می آمد که 
وزیر و رئیس کمیته ملی المپیک بدون مشــکل دور یک میز بنشینند و حتی 
گاهی آن ها در برنامه هایی که به میزبانی طرف مقابل برگزار می شد هم غیبت 

داشت! با این حال صالحی امیری بنابرآن چه که از روز نخست گفته بود بهترین 
ارتباط سال های اخیر را بین مجموعه خود با وزارت ایجاد کرد و تعامل سازنده 

ای با وزیر داشت.
او بهمن ۹۶ در جلسه روسای فدراسیون های ورزشی با وزارت ورزش  تعامل 
سازنده و همه جانبه با وزارت ورزش و جوانان را رویکرد اصلی کمیته ملی المپیک 
عنوان کرد  پو گفت: معتقدم همه ما سوار بر یک قطار و یک ظرفیت در کنار 
وزارت ورزش و جوانان هستیم و به هیچ عنوان  نباید در ورزش کشور کار موازی 
صورت گیرد. نگاه ما کاملا تعاملی و همکاری اســت وظیفه ما شتاب دادن به 

انجام بهینه  ماموریت های ورزش و دستگاه متولی است. 

شفاف سازی در بودجه و توجه به تاریخچه ورزش
دوره صالحی امیری جزو معدود دوره هایی بود که بودجه به صورت کامل و 
شفاف به فدراسیون ها پرداخت شد و کاملا مشخص بود که هر فدراسیون چه 
مقدار دریافتی داشته است. پیش از این تلاش بر شفاف سازی صورت گرفته بود 

اما اقدام صالحی امیری موفق تر از گذشته بود.
حمایت از پیشکسوتان نیز از جمله کارهای مورد توجه صالحی امیری بود و 

حتی حدود سه میلیارد بیشتر از سقف بودجه برای آن ها پرداخت کرد.
احداث موزه ورزش و احترام به پیشکسوتان با ساخت تندیس آن ها یکی از 

مهم ترین کارهای فرهنگ او عنوان کرد.

دلسوزی پدرانه؛ سواستفاده ورزشکارانه!
صالحی امیری همواره تلاش کرده رفتار دلســوزانه ای با ورزشکاران داشته 

باشد غافل از اینکه این موضوع باعث ورزشکار سالاری می شود. در واقع بعضی 
از رفتار آرام او سواســتفاده کردند و گاها به خاطر حمایت رئیس کمیته ملی 
المپیک رو به روی فدراسیون خود قرار گرفتند. احسان حدادی در دوومیدانی، 
میلاد وزیری در تیروکمان و حامد حدادی در بسکتبال از جمله مواردی است 
که رئیس کمیته ملی المپیک مستقیم به مسئله آن ها ورود کرد و همین باعث 

شد ورزشکاران مقابل فدراسیون بایستد.
رئیس کمیته ملی المپیک درباره ورزشکاران مهاجر نیز موضع محترمانه ای 
داشــت و حتی نسبت به برخی بدگویی های داخلی نیز واکنش منفی داشت. 
او بارها اعلام کرد که باید نسبت به این ورزشکاران نگاه پدرانه داشت و زمینه 

بازگشت آن ها را فراهم کرد و هیچ گاه تخریب نشوند.
یکی از علامت سوال های کمیته ملی المپیک سفرهای اعضای هیات اجرایی 
است که گویا طبق تفاهم در هر سفر یکی از آن ها حاضر بوده و هزینه بی دلیل 

روی دست کمیته ماند.

دیپلماسی سیاسی در ورزش و تربیت مدیران جوان
یکی از مواردی که صالحی امیری با آن رو به رو شــد بحث تعلیق و ایجاد 
مشکلات در فدراسیون ها بوداما او توانست با دیپلماسی بسیاری از آن ها را حل 

و فصل کند و با ادبیات بین المللی با آن ها رو به رو شود.
صالحــی امیــری علاقه زیادی هم به تربیت مدیران ورزشــی از میان خود 
ورزشکاران دارد نکته ای که خودش بارها از نبود آن انتقاد می کند. پیمان فخری 
از جمله افرادی بود که رئیس کمیته ملی المپیک مسئولیت های مهمی را به 
او داد. بهداد سلیمی نیز مورد توجه او قرار گرفت تا در آینده مدیران ورزشی از 

دل همین جامعه تربیت شوند.
کمیسیون ورزشکاران پیش از این هم در اساسنامه بود اما هیچ گاه سروشکل 

رسمی به خود نگرفت اما در دوره صالحی امیری این اتفاق رخ داد.

صالحی امیری می ماند یا می رود؟
هنوز مشخص نیست که چه کسانی برای ریاست کمیته ملی المپیک کاندیدا 
می شوند اما صحبت هایی از حضور هاشمی طبا یا شایسته می شود که هنوز 
هیچ یک به صورت رسمی تایید نکردند. صالحی امیری نیز در آخرین اظهار نظر 
خود درباره کاندیداتوری برای پست ریاست کمیته ملی المپیک گفت: هنوز واقعا 
به جمع بندی نرسیدم، هر زمان تصمیم بگیرم اطلاع رسانی خواهم کرد. چه من 
باشم چه نباشم کمیته مسیر خود را ادامه خواهد داد و قائم به شخص نخواهد بود. 
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پیامبر اکرم )ص( :

دانش بجویید...؛ چرا 
که نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام 
است، و چراغ راه نمای 
راه های بهشت، و همدم 
بی کسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در 
خلوت.
الأمالي للطوسي : ص 488 ح ۱۰69

کاهش تخلفات فروشگاه های اینترنتی با گزارش های مردمیکاهش تخلفات فروشگاه های اینترنتی با گزارش های مردمی
به تازگی در شــبکه های مجازی فیلمی منتشر شده که با توضیح نمودار 
منتشــر شده در بزرگترین فروشگاه اینترنتی کشور از وجود تخفیف کاذب 
به مشــتریان در یــک حراجی خبر می دهد. البته پیــش از این نیز وجود 
تخفیف های کاذب را کاربران در شبکه های اجتماعی از دیگر فروشگاه های 
اینترنتــی گزارش کرده اند بنابراین به نظر می رســد آنچه در این میان زیر 
ســؤال رفته موضوع نظارت بر فروشگاه های اینترنتی بخصوص در جشنواره 
هاست. مســئولان و کارشناسان کسب و کارهای مجازی در زمینه نظارت 
بر فروشــگاه های بزرگ اینترنتی و حراجی های آنها در گفت و گو با »ایران« 
اعــلام کردند که کاربران باید به گزارش تخلفات در شــبکه های اجتماعی 

بسنده نکرده و در صورت مشاهده، ثبت شکایت کنند تا رسیدگی شود.
دشواری نظارت با گستردگی کالا

رضا الفت نسب عضو اتحادیه کسب و کارهای مجازی به »ایران« گفت: 
فروشــگاه های بزرگ وقتی بخواهند حراجی و جشنواره ای برگزار کنند در 
نامه ای به اتحادیه اعلام کرده و مجوز می گیرند و در جشنواره اخیر هم این 

مجوز برای ارائه تخفیف به ۲ میلیون کالای آنها صادر شده است.
الفت نســب افزود: با بررســی هایی که انجام دادم، فیلم منتشر شده در 
شبکه های اجتماعی مبنی برای تخفیف های غیرواقعی در بزرگ ترین فروشگاه 
اینترنتی آن هم با نشــان دادن نمودار منتشر شده این فروشگاه نمی تواند 
واقعیت داشــته باشد چون هیچ وقت ســایتی که به دنبال تخلف باشد که 

نمودار قیمت را برای مشتریانش منتشر نمی کند.
وی بــا بیان اینکه فعال کردن نمودار قیمت ابزار خوبی برای شــفافیت 
اســت، گفت: با این ابزار کاربران می توانند نوسان قیمت ها را مشاهده کرده 
و نظارت مردمی شــکل بگیرد، چرا که احتمال دارد برخی تأمین کنندگان 

بخواهند قوانین را دور بزنند و فروشگاه مربوطه هم متوجه نشود.
عضو اتحادیه کســب وکارهای مجــازی درباره نظارت ایــن اتحادیه بر 
فروشگاه های اینترنتی نیز گفت: با توجه به گستردگی چند میلیونی کالاها 
امکان بررسی تک تک آنها برای هیچ نهاد نظارتی وجود ندارد و از سوی دیگر 
شکایتی هم از تخلفات احتمالی در جشنواره اخیر در اتحادیه ثبت نشده است.

الفت نسب افزود: اتحادیه ضمن اینکه بازرسی های معمول انجام می دهد 
باید کاربران هم شکایت های خود را درباره تخلفات در سایت اتحادیه ثبت 

کنند تا نظارت صورت بگیرد و به شکایت ها رسیدگی شود.
وی درباره برگزاری جشنواره در رویداد آخر سال میلادی در فروشگاه های 
اینترنتی نیز گفت: این جشــنواره در کل دنیا شــناخته شده است و برگزار 
می شود و از آنجایی که مردم هم دنبال می کنند نمی توان آن را نادیده گرفت 
البته جشنواره های متناسب با فرهنگ کشورمان مانند شب یلدا، نوروز، آغاز 

سال تحصیلی و... نیز برگزار می شود.

عضو اتحادیه کسب و کارهای مجازی از کاربران فروشگاه های اینترنتی 
خواست تا تنها به گزارش تخلفات در شبکه های اجتماعی بسنده نکنند و آن 
را وظیفه و مسئولیت اجتماعی خود دانسته و در سایت اتحادیه شکایت های 

خود را مستند ثبت کنند تا رسیدگی شود.
تخفیف های کاذب مسبوق به سابقه

فرشاد وکیل زاده کارشــناس تجارت الکترونیک با بیان اینکه متأسفانه 
ارائه تخفیف کاذب و دروغین به مشــتریان در برخی از فروشگاه های بزرگ 
اینترنتی مسبوق به سابقه است، به »ایران« گفت: به شخصه چندین نمونه 
از اعتراض های مطرح شــده در شــبکه های اجتماعی را مشاهده کرده و با 
انجام بررســی ها صحت آنها را تأیید می کنم. به اعتقاد این کارشناس، فارغ 
از مباحــث قانونی، خود واحد صنفی باید به شــعور و آگاهی مردم احترام 
بگذارد و نباید با دستکاری قیمت ها، مصرف کننده را فریب دهد. حتی اگر 
فرض کنیم فرد یکبار گول این روش غیراخلاقی را بخورد، قطعاً در دفعات 
بعدی متوجه غیرواقعی بودن این تخفیف ها می شود بنابراین تخفیف کاذب 
راهکاری بلندمدت و پایدار برای جذب مشتری نیست.به گفته وکیل زاده چون 
رئیس بزرگ ترین فروشگاه اینترنتی خود رئیس اتحادیه است از این رو باید 
نظارت را در پلتفرم خود سختگیرانه تر از دیگر فروشگاه های اینترنتی انجام 

دهد تا فرد دیگری نیز به خود اجازه تخلف ندهد.
وکیل زاده گفت: برگزاری حراجی و ارائه تخفیف به کاربران در جشنواره 
فروشــگاه های بزرگ اینترنتی دارای ضابطه است بنابراین فروش فوق العاده 
و حراج مطابق آیین نامه تبصره ماده ۷۰ و ماده ۸4 قانون نظام صنفی باید 
از اتحادیــه مجوز دریافت کنــد و در صورتی که واحد صنفی بدون رعایت 
مقررات این آیین نامـــه اقدام به فروش فـوق العاده یا حـراج کند، متخلف 
محسوب می شــود.وی افزود: از دیگر نکات مهم این آیین نامه آن است که 
واحد صنفی متقاضی باید با ارائه مدارک و مستندات، واقعی بودن این حراج 
را اثبات کند، در غیر این صورت برای واحد صنفی مجوز صادر نخواهد شد.

نرم افــزار زیرنویــس فیلم Subtitle Edit یکــی از نرم افزار های محبوب 
علاقه مندان به فیلم و سریال و مترجمان آنهاست که به شکل ویژه در زمینه 
ســاخت و ویرایش زیرنویس های فیلم و همگام ســازی زیرنویس ها با فیلم، 
ســاخته و روانه بازار شده است. باید گفت که کار با این نرم افزار بسیار ساده 
اســت و تنها با چند کلیک می توانیــد نرم افزار Subtitle Edit را راه اندازی 
کرده و مشــغول کار با این محصول شــوید. کلید های میانبری که در صفحه 
اصلی این نرم افزار وجود دارد هم فرایند کار را بسیار ساده کرده و همه افراد 
براحتی قادر به کار با آن خواهند بود. از دیگر ویژگی های این نرم افزار، امکان 
ترجمه خودکار برمبنای Google Translate است که نتیجه آن، پشتیبانی 
از بســیاری از زبان های رایج جهان خواهد بود. این نرم افزار که حالا شــاهد 
نسخه 4 آن هســتیم، می تواند از زیرنویس های جدید پشتیبانی کند. ایجاد 
میانبرهای جدید و همچنین وجود ابزار جدید ادغام خط هایی با متون یکسان، 
از دیگــر ظرفیت ها و توانمندی های این نرم افزار به شــمار می رود. همچنین 
باید گفت  در این نرم افزار، امکان undo کردن پس از بررســی نحوه نگارش 
)SpellCheck( وجــود دارد و می توان براحتی آن را آپدیت کرد. از ســایر 

ویژگی های این نرم افزار می توان به امکان تنظیم و همزمان ســازی زیرنویس 
و همچنین توانایی ورود داده های html به منظور ترجمه آنلاین اشاره کرد. 
امــکان تنظیم زمان زیرنویس ها و نمایش آنها نیز وجود دارد. اگر شــما هم 
علاقه مندید تا این نرم افزار را در اختیار داشته باشید، می توانید آن را از وب 

سایت WWW.P۳۰world.com به صورت رایگان بارگذاری کنید.

چگونه برای فیلم ها زیرنویس بسازیم؟
!!ببینید جرم او تشنگی استببینید جرم او تشنگی است

تولید آیفون ۱3 کم شد

فناوریفناوری

تولید آیفون ۱۳ اپل در سپتامبر و اکتبر ۲۰ درصد کمتر از برنامه ریزی 
اولیه بود.

ســه ماهه چهارم یکی از شــلوغ ترین زمان ها برای این شرکت است زیرا 
بســیاری از مصرف کنندگان دستگاه های اپل را هفته ها پیش از کریسمس 
برای هدیه دادن خریداری می کنند. با این حال پس از عرضه مدلهای جدید 
آیفون ۱۳ و آی پد جدید در ســپتامبر، اپل با تهدید کمبود جهانی تراشه و 

اختلالات زنجیره تامین روبرو شد.
تیم کوک، مدیرعامل اپل در اکتبر به رویترز گفته بود که تبعات مشکلات 
زنجیره تامین در ســه ماهه فروش ایام تعطیلات وخیم تر از سه ماهه قبلی 

خواهد بود.

روزنامه نیک کی به نقل از منابع آگاه گزارش کرد در اکتبر برای نخستین بار 
در بیش از یک دهه گذشته، تولید آیفون و آی پد به دلیل محدودیتهای زنجیره 

تامین و محدودیت استفاده از برق در چین، به مدت چند روز متوقف شد.
تغییرات صورت گرفته در سهم اختصاص یافته از قطعات برای آی پد، باعث 
شد تولید آی پد محدودتر شده و حجم تولید این دستگاه حدود ۵۰ درصد 
کمتر از میزان برنامه ریزی شده شد. همزمان پیش بینی تولید برای مدلهای 

قدیمی تر آیفون هم حدود ۲۵ درصد کاهش پیدا کرد.
بر اســاس گزارش رویترز، بلومبرگ نیوز هفته گذشته گزارش کرده بود 
اپل به تامین کنندگان قطعات این شرکت اعلام کرده که تقاضا برای آیفون 

۱۳ آهسته شده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جریان جلسه علنی مجلس و بررسی 
عملکــرد این وزارتخانه گفت: وزارت ارتباطات در این دوره ]در واقع[، وزارت 
توســعه شــبکه ملی اطلاعات خواهد بود و تمام بخش ها باید وظایف خود را 
تحت توســعه این شــبکه ببینند. بنده هم شخصاً مســئولیت این موضوع را 

برعهده گرفته ام.
عیســی زارع پورگفت: این طرح کلان بیش از ۱۰ سال است که در کشور 
به صورت جدی مطرح شــده، اما در سال گذشته شورای عالی فضای مجازی 

تکالیف دســتگاه های مختلف در تحقق شبکه ملی اطلاعات را مشخص کرد. 
محور همه فعالیت ها در بحث فناوری اطلاعات، شبکه ملی اطلاعات است و 
همچنین شورایی پیش بینی شده است که هر هفته جلسات آن برگزار شود. 
وی افزود: بیش از ۱۲۰ پروژه برای اجرای شــبکه ملی اطلاعات پیش بینی 
شــده و هر هفته هم پیشــرفت این پروژه ها رصد می شــود. وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات ادامه داد: هر هفته میزان پیشــرفت پروژه های تعریف 
شده، رصد می شــود اما در خصوص چیستی شبکه اطلاعات باید بگویم که 
متأســفانه دو هیولا در این حوزه برای مردم و مســئولان ساخته شده است 
؛هیولای اول برای مسئولان است که شبکه ملی اطلاعات قابل تحقق نیست 
که ان شاءالله شاهد تحقق این شبکه خواهیم بود. غول دوم برای مردم است 
که اگر این شــبکه راه بیفتد دسترسی مردم به اینترنت محدود می شود که 
اصــلًا این موضوع واقعیت ندارد. وی ادامــه داد: یکی از بخش های مهم در 
شــبکه ملی اطلاعات ایجاد شــبکه با کیفیت، پرسرعت و امن داخلی است. 
برنامه ما این اســت که فیبر نوری را به خانه ها و کســب و کارهای مردم 
ببریم و حتی  روســتاها به فیبر نوری دسترسی داشته باشند. ما می خواهیم 
شبکه ای باکیفیت راه اندازی شــود اما اجرای پروژه فیبرنوری، نیازمند عزم 
ملی اســت و همه بخش ها باید مانند دوره ای که نهضت گازکشی در کشور 

راه افتاد پای کار بیایند.

توسعه شبکه ملی اطلاعات، اولویت وزارت ارتباطات است

رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، با اشاره به چالش های تولید 
محتوا در شــبکه های اجتماعی از منظر جعلی، نامناسب، دروغ و افترا بودن و 
تبعات ناخوشایند آن در جامعه، از طراحی و توسعه نمونه اولیه سکوی تشخیص 

اخبار جعلی در شبکه های اجتماعی در این پژوهشگاه خبر داد.
 وحید یزدانیان با بیان اینکه آگاهی، پیشگیری و مقابله با تبعات ناخوشایند 
محتوا در شــبکه های اجتماعی از ضروریات جوامع امروزی به حساب می آید، 
گفت: بی تفاوتی نسبت به این محتواها، ممکن است بحران هایی ایجاد کند که 

رفع آن ها امکان پذیر نبوده یا مستلزم هزینه های گزاف باشد.

وی در تشــریح این موضوع ادامه داد: گاهی انتشــار اطلاعات نادرست در 
فضای مجازی تهدید خاصی به حســاب نمی آید و مثلًا با انگیزه ســرگرمی و 
مزاح، محتوای نادرســتی تولید و منتشر می شود و اثر طولانی مدتی نیز ندارد. 
اما در مواردی محتواهای نادرســت می توانند به صــورت هدفمند و تأثیرگذار 
در ســطح ملی و به منظور بر هم زدن نظم اجتماعی، امنیت، اقتصاد، تخریب 
اشخاص حقیقی یا حقوقی و امثال آن ها باشند. در موارد متعددی حتی اخبار 
جعلی در حوزه داخلی یک کشور در کشور دیگری طراحی و منتشر می شود.

یزدانیــان با تاکید بر اینکه پدیده اخبار جعلی در شــبکه های اجتماعی از 
جنبه های مختلف مطرح اســت، افزود: کشورهای مختلف تعاریف مختلفی از 
اخبار جعلی دارند. حتی تفسیر حقوقی آن ها از اخبار جعلی نیز متفاوت است. 
در ایــن پروژه ضمن مروری گذرا به ایــن مباحث، روش های مبتنی بر هوش 
مصنوعی برای شناســایی اخبار مشکوک به جعلی بودن، مورد تمرکز بیشتری 
قرار گرفت و ضمن بررسی تنوعی از روش های مبتنی بر هوش مصنوعی، برخی 

از آن ها پیاده سازی شد یا در حال انجام است.
طبق اعلام پژوهشــگاه ارتباطات، او نتایج حاصلــه را مثبت ارزیابی کرد و 
گفت: دقت های خوبی به دســت آمده  که شامل روش های مبتنی بر استخراج 
 ،)Bag of Words( ویژگی های نوشتاری، روش های مبتنی بر کیسه کلمات
روش های مبتنی بر n-gram، روش های مبتنی بر یادگیری عمیق و روش های 

مبتنی بر الگوی انتشار در شبکه است.

سکوی تشخیص اخبار جعلی در شبکه های اجتماعی طراحی شد

قطعی بزرگی که ســرویس ابری آمازون را مختل کرد، باعث شــد روز سه 
شــنبه پلتفرمهای نت فلیکس، دیســنی پلاس، رابین هود و شمار زیادی از 

اپلیکیشن ها و وب سایت فروش آمازون از دسترس خارج شوند.
به گزارش ایســنا، آمازون اعلام کرد بسیاری از سرویس ها احیا شده اند با 

این حال این شرکت برای احیای کامل خدماتش، همچنان در تلاش است.
اپلیکیشن بانکی موبایلی Chime، دوربین امنیتی Ring آمازون و سازنده 

جاروبرقی رباتی iRobot که از خدمات وب آمازون )AWS( استفاده می کنند، 
در صفحاتشان در شبکه اجتماعی از وجود مشکلات دسترسی خبر دادند.

طبق آمار وب سایت داون دتکتور، اپلیکیشن معامله رابین هود و سرویس 
پخش دیسنی پلاس و نت فلیکس هم از دسترس خارج شدند.

دوک مادوری، مدیر تحلیل اینترنت در شــرکت تحلیلی »کِن تیک« گفت: 
نــت فلیکس که تقریبا همه ســاختارش در AWS قــرار دارد، ۲۶ درصد از 

ترافیکش را از دست داد.
آمازون اعلام کرد این قطعی مربوط به دستگاه های شبکه و مرتبط با رابط 

کاربری برنامه نویسی اپلیکیشن بوده است.
داون دتکتور از بیش از ۲4 هزار مورد مشکلات گزارش شده توسط کاربران 
خبر داد که مربوط به آمازون از جمله ســرویس پرایم ویدیو و خدمات دیگر 
این شــرکت بود. این وب سایت رصد قطعی، گزارش های وضعیت را از منابع 

مختلف از جمله گزارش های کاربران جمع آوری می کند.
طبق آمار وب سایت تول تستر )ToolTester(، آمازون در ۱۲ ماه گذشته 

سابقه ۲۷ قطعی مربوط به خدماتش را داشته است.
بر اساس گزارش رویترز، در ژوئن وب سایت های ردیت، آمازون، سی ان ان، 
پی پال، اسپاتیفای، شبکه رسانه ای الجزیره و نیویورک تایمز با قطعی گسترده 
یک ساعته ای روبرو شدند که مربوط به شرکت ارائه کننده خدمات ابری تحویل 

فستلی )Fastly( بود که رقیب کوچک تر AWS  است.

وب سایت های محبوب از دسترس خارج شدند

چندی پیــش کمیته ای با عنوان کمیته فناوری اطلاعات و ارتباطات ذیل 
فراکسیون راهبردی مجلس شورای اسلامی ایجاد شده و آنطور که نمایندگان 
فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی می گویند این کمیته قرار است 
مشکلات و موانع موجود در فضای ICT که به حوزه قانون گذاری مرتبط است 

را پیگیری کند.
خردادماه ســال گذشته بود که فریبرز نژاددادگر، دبیر و عضو هیات مدیره 

اتحادیه صادرکنندگان صنعت مخابرات ایران به ضرورت ایجاد کمیته ٫٫٫ و 
اقتصاد دیجیتال در مجلس و توانمندی مجلس در ایجاد اتحاد بیش از پیش، 
بین بدنه قانونگذار و اجرایی کشــور با فعالان و متخصصان حوزه ٫٫٫ تاکید 
کرده و گفته بود: توسعه فناوری اطلاعات و ارتباطات یکی از اولویت های اصلی 
کشور است که برای بسیاری از چالش های پیش روی دولت راه حل هایی دارد.

نژاددادگــر در این باره به ایســنا گفت: نماینــدگان مجلس باید به عنوان 
پرچمداران تحول ماندگار در ایجــاد راهکارهای میانبر برای حل چالش های 
پیش روی کشور اقدام کنند و عزم قوه قانون گذار را برای بهبود وضعیت فعلی 
به نمایش بگذارند و در این راســتا، ایجاد ساختاری منسجم تر درباره فناوری 

اطلاعات و ارتباطات در کشور امری ضروری بود.
دبیر و عضو هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان صنعت مخابرات ایران با بیان 
اینکه بحث ایجاد کمیته ارتباطات و فناوری اطلاعات در مجلس در سال های 
گذشــته نیز بارها عنوان شده اما به نتیجه نرسیده بود، گفت: در دنیای امروز، 
با ابزارهای ســنتی نمی توان به مواجهه با تغییرات بسیار موثری که در حوزه 
ICT در حال رخ دادن است، رفت. در واقع  ارتباطات و فناوری اطلاعات عامل 
اصلی و زیرساخت تحول است که مجلس باید به صورت خاص به آن توجه کند.

مشکلات فضای ICT چطور پیگیری می شود؟


